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بازار سرمایه، اولویت دولت سیزدهم
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دولت لایحه نداد خودمان دست بکار شدیم
جلال رشــیدی کوچی برخلاف آنکه برخی نمایندگان می گفتند مجلس 
برای بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات و تصویب آن نطق ها را نیز برای تامین 
این هدف تعطیل کرده ، مجلس نطقی را تعطیل نکرده اســت،طبق آیین نامه 
داخلی مجلس اگر طرح یا لایحه ای با اولویت بعد از چند جلسه رسیدگی به آن 
تمام نشود مجلس می تواند تمام دستورات را از دســتور کار خارج کند و تمام 
جلسات را دو شیفت کند تا این طرح را به اتمام برساند. مجلس تلاش می کند 

طرح قانون انتخابات را به امسال برساند.

یادداشت

وزیر راه و شهرسازی درباره راه آهن بستان آباد- 
خاوران گفت که این پروژه حدود ۱۱۴ کیلومتر 
طول مسیر تبریز به میانه را کوتاه کرده و حدود 
چهار ساعت مسافت تبریز به تهران را کم کرده 
اســت که این کاهــش مســافت، صرفه جویی 
سوختی حدود ۱۰۰ میلیون لیتر در سال یعنی 
معادل مصرف یک روز بنزین کشور را به همراه 
دارد. راه آهن میانه - بســتان آباد - تبریز که در 
۱۰ قطعه در حال احداث اســت، با کمتر کردن 
زمان سفر و طول مســیر، کاهش  آلودگی های 
زیســت محیطی را به همراه دارد و در ۱۰ قطعه 
به  منظور اتصال مناطق کمتر توســعه یافته به 
راه آهن سراســری و ایجاد زیربنای لازم با هدف 
توسعه اقتصادی و اجتماعی و بازرگانی منطقه، 
کاهش مســیر و اصلاح شــبکه ریلی از شمال 
غرب به مرکز کشور در دســتور کار وزارت راه و 

شهرسازی قرار گرفت.
راه آهن میانه - بستان آباد - تبریز همچنین در 
ابعاد مختلف اقتصادی از جمله توســعه اقتصاد 
گردشــگری و ایجاد اشتغال کشــور تاثیرگذار 
اســت. با احداث این پــروژه بــرای ۱۸۰۰ نفر 
اشتغال ایجاد شده اســت و میزان  صرفه جویی 

مصرف ســالانه ســوخت در این پــروژه ریلی 
۱۰۰ میلیون لیتر بوده کــه تاثیر آن در کاهش 
آلاینده های هوا ۵۰۰۰ تن در سال برآورد شده 

است.
راه آهن بســتان آباد- خاوران مســافت ریلی 
میان تهــران و تبریــز را ۱۱۴ کیلومتر و زمان 
سفر را چهار ســاعت کاهش می دهد. پیش از 
این نیز خیرالله خادمی - مدیرعامل شــرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور 
- گفته بود اولین مســیر ریلی که امسال مورد 
بهره برداری قرار خواهد گرفت، راه آهن میانه 
به بســتان آباد و بســتان آباد به تبریز است و 
بدین ترتیب روز پنج شنبه بود که بالاخره این 

پروژه افتتاح شد.
در این راســتا مهــرداد بذرپاش -وزیــر راه و 
شهرسازی- در یک برنامه تلویزیونی درباره این 
پروژه توضیح داد: در سفر اول رئیس جمهوری 
به استان آذربایجان شرقی این قول داده شد که 
این بخش بستان آباد به تبریز که بیش از دو دهه 

معطل مانده بود، به بهره برداری برسد.
وی ادامه داد: این پــروژه حدود ۱۱۴ کیلومتر 
طول مســیر تبریز به میانه را کوتــاه کرده و 

همینطور حدود چهار ســاعت مسافت تبریز  
به تهــران را کــم کرده اســت.  ایــن کاهش 
مســافت، صرفه جویی ســوختی حدود ۱۰۰ 
میلیون لیتر در سال یعنی معادل مصرف یک 
روز بنزین کشــور را به همــراه دارد.  عملیات 
بلیت فروشی این مســیر هم انجام شده و عملا 
هر شــب یک قطار به ســمت تهــران حرکت 

می کند.
وزیر راه و شهرســازی دربــاره ارزش این پروژه 
بیان کرد: در این پروژه حــدود ۳۰۰۰ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری شد البته ارزش روز پروژه 
بیــش از ۶۰۰۰ میلیارد تومان اســت. تمامی 
ریل ها و تراورس های بــه کار رفته در خط آهن 

بستان آباد - خاوران تولید داخل است.
بذرپاش با بیــان اینکه این اولیــن خط ریلی 
است که از اســاس دوخطه طراحی شده و در 
نوع خود بی نظیر اســت، افزود: در این پروژه 
نزدیک بــه ســه کیلومتر تونــل و بیش از دو 
کیلومتر پل هــای بزرگ طراحی و اســتفاده 
شــده و به عنوان یک خط ریلی سبز معروف 
اســت یعنی تقریبا هیچ آســیبی بــه محیط 

زیست نزده است.

وزیر

صرفه جویی ۱۰۰ میلیون لیتر سوخت با راه اندازی یک خط آهن

بخشمسکندربرنامههفتمتوسعهچهمیگوید؟

 شکست انحصار زمین 
 و تغییر ساختار شهـرداری 
در برنامه هفتم توسعه

شرکت آب وفاضلاب استان لرستان در نظر دارد مناقصات عمومی ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
لذا با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه اعم از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir صورت خواهد پذیرفت، لازم است کلیه مناقصه گران 
واجد صلاحیت در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی  امضای الکترونیکی را جهت شرکت در 

مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1402/03/17  می باشد. 

کد فراخوان در سامانه محل تامین 
اعتبار

مدت پیمان  
)ماه(

مبلغ تضمین )ریال( برآورد اولیه )ریال( عنوان پروژه ردیف

2002001340000021 عمرانی 12 3,241,812,023 64,836,240,452
بهره برداری، نگهداری و تعمیرات تاسیسات 
آب شرب روستاهای سطح شهرستان خرم 

آباد)در تمام ساعات شبانه روز(
1

2002001340000022 عمرانی 8 8,900,000,000 178,000,000,000 حفر سه حلقه آهکی در سطح استان لرستان 2

2002001340000027 عمرانی 6 4,671,090,400 93,421,808,000 ترمیم نوار حفاری شبکه جمع آوری فاضلاب 
منطقه ناصرالدین و سطح شهر دورود 3

2002001340000028 عمرانی 7 6,200,000,000 124،000،000،000 حفر یک حلقه چاه آهکی و دو حلقه چاه 
آبرفتی در سطح استان لرستان 4

2002001340000029 عمرانی 7 7،700،000،000 154،000،000،000 حفر دو حلقه چاه آهکی و یک حلقه چاه 
آبرفتی در سطح استان لرستان 5

2002001340000030 عمرانی 10 5،230،000،000 104،600،000،000 حفر پنج حلقه چاه عمیق در سطح استان 
لرستان 6

2002001340000031 عمرانی 4 595،000،000 11،900،000،000

نیرورسانی ) برق رسانی( به چاه آب شرب 
روستای خراشکفت بیرانشهر شهرستان خرم 

آباد ) به انضمام تهیه و نصب سامانه تله متری( 
) تجدید مناقصه(

7

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: از ساعت 12  ظهر  مورخ 17 /1402/03   لغایت ساعت 19 مورخ 1402/03/22 .
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد قیمت: تا ساعت 19  مورخ 1402/04/03.

زمان بازگشایی پاکات: ساعت 9 صبح مورخ 1402/04/04.
زمان اعتبار پیشنهاد قیمت : ساعت 9 صبح مورخ 1402/07/03.

نوع تضمین: ضمانتنامه بانکی مطابق آخرین بخشنامه تضامین یا فیش واریز وجه
هزینه دریافت اسناد:500،000 ریال

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکات )الف(:
آدرس: خرم آباد -  میدان 22 بهمن -  بلوار ولیعصر )عج( – خیابان شهید شفیع پور )60 متری شمالی(- کدپستی:6817855371 

تلفن 33225804-5 -33224492 – 33222745 -066 
اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس 27313131-021  دفتر ثبت نام: 88969737-

021-85193768 -021

 نوبت د     ومآگهی مناقصه عمومی

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان لرستان

وزارت نیرو
شرکت آب و فاضلاب استان لرستان 

آگهی تجدید مناقصه عمومی
 نوبت اول دومرحله ای82/ 1401و 1402/9

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام

مبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآوردی)ریال( شماره مناقصه ردیف

900،000،000 9،000،000،000 1401/82 1

1،335،309،500 16،706،190،000 1402/9 2

 شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام

نشانی  به  ایلام  استان  برق  نیروی  توزیع  شرکت  گذار:  مناقصه  نام   -1
تدارکات،واحد  دوم،امور  69319995487،طبقه  مدرس،کدپستی  ایلام،بلوار 

قراردادها،تلفکس084333477552
2- موضوع مناقصات: 1401/82 ،خرید و پیاده سازی نرم افزار اسکادا اتوماسیون 
شبکه توزیع برق استان ایلام 1402/9:هوشمند سازی مشترکین ولتاژ اولیه استان ایلام

3- زمان دریافت اسناد مناقصه:از تاریخ  1402/3/20 لغایت 1402/3/24 
4- آدرس محل دریافت اسناد: مناقصه گران محترم میتوانند به منظوردریافت 
اسنادمناقصات به سامانه تدارکات الکترونیکی دولتwww.setadiran.irمراجعه نمایند.
تمامی  بایستی  پیشنهاد:مناقصه گران محترم می  5-آدرس محل دریافت 

مدارک وپاکات را بروی سامانه ستاد بارگزاری نمایند.
6- مهلت تحویل اسناد:ساعت 13روزشنبه مورخ 1402/4/3

7- محل برگزاری مناقصه:ایلام ،بلوار مدرس شرکت توزیع نیروی برق استان 
ایلام،سالن جلسات

8- زمان بازگشایی پاکات:پاکات پیشنهاد راس ساعت 9صبح روزیکشنبه مورخ 
1402/4/4 باحضور اعضای کمیسیون مناقصه بازگشایی می شود.حضور مناقصه گران 

درجلسه فوق الذکر با ارائه معرفی نامه بلامانع است
 9-ذکر شماره مناقصه وعنوان آن روی پاکات الزامی است 

10- اطلاعات برآورد وتضمین:

ازسوی امور مالی شرکت توزیع نیروی برق مطابق کاربرگ های پیوست_رسید 
بانکی واریز وجه مزبور به حساب شماره1904051930بانک تجارت .شعبه انقلاب 
به نام شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام مدت اعتبار تضمینهای فوق باید حداقل 
3ماه از تاریخ صدور آن بوده وبرای همین مدت قابل تمدید می باشد و علاوه برآن 
 ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای مورد قبول ضمیمه اسناد تنظیم شده باشد.

11- شرکت توزیع برق استان ایلام دررد یا قبول کلیه پیشنهادها مختاراست.
12- پیشنهاد دهندگان موظفند تا سه روز قبل از پایان مهلت تسلیم پیشنهادات با 
مراجعه به سایت هایی که اسناد بر روی آن ها بارگذاری شده اند از اصلاحات احتمالی 

دراسناد مطلع گردند واسناد اصلاحی رامهروامضاکنند.
13-شرط قبولی مدارک واسناد صرفا وجود واثبات آن ها درجلسه مناقصه بوده 
وشرکت از پذیرش مدارکی که بعداز پایان مهلت تسلیم پیشنهادات وحین جلسه 

وبعداز آن ارائه شوند ترتیب اثر نمی دهد.
نکته بسیار مهم :عدم امضای دیجیتال اسناد برروی سامانه ستاد منجر به رد کلی 

پیشنهاد می گردد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/3/21
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/3/23

شرکت آب وفاضلاب استان لرستان در نظر دارد مناقصات عمومی ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
لذا با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه اعم از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir صورت خواهد پذیرفت، لازم است کلیه مناقصه گران 
واجد صلاحیت در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی  امضای الکترونیکی را جهت شرکت در 

مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1402/03/17  می باشد. 

کد فراخوان در سامانه محل تامین 
اعتبار

مدت پیمان  
)ماه(

مبلغ تضمین )ریال( برآورد اولیه )ریال( عنوان پروژه ردیف

2002001340000021 عمرانی 12 3,241,812,023 64,836,240,452
بهره برداری، نگهداری و تعمیرات تاسیسات 
آب شرب روستاهای سطح شهرستان خرم 

آباد)در تمام ساعات شبانه روز(
1

2002001340000022 عمرانی 8 8,900,000,000 178,000,000,000 حفر سه حلقه آهکی در سطح استان لرستان 2

2002001340000027 عمرانی 6 4,671,090,400 93,421,808,000 ترمیم نوار حفاری شبکه جمع آوری فاضلاب 
منطقه ناصرالدین و سطح شهر دورود 3

2002001340000028 عمرانی 7 6,200,000,000 124،000،000،000 حفر یک حلقه چاه آهکی و دو حلقه چاه 
آبرفتی در سطح استان لرستان 4

2002001340000029 عمرانی 7 7،700،000،000 154،000،000،000 حفر دو حلقه چاه آهکی و یک حلقه چاه 
آبرفتی در سطح استان لرستان 5

2002001340000030 عمرانی 10 5،230،000،000 104،600،000،000 حفر پنج حلقه چاه عمیق در سطح استان 
لرستان 6

2002001340000031 عمرانی 4 595،000،000 11،900،000،000

نیرورسانی ) برق رسانی( به چاه آب شرب 
روستای خراشکفت بیرانشهر شهرستان خرم 

آباد ) به انضمام تهیه و نصب سامانه تله متری( 
) تجدید مناقصه(

7

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: از ساعت 12  ظهر  مورخ 17 /1402/03   لغایت ساعت 19 مورخ 1402/03/22 .
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد قیمت: تا ساعت 19  مورخ 1402/04/03.

زمان بازگشایی پاکات: ساعت 9 صبح مورخ 1402/04/04.
زمان اعتبار پیشنهاد قیمت : ساعت 9 صبح مورخ 1402/07/03.

نوع تضمین: ضمانتنامه بانکی مطابق آخرین بخشنامه تضامین یا فیش واریز وجه
هزینه دریافت اسناد:500،000 ریال

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکات )الف(:
آدرس: خرم آباد -  میدان 22 بهمن -  بلوار ولیعصر )عج( – خیابان شهید شفیع پور )60 متری شمالی(- کدپستی:6817855371 

تلفن 33225804-5 -33224492 – 33222745 -066 
اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس 27313131-021  دفتر ثبت نام: 88969737-

021-85193768 -021

 نوبت د     ومآگهی مناقصه عمومی

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان لرستان

وزارت نیرو
شرکت آب و فاضلاب استان لرستان 

آگهی تجدید مناقصه عمومی
 نوبت اول دومرحله ای82/ 1401و 1402/9

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام

مبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآوردی)ریال( شماره مناقصه ردیف

900،000،000 9،000،000،000 1401/82 1

1،335،309،500 16،706،190،000 1402/9 2

 شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام

نشانی  به  ایلام  استان  برق  نیروی  توزیع  شرکت  گذار:  مناقصه  نام   -1
تدارکات،واحد  دوم،امور  69319995487،طبقه  مدرس،کدپستی  ایلام،بلوار 

قراردادها،تلفکس084333477552
2- موضوع مناقصات: 1401/82 ،خرید و پیاده سازی نرم افزار اسکادا اتوماسیون 
شبکه توزیع برق استان ایلام 1402/9:هوشمند سازی مشترکین ولتاژ اولیه استان ایلام

3- زمان دریافت اسناد مناقصه:از تاریخ  1402/3/20 لغایت 1402/3/24 
4- آدرس محل دریافت اسناد: مناقصه گران محترم میتوانند به منظوردریافت 
اسنادمناقصات به سامانه تدارکات الکترونیکی دولتwww.setadiran.irمراجعه نمایند.

تمامی  بایستی  پیشنهاد:مناقصه گران محترم می  5-آدرس محل دریافت 

مدارک وپاکات را بروی سامانه ستاد بارگزاری نمایند.
6- مهلت تحویل اسناد:ساعت 13روزشنبه مورخ 1402/4/3

7- محل برگزاری مناقصه:ایلام ،بلوار مدرس شرکت توزیع نیروی برق استان 
ایلام،سالن جلسات

8- زمان بازگشایی پاکات:پاکات پیشنهاد راس ساعت 9صبح روزیکشنبه مورخ 
1402/4/4 باحضور اعضای کمیسیون مناقصه بازگشایی می شود.حضور مناقصه گران 

درجلسه فوق الذکر با ارائه معرفی نامه بلامانع است
 9-ذکر شماره مناقصه وعنوان آن روی پاکات الزامی است 

10- اطلاعات برآورد وتضمین:

ازسوی امور مالی شرکت توزیع نیروی برق مطابق کاربرگ های پیوست_رسید 
بانکی واریز وجه مزبور به حساب شماره1904051930بانک تجارت .شعبه انقلاب 
به نام شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام مدت اعتبار تضمینهای فوق باید حداقل 
3ماه از تاریخ صدور آن بوده وبرای همین مدت قابل تمدید می باشد و علاوه برآن 
 ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای مورد قبول ضمیمه اسناد تنظیم شده باشد.

11- شرکت توزیع برق استان ایلام دررد یا قبول کلیه پیشنهادها مختاراست.
12- پیشنهاد دهندگان موظفند تا سه روز قبل از پایان مهلت تسلیم پیشنهادات با 
مراجعه به سایت هایی که اسناد بر روی آن ها بارگذاری شده اند از اصلاحات احتمالی 

دراسناد مطلع گردند واسناد اصلاحی رامهروامضاکنند.
13-شرط قبولی مدارک واسناد صرفا وجود واثبات آن ها درجلسه مناقصه بوده 
وشرکت از پذیرش مدارکی که بعداز پایان مهلت تسلیم پیشنهادات وحین جلسه 

وبعداز آن ارائه شوند ترتیب اثر نمی دهد.
نکته بسیار مهم :عدم امضای دیجیتال اسناد برروی سامانه ستاد منجر به رد کلی 

پیشنهاد می گردد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/3/21
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/3/23



عضوکمیسیونانرژیمجلسعنوانکرد
تبدیل شدن ایران به قطب تجارت گاز منطقه در غرب آسیا با از سرگیری واردات گاز از ترکمنستان

دستاوردیدیگردردولتسیزدهم

شمارش معکوس برای عضویت دائم ایران در سازمان همکاری شانگهای

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران
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دولت لایحه نداد خودمان دست بکار شدیم
جلال رشــیدی کوچی برخلاف آنکه برخی نماینــدگان می گفتند 
مجلس برای بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات و تصویب آن نطق ها را 
نیز برای تامین این هدف تعطیل کرده ، مجلس نطقی را تعطیل نکرده 
اســت،طبق آیین نامه داخلی مجلس اگر طرح یا لایحــه ای با اولویت 
بعد از چند جلسه رســیدگی به آن تمام نشــود مجلس می تواند تمام 
دستورات را از دستور کار خارج کند و تمام جلسات را دو شیفت کند تا 
این طرح را به اتمام برساند. مجلس تلاش می کند طرح قانون انتخابات 
را به امسال برساند. با توجه به اینکه این طرح در کمیسیون تخصصی که 
بنده عضو آن هستم )کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس( 
بود معتقدم ما به اصلاح قانــون انتخابات احتیاج داریــم ولی این نگاه 
سیاســی که حتما مجلس برای حذف برخی از رقبــا این طرح را آورده 
و حتما یک جریانی را بر سرکار خواهد آورد، نگاه درستی نیست. اخیرا 
یک پیشنهادی در مورد انتخابات تناســبی دوستان دادند که تصویب 
شد. نکته جالب این که اتفاقا انتخابات تناسبی در تهران اجرا می شود و 
این بدان معناست که صرفا صفر تا صد یک لیست از یک گروه اصول گرا 

و یا اصلاح طلب لزوما وارد مجلس نمی شود.
در مورد اینکه چرا نمایندگان با گذشــت یکســال از توصیه رهبری به 
بررسی و تصویب این طرح مبادرت کرده اند به این جهت بود که در این 
مدت مواد آن مورد بحث بود و در هر ماده ای پیشنهادات مختلفی مطرح 
می شــد و نمایندگان موافق و مخالف در باره آن صحبــت می کردند، 
همچنین کمیسیون ودولت هم با هم صحبت می کردند. در کمیسیون 
بحث شد، جلسات متعددی گذاشته شد، عزیزان شورای نگهبان ،دولت 
و مرکز پژوهش ها دعوت می شــدند و از این رو یک مقدار بررسی طرح 
طولانی شــد، ضمن این که مجلس هم طرح ها و لوایــح مختلفی را در 
دســت داشــت، ضمن اینکه منتظر طرح دولت بود و از آنجا که از طرف 
دولت لایحه ای ارائه نشــد مجلس خود وارد عمل شــد. گفتنی است ما 
خیلی منتظر شــدیم که دولت لایحه را تقدیم بکنــد اما لایحه ندادند و 
مجلس هم منتظر نماند. البته اولویت لایحه است و چون لایحه نیامد ما 
روی طرح اقدام کردیم. در این بیــن چند نفر از نمایندگان تلاش کردند 
این طرح را از دســتور کار خارج کنند که رای گیری شد و رای نیاورد. در 
حال حاضر هم بناست طرح در شورای نگهبان مورد بررسی قرارگیرد و 
قطعا یک جاهایی تایید می شــود و یک جاهایــی مغایرت پیدا می کند 
که در باره مغایرت ها، مجدد بــه اصلاح موارد مــی پردازیم. در نهایت 
امیدوارم این طرح به امسال برسد و انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 

شورای اسلامی بر اساس آن برگزار شود.

بااشارهبهسفررئیسجمهوربهآمریکایلاتین
شاکری: سفر رئیس جمهور به آمریکای لاتین 

هوشمندانه و قدرت آفرین است
یک عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اســلامی گقت: در دولت 
سیزدهم سبد راهبردی ارتباطات سیاســی و اقتصادی کشور توسعه 
پیدا کرده و سفر رئیس جمهور به آمریکای لاتین یک سفر هوشمندانه 

و قدرت آفرین است.

اقبال شــاکری، درباره اهمیت ســفر رئیس جمهور به آمریکای لاتین 
و ظرفیت هــای موجود در این منطقــه، بیان کرد: الحمدلله وســعت 
ارتباطات دیپلماتیک ایران در جهان روبه توســعه بــوده و در منطقه 
نیز به سرعت در حال تقویت در راســتای حمایت از همسایگان و ایجاد 
اتحادهــای راهبردی منطقــه ای در حوزه های اقتصــادی، امنیتی و 
دفاعی اســت. با ســفر ناوگروه ۸۶ به دور دنیا نیز ما قدرت دیپلماسی 
خود را به جهان نشــان دادیــم.وی در ادامه اظهار کــرد: الحمدلله ما 
سبد راهبردی ارتباطات سیاســی و اقتصادی خود را توسعه دادیم و از 
محوری که در دولت قبلی بود که احساس می کرد مشکلات کشور فقط 
از طریق آمریکا و اروپا حل خواهد شد، فاصله گرفتیم و نشان دادیم که 
برقراری ارتباطات با ســایر بلوک های دنیا می تواند در حل مشــکلات 
کشور راهگشا بوده و ریســک تحریم را نیز کاهش دادیم.نماینده مردم 
تهران در مجلس شورای اســلامی، تصریح کرد: پیوستن به شانگهای و 
دولت های عضو گروه بریکس که قدرت های نوظهور هستند می تواند 
فرصت های فراتری را پیش روی بخش خصوصی ما به منظور توســعه 
ارتباطات اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و بازرگانــی قرار داده و ما می 
توانیم از فناوری هــای نوین، نیروی کار ماهــر و ظرفیت های تولیدی 
داخل که در حد بالایی است در مسیر رشــد تولید و مهار تورم استفاده 
کنیم.شــاکری تاکید کرد: از نظر بنده در کنار راهکارهای اقتصادی که 
در داخل کشور دنبال می شود تا بتوان یک محیط امنی برای صنعت و 
خانواده ها فراهم کرد، اولویت باید گســترش روابط با سایر کشورها به 

خصوص در سایر قاره ها مانند قاره آفریقا و آمریکای لاتین باشد.
وی در پایان گفت:  ســفر رئیس جمهور به آمریکای لاتین پس از سفر 
به کشورهای منطقه، روســیه و چین نیز یک سفر هوشمندانه و قدرت 
آفرین بوده و ان شاءالله به دنبال راهبردهای توسعه مبادلات اقتصادی 
و تجاری که در این ســفر دنبال خواهد شد شــاهد رشد تولید خواهیم 

بود.

نایبرئیسکمیسیونامورداخلی:
تصویب قانون برای حجاب نیازمند تعامل قواست

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شــوراها در مجلس گفت: 
با تصویب یک قانون جامع در حوزه حجــاب تکلیف جامعه در موضوع 
حجاب مشخص خواهد شــد و قطعا در تدوین این قانون باید از نظرات 

پژوهشکده های حوزه های علمیه و افراد صاحب نظر استفاده شود.
حمیدرضا کاظمی، با اشــاره به تدوین لایحه حجــاب در قوه قضاییه با 
بیان اینکه اساســا نفس تدوین قانون در حوزه حجــاب و قانون نگاری 
برای این موضوع حســاس اتفاق خوبی اســت، بیان کرد: لازم است که 
هر ســه قوه در تدوین قانون برای حجاب با یکدیگــر تعامل و همفکری 
داشته باشند تا قانونی جامع در این حوزه به تصویب برسد نماینده مردم 
پلدختر در مجلس شورای اسلامی، در ادامه با بیان اینکه با تصویب یک 
قانون جامع در حوزه حجاب، تکلیف جامعه در موضوع حجاب مشخص 
خواهد شد، اظهار کرد: ما در حوزه حجاب یکسری آئین نامه، بخشنامه 
و دســتورالعمل داریم که بعضا به صورت ناقص اجرا شده و مشکلاتی را 
ایجاد می کند اما تصویب قانون جامع در ایــن زمینه، به موضوع عفاف و 
حجاب در کشور کمک می کند.کاظمی تصریح کرد: برای تدوین قانون 
حجاب و عفاف قطعا باید از نظرات پژوهشــکده ها در حوزه های علمیه، 
افراد صاحب نظر در حوزه دین و کارشناســان فرهنگی اســتفاده شود؛ 
بدین ترتیب یک قانون جامع و کامل و متکی بــه اصول دین به تصویب 
خواهد رســید. چراکه نباید صرفا با این موضوع احساسی برخورد شود 

بلکه باید قانونی جامع و متکی به اصول دین به تصویب برسد.

یادداشت

تریبون

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
گفت: به طور میانگین ۵ برنامه توسعه قبلی کشور بین 
۲۵ تا ۳۰ درصد اجرایی شده که اصلًا قابل قبول نیست.
محمدرضا پورابراهیمی با اشــاره به اینکه برنامه هفتم 
توسعه سند پیشــران توســعه اقتصادی کشور است، 
اظهار داشت: مقام معظم رهبری در ابلاغ سیاست های 
کلی برنامه هفتم تاکید کردند کــه در این برنامه باید 
اولویت پیشــرفت اقتصادی توأم با عدالت مورد توجه 
قرار گیرد.وی بیان کرد: بــا توجه به این رویکرد مهمی 
که رهبر انقلاب بــر آن تاکید فرمودنــد، برنامه هفتم 

توسعه باید در مسیری متفاوت از برنامه های 
قبلی پنج ساله توسعه کشور باشد و اگر قرار 
باشد برنامه های قبلی توسعه کشور را تکرار 
کنیــم، در نهایت به همیــن وضعیتی که در 
برنامه های قبلی توســعه به آن رســیدیم، 
خواهیم رســید. برنامه هفتــم باید منجر به 

پیشرفت اقتصادی کشور شود.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با 
اشــاره به اینکه به طور میانگین ۵ برنامه توسعه قبلی 
کشــور بین ۲۵ تا ۳۰ درصد اجرایی شده که اصلًا قابل 

قبول نیســت، تصریح کرد: نگاه ما به برنامه 
هفتم توســعه باید نگاه تحولــی با محوریت 
مسائل اقتصادی باشــد. اگر ما در بررسی و 
تصویب لایحه برنامه هفتم توســعه، بخش 
اقتصاد را بــر مبنای رویکــرد تحولی پیش 
بگیریم و دنبال کنیم، مابقــی اجزای برنامه 

هفتم هم دچار تحول می شود.
نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی درباره 
مسائلی که باید در برنامه هفتم توسعه مورد توجه قرار 
گیرد، گفت: برای مثال تحول در حوزه سیاســت های 

صندوق توسعه ملی لازم است، چرا که صندوق توسعه 
ملی یکی از ظرفیت های مهم کشــور اســت و باید در 
برنامه هفتــم در زمینه ایجاد تحول در سیاســت های 

صندوق توسعه ملی تدابیر لازم اتخاذ شود.
پورابراهیمی تاکید کرد: تعیین سیاســت هایی مرتبط 
با وضعیت بودجه کشــور بسیار مهم اســت تا ما از این 
وضعیت ناترازی خارج شویم و به توانمندسازی برسیم. 
موضوعات مربوط به سیاســت های ارزی و نظام ارزی 
کشــور هم مهم اســت که باید چارچوب هــای آن در 

برنامه هفتم توسعه تعیین شود.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس 
گفت: کشــورهای حوزه آمریکای لاتین دارای ظرفیت 
های خوبی هستند و توســعه روابط با این کشورها آثار 
مثبتی برای اقتصاد کشــور ما به همراه خواهد داشت.

محمدصالح جوکار  با اشاره به ســفر رئیس جمهور به 
آمریــکای لاتین دربــاره تاثیرات این ســفر و ظرفیت 
های موجود در این کشــورها بیان کرد: هرگونه تعامل 
و توســعه روابط در حوزه اقتصادی و فرهنگی با ســایر 

کشورها به نفع کشــور خواهد بود. کشــورهای حوزه 
آمریکای لاتین نیز دارای ظرفیت های خوبی در حوزه 
تجارت هســتند که تقویت ارتباطات با این کشــور نیز 
برای ما آثار مثبتی بر روی اقتصاد کلان کشــور و حوزه 

تجارت به دنبال خواهد داشــت. توســعه و گسترش 
ارتباطات با کشورهای حوزه آمریکای لاتین یک اقدام 
راهبردی اســت و تقویت ارتباطات با این کشورها می 

تواند تاثیر بسزایی در اقتصاد کشور داشته باشد.

مجلس

مجلس

خریدار  عضو کمیســیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی گفت: انعقاد قرارداد واردات 
گاز بین ایران و ترکمنستان، ناترازی گاز را 
در انتهای خط لوله گاز شمال شرقی کشور 
در فصل زمســتان جبران می کنــد. ایران 
با زیرســاخت های خط لوله انتقال گازی، 
می تواند به قطب انــرژی منطقه به ویژه در 
حوزه گاز و مرکــز تبادل و تجــارت گاز در 

منطقه غرب آسیا تبدیل شود.
»مالک شریعتی نیاسر« عضو کمیسیون 
انرژی مجلس شــورای اســلامی  درباره 
اهمیــت انعقــاد قــرارداد واردات گاز از 
ترکمنســتان به ایران افــزود: ما اکنون 
در شرایط بازگشــت به وضعیت گذشته 
هســتیم، کاری که هم اکنــون در حال 
پیش برد با ترکمنســتان اســت جبران 
مافات دولت قبل اســت؛ زیــرا در زمان 
وزارت زنگنــه یــک اشــتباه تاریخی در 
روابط همســایگی بــا ترکمنســتان با 
توهم به دســت آوردن خســارت از طرف 

ترکمنستان انجام شد.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: به همین دلیل 
در دولت قبــل ارتباط ما با ترکمنســتان از 
بین رفت و جریمه های متنوعی را متحمل 
شــدیم. جریمه نخســت، جریمــه نقدی 
بود که بــه پرداخت کل بدهــی خرید گاز 
از ترکمنســتان محکوم شــدیم و ۲ درصد 

هم به هزینه این بدهی افزوده شــد؛ یعنی 
به جای اینکه پنــج درصد ســود بدهی را 
پرداخت کنیم هفت درصد ســود بدهی به 

ترکمنستان را پرداخت کردیم.
این نماینــده مجلس یازدهــم گفت: این 
اقدامــات در دولــت قبــل باعث شــد که 
ترکمنستان از ما شکایت کند. خوشبختانه 
این بدهی هم اکنون تســویه شــده است. 
البته در شــرایطی که نه برجام احیا شده و 
تحریم ها نیز برداشــته نشــده است. دولت 
سیزدهم توانســت بدهی به ترکمنستان را 
از محل مطالبات از عراق تسویه کند و نشان 
داد که دیپلماســی واقعی به شــعار و ادعا 

نیست و در عمل می توان آن را انجام داد.
شریعتی نیاســر گفت: مساله دوم خسارتی 
بود که در بعُد تجاری بین ما و ترکمنســتان 
اتفاق افتــاد و به خاطر قطع قــرارداد گازی 
بــا ترکمنســتان، طــرف ترکمنســتانی 
همــه ارتباطات اقتصادی حتــی در بخش 
خصوصی را بــه پایین ترین ســطح ممکن 
کاهش داد. حتی پروژه هــای متنوعی را در 
حوزه خدمات فنی مهندســی و راه سازی و 
تبادل کالا بین کشــور ایران و ترکمنستان 
داشتیم و تجار ما به این کشــور رفت و آمد 
زیادی داشــتند، اما این مشــکل باعث شد 
سطح مبادلات اقتصادی ما از چهار میلیارد 
دلار در ســال به زیر ۴۰۰ میلیــون دلار در 

سال برســد.این عضو کمیســیون انرژی 
مجلس با بیــان اینکه با ایــن اتفاقی که در 
دولت قبل افتاد خســارت زیادی به کشور 
وارد شــد، افزود: این اقدامی که هم اکنون 
انجام شده شروعی برای جبران اشتباهات 
گذشته اســت و ما هنوز به سطح ارتباطات 

گذشته با ترکمنستان نرسیده ایم.
شــریعتی نیاســر افزود: ما ظرفیت واردات 
۴۰ میلیون متر مکعــب گاز در روز را داریم، 
درصورتی که هم اکنون قرارداد واردات ۱۰ 
میلیون مترمکعب گاز در روز بســته شــده 
اســت و در صورتی که دیپلماســی تجاری 
باقوت ادامه پیدا کند می تــوان این قرارداد 

را توسعه و گسترش داد.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: هم اکنون با 
اقدامات دولت فعلی و تــلاش وزارت نفت، 
ارتباط با ترکمنســتان در حال احیا است. 
حتی »ظریــف« وزیر امور خارجه ســابق 
هم اعلام کــرد که زنگنه وزیــر نفت دولت 
دوازدهم در موضوع قــرارداد واردات گاز با 
ترکمنستان به کشــور خیانت کرده است، 
هم اکنون که بدون برداشته شدن تحریم ها 
و حتی احیای برجام این رابطه احیا شــده 
اســت به همگان ثابت شــده که در دولت 
قبل به کشور خیانت شــد.عضو کمیسیون 
انرژی مجلس توضیح داد: سیاســت دولت 
برای تعمیــق روابط با همســایگان به ویژه 

در حوزه اقتصاد، سیاســت بسیار درستی 
است. توســعه روابط با کشــورهای دیگر 
نشــان می دهد که ما نباید همه ظرفیت ها 
و فرصت هایمان را در ســبد کشــورهایی 
بگذاریم که تجربه نشــان داده اهل تعامل 
دوجانبه نیســتند و می خواهند به صورت 
یک طرفه منافع خودشــان را تامین کنند. 
در حوزه دیپلماســی انرژی این نوع تغییر و 
تحولات مورد استقبال نمایندگان مجلس 
قرار می گیرد.ایــن نماینده مجلس یازدهم 
در ادامه در پاسخ به این پرسش که آیا امکان 
بازصادرات گاز ترکمنستان به سایر کشورها 

وجود دارد؟ گفــت: ظرفیت ایــن قرارداد 
هنوز در حدی نیســت که مــا بتوانیم از آن 
برای بازصادرات به ســایر کشورها استفاده 
کنیم؛ اما روندی که آغاز شده مثبتی است 
و ما اگر بتوانیم این قراردادها را گســترش 
و توســعه بدهیم در گام نخست می توانیم 
ناترازی گاز را در انتهای خط لوله گاز شمال 
شرقی کشور در فصل زمستان جبران کنیم 
و خیال مان راحت باشــد که اتفاقاتی که در 
زمستان ســال گذشــته اتفاق افتاد باز هم 
تکرار نشــود و در گام بعدی به تجارت گاز با 

سایر کشورها فکر کنیم.

پورابراهیمی:برنامه هفتم باید منجر به پیشرفت اقتصادی شود

جوکار: سفر رئیس جمهور به آمریکای لاتین آثار مثبت اقتصادی به همراه خواهد داشت

خریدار  مراحل عضویت دائــم ایران در 
سازمان همکاری شــانگهای تیرماه امسال 
و با حضور آیت الله رئیســی رئیس جمهور 

نهایی می شود.
کمتر از چهار هفته دیگر ســران کشورهای 
عضو سازمان همکاری شانگهای به ریاست 
»نارندرا مودی« نخست وزیر هند به صورت 
مجازی تشکیل جلسه می دهند. رسانه های 
هندی در حالی خبر داده اند که این نشست 
در ۴ جولای )۱۳ تیرماه( با ریاست دوره ای 
این کشــور برگزار می شــود که حســین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان 
چند روز قبل گفته بود عضویت دائمی ایران 
در سازمان شــانگهای تیرماه امســال و با 

حضور آیت الله رئیسی نهایی می شود.

مانع ها و انتظار 18 ساله
عضویــت دائم ایــران اما پروســه طولانی 
را پشــت ســر گذاشــته اســت. ایران در 
ســال ۲۰۰۵ میلادی )۱۳۸۴ شمســی( 
یعنی چهار ســال پس از تشــکیل سازمان 
همکاری شانگهای همراه با هند و پاکستان 
به عضویــت ناظر ایــن نهاد نائــل آمد و از 
ســال ۲۰۰۶ میلادی )۱۳۸۵ شمســی( 
درخواســت عضویت دائم در این سازمان را 
داشت. در طی این ســال ها کشورهای هند 
و پاکستان توانســتند در نهایت در تابستان 
سال ۲۰۱۶ میلادی )۱۳۹۵شمسی( عضو 
دائم این سازمان شوند.برای پذیرش اعضای 
جدید در این ســازمان باید همــه اعضا به 
طور کامل با عضویت کشور جدید موافقت 
نمایند امــا تیرگی روابط ایــران با برخی از 
کشورهای عضو این ســازمان باعث شد تا 
برخی از اعضا با عضویــت ایران که یکبار در 
سال ۲۰۰۶ میلادی )۱۳۸۵شمسی( و بار 
دیگر در سال ۲۰۱۵ میلادی )سال ۱۳۹۴( 
درخواست آن داده شــد، موافقت نداشته 
باشند. بنابراین طی سال های قبل از دولت 
سیزدهم عضویت ایران مشروط به موافقت 
کشــورهای مخالف عضویت ایران در این 
سازمان بوده است.شواهد نشان می دهد در 
دولت های یازدهم و دوازدهم عضویت ایران 
با جدیت پیگیری نشده است؛ ضرورت رفع 

تحریم ها و همچنین پذیرش مطالبات گروه 
ویژه اقدام مالی )FATF( همواره به عنوان 
دو عامل مهم از سوی کارشناسان نزدیک به 
دولت سابق برای پذیرش عضویت ایران در 
سازمان همکاری شانگهای معرفی می شد.

در همین رابطــه، پیش تر علــی خضریان 
نماینده مجلس شــورای اسلامی گفته بود 
در ســال ۱۳۹۹ محمدجــواد ظریف وزیر 
ســابق امور خارجه، در نامه ای به مسئولان 
نظام، »اف ای تــی اف« را مانع عضویت در 
ســازمان همکاری های شــانگهای معرفی 

کرده بود.

 پازلی که در دولت سیزدهم 
تکمیل شد

با قدرت گرفتن دولت جدید در سال ۱۴۰۰ 
و تغییر رویکرد آشکار به مسائل بین المللی 
و اولویت ندادن بــه مباحثی همچون برجام 
و اف ای تی اف در کنار تاکیــد بر »روابط با 
همه جهان به جــای روابط با چند کشــور 

غربی« وضعیت تغییر یافت.
در ابتدای کار دولت ســیزدهم دبیر وقت 
شورای عالی امنیت ملی خبر داد که موانع 

سیاســی برای عضویت ایــران در پیمان 
شانگهای برداشته شده و با طی تشریفات 
فنی، عضویــت ایران نهایی خواهد شــد. 
این اتفاق نشــان داد دولت جدید ایران در 
راستای بهبود روابط با کشورهای عضو این 
ســازمان اقدامات جدی دیپلماتیک را در 
اولویت خود قرار داده و به سرعت توانسته 
موافقت همــه اعضای شــانگهای را جلب 
نماید؛ اتفاقی که انتظــار آن در چارچوب 
سیاســت همســایگی دولت و همچنین 
نگاه متوازن به ظرفیت هــای جهان وجود 
داشــت.از همین رو بود در شهریور ۱۴۰۰ 
آیت الله رئیسی در نخســتین سفر خارجی  
خود در مقام رییس جمهور اســلامی ایران 
به دعوت رسمی »امامعلی رحمان« همتای 
تاجیک خود برای شــرکت و سخنرانی در 
بیســت  و یکمین اجلاس ســران سازمان 
همکاری شــانگهای به تاجیکســتان سفر 
کرد و توانســت مجوز تغییر عضویت از ناظر 
به دائــم را دریافت نماید.یکســال بعد نیز 
آیت الله رئیســی به دعوت رسمی »شوکت 
میرضیایــف« همتای ازبک خــود در صدر 
هیأتــی بلندپایــه از مقامات سیاســی و 

اقتصادی بــرای حضور در اجلاس ســران 
سازمان همکاری شانگهای وارد سمرقند در 
ازبکستان شد و اقدامات نهایی و قانونی برای 
سپری شــدن پروســه عضویت را پیگیری 
کرد.با این حــال این به معنــای عضویت 
کامل ایران نبود بلکه بر اســاس آیین نامه 
ســازمان همکاری شــانگهای، جمهوری 
اســلامی ایران باید مبــادرت به تصویب 
اســناد مورد نیــاز برای طی شــدن روند 
عضویت دائم خود می کرد. تجربه پاکستان 
و هند و تحلیل کارشناســان این انتظار را 
ایجاد کرده بــود که رونــد عضویت ایران 
حداقل دو تا سه ســال به طول بینجامد و 
در وضعیتی خوش بینانه در ســال پایانی 

دولت سیزدهم نهایی شود.
در راستای پیگیری اقدامات فنی و حقوقی 
در این مســیر، لایحه یادداشــت تعهدات 
جمهوری اســلامی ایران در راستای کسب 
جایگاه دولــت عضو در ســازمان همکاری 
شــانگهای در بهمــن ۱۴۰۱ در مجلــس 
شــورای اســلامی به تصویب رســید. این 
یادداشت شامل یک مقدمه، هفت ماده و دو 
ضمیمه است که طی آن اجازه مبادله اسناد 

به دولت داده شد.به گفته ابوالفضل عمویی 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی مجلس، ایــران برای پیوســتن 
به ســازمان همکاری شــانگهای تصویب 
۴۹ ســند موجود از ابتدای شــکل گیری 
این سازمان را در دســتور کار قرار داد. این 
اتفاقات با پیگیری شــخص رئیس جمهور 
و وزرای مربوطه به ســرعت در راهروهای 

تقنینی و اجرایی کشور طی مسیر نمود.
اکنون شــواهد نشــان می دهد با سرعت 
بخشــی در انجام امــور حقوقــی و اداری، 
پروســه زمان بر عضویت ایران در شانگهای 
در کمتر از دو سال به سرانجام رسیده است 
و تا کمتر از یک ماه دیگــر این مهم به وقوع 

می پیوندد.
از این تاریخ به بعد جمهوری اسلامی ایران 
به عنوان یکــی از اعضای دائمــی و اصلی 
سازمان همکاری شانگهای فضای مناسب 
تری برای تعاملات بین المللی در حوزه های 
سیاسی، امنیتی، اقتصادی، بازرگانی، پولی، 
بانکی، انرژی و فرهنگی بدســت می آورد؛ 
همچنین با حضور ایران در این ســازمان، 
بر اهمیت و وزن ســازمان شانگهای افزوده 
می شــود؛ چراکه ایران به دلیــل موقعیت 
اســتراتژیک و ژئوپلیتیک خــود از نیروی 
ثبات بخشــی در منطقه برخوردار اســت 
و کشورهای عضو این ســازمان را به خلیج 

فارس و ماوراء قفقاز وصل می کند.
سازمان همکاری شــانگهای یک سازمان 
بین المللی و اوراسیایی اســت که در قالب 
یک ائتلاف سیاســی، اقتصادی و نظامی در 
شــهر شــانگهای چین در ۱۵ ژوئن ۲۰۰۱ 
میلادی توســط ۶ کشــور چین، روسیه، 
قزاقســتان، قرقیزســتان، تاجیکستان و 
ازبکســتان پایه گذاری شد. پس از آن، هند 
و پاکستان نیز در ۹ ژوئن ۲۰۱۷ میلادی در 
نشست آستانه به عنوان اعضای کامل به این 
سازمان پیوستند و اکنون ایران نیز به عنوان 
یکی از اعضای اصلی آن معرفی خواهد شد. 
این ســازمان در چندجانبه گرایی و دوران 
گذار نظــام بین الملل نقشــی مهــم ایفا 
می کند و عضویت در آن برای کشــورهای 

زیادی از جهان پیگیری می شود.
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سخنگویکمیسیونتوسعهتجارتخانهصمت:
 ۵۰ درصد صادرات دو ماهه کشور

 به همسایگان بود
 سخنگوی کمیســیون توســعه تجارت خانه صمت گفت: از صادرات 
هفت و نیم میلیارد دلاری کشور در دو ماه نخست امسال، سه میلیارد و 
۷۳۵ میلیون دلار کالا به کشــورهای همسایه صادر شده که این میزان 

۵۰ درصد از کل صادرات غیر نفتی بوده است.
 »ســید روح اله لطیفی« در خصوص تجارت غیر نفتی با کشــورهای 
همسایه اظهار داشــت: در دو ماهه نخست امســال ۱۳ میلیون و ۱۴۷ 
هزار و ۸۴۰ تن کالا به ارزش هفت میلیارد و ۴۶۵ میلیون و ۷۲۸ هزار و 
۲۹۳ دلار بین ایران و کشورهای همسایه تبادل شد )مجموع صادرات 
و واردات( که این میزان، سهم ۵۱ درصدی در وزن و ۴۸.۳ درصدی در 

ارزش کل تجارت غیرنفتی کشور را به خود اختصاص داده است.
وی افزود: از ۲۱ میلیون تن کالای صادره از کشــور در دو ماهه نخست 
امســال به ارزش هفت میلیارد و ۵۱۳ میلیون دلار، ۱۰ میلیون و ۱۵۹ 
هزار تن کالا به ارزش سه میلیارد و ۷۳۴ میلیون و ۷۷۸ هزار و ۶۷ دلار 
به کشورهای همسایه صادر شده که همسایگان سهم ۴۸.۴ درصدی از 
وزن و ۵۰ درصدی از ارزش کل صادرات را به خود اختصاص داده اند که 
با وجود عدم تغییر در وزن صادرات به همسایگان، متاسفانه ۱۷ درصد 

ارزش کالاهای صادره نسبت به مدت مشابه کاهش یافته است.
لطیفی در خصوص پنج مقصد نخســت صادرات کالاهــای ایرانی به 
کشورهای همسایه گفت: ۱۴ کشور از ۱۵ کشور همسایه ایران خریدار 
کالای ایرانی در دو ماهه اخیر بودند که عراق با خرید یک میلیارد و ۲۲۸ 
میلیون دلار )کاهش ۶.۵درصدی( در رتبه نخست، ترکیه با خرید ۸۳۴ 
میلیون دلار )رشــد ۹ درصدی(، امارات بــا ۷۴۹ میلیون دلار )کاهش 
۵۰ درصدی(، پاکســتان بــا ۲۸۳ میلیون دلار )رشــد ۶۸ درصدی( 
و افغانستان با ۲۴۲ میلیون دلار )رشــد ۷.۳ درصدی( پنج مقصد اول 
صادرات کالای ایرانی در بین همســایگان بودند.وی افــزود: عمان با 
خرید ۱۶۱ میلیون دلار، روسیه با ۱۳۱ میلیون دلار، آذربایجان با ۷۱.۳ 
میلیون دلار، ارمنســتان با ۶۶ میلیون دلار، ترکمنستان با ۶۵ میلیون 
دلار، قزاقستان با ۲۹ میلیون دلار، کویت با ۲۲ میلیون دلار، قطر با ۱۴ 

میلیون دلار و بحرین با ۸۲۹ هزار دلار در رتبه های بعدی قرار دارند.

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت در خصوص واردات دو 
ماهه از کشورهای همســایه گفت: از مجموع چهار میلیون و ۷۳۲ هزار 
تن کالای وارده به کشور به ارزش هفت میلیارد و ۹۴۱ میلیون دلار، دو 
میلیون و ۹۸۹ هزار تن کالا به ارزش ســه میلیارد و ۷۳۱ میلیون دلار 
از کشــورهای همســایه بوده که این میزان ۶۳ درصد وزن و ۴۷ درصد 
ارزش کل واردات کشــور در این دو ماه اخیر بوده که نســبت به مدت 

مشابه با کاهش دو درصدی همراه بوده است.
لطیفی افزود: در دو ماهه نخســت امســال امارات با فروش دو میلیارد 
و ۳۰۱ میلیون دلار )رشــد ۲.۵ درصدی(، ترکیه با ۸۷۳ میلیون دلار 
)کاهش دو دهم درصدی(، روســیه با ۲۶۹.۳ میلیــون دلار )کاهش 
۱۶درصدی (، عمــان با ۱۱۴ میلیــون دلار )کاهــش ۱۱درصدی( و 
پاکستان با ۱۰۵ میلیون دلار )کاهش ۱۶ درصدی( پنج کشور نخست 

فروشنده کالا به ایران در بین همسایگان بودند.
وی گفت: عراق با فروش ۲۳ میلیــون دلار کالا، قطر با ۱۲ میلیون دلار، 
آذربایجان با ۹.۶ میلیون دلار، قزاقستان با ۹ میلیون دلار، ترکمنستان 
با ۶.۷ میلیون دلار، ارمنســتان با چهار میلیون دلار، افغانستان با ۲.۸ 
میلیــون دلار، کویت با ۲.۴ میلیــون دلار و بحرین بــا ۳۴.۵ هزار دلار 
در رتبه هــای بعدی فروش کالا بــه ایران در بین همســایگان بودند و 
عربســتان نیز در این دو ماه، کالایی به ایران صادر یا از ایران وارد نکرده 

است.

درپاییزسالگذشته
رشد اقتصادی ایران به ۴.۷ درصد رسید

 بانک جهانی با بررســی رشد اقتصادی ۷۲ کشــور جهان در پاییز سال 
گذشــته )ســه ماهه چهارم ۲۰۲۲( اعلام کرد: اقتصاد ایران با رشــد 
۴.۷ درصدی در رده بندی این کشــورها از نظر بیشــترین میزان رشد 

اقتصادی رتبه ۱۵ را به خود اختصاص داده است.
 بانــک جهانی در بخشــی از گزارش جدیــد خود با عنــوان دورنمای 
اقتصادی جهــان آمار مربوط به رشــد اقتصادی ۷۲ کشــور جهان در 

سه ماهه چهارم ۲۰۲۲ برابر با پاییز سال گذشته را منتشر کرده است.
این بانک از رشــد ۴.۷ درصدی اقتصاد ایران در پاییز سال گذشته خبر 

داده است که رقم قابل توجهی در مقایسه با کشورهای دیگر است.

رتبه 1۵ ایران از نظر رشد اقتصادی میان ۷2 کشور
در واقع ایران از نظر رشــد اقتصــادی در میان ۷۲ اقتصــاد دنیا در پاییز 
گذشــته در رتبه ۱۵ جهان قرار گرفته اســت، یعنی تنها ۱۴ کشور رشد 
اقتصادی بیشتری نسبت به ایران در این دوره داشته اند.آمار بانک جهانی 
نشــان می دهد ایران در ســه ماهه نخست ســال ۲۰۲۲ )زمستان سال 
۱۴۰۰( رشــد قابل توجه ۵ درصدی را تجربه کرده و این رقم در سه ماهه 
دوم )بهار ۱۴۰۱( به ۲.۵ درصد کاهش یافته اســت، اما در سه ماهه سوم 
)تابستان ۱۴۰۱( روند رشد اقتصادی ایران صعودی شده و به ۳.۴ درصد 

و در سه ماهه چهارم )پاییز ۱۴۰۱( به ۴.۷ درصد رسیده است.

اقتصاد ایران بیش از ۵ برابر آمریکا رشد کرد
رشد ۴.۷ درصدی اقتصاد ایران در پاییز سال گذشته در حالی است که 
متوسط رشد اقتصادی کشورهای پیشرفته در این دوره تنها ۱.۲ درصد 
بوده اســت. اقتصاد آمریکا در این زمان تنهــا ۰.۹ درصد، منطقه یورو 
۱.۸ درصد و ژاپن ۰.۴ درصد رشــد کرده اند.کشــور در حال توسعه ای 
مثل چین نیز در این دوره رشــد ۲.۹ درصدی و هند رشد ۴.۵ درصدی 
داشته اند. متوسط رشد اقتصادی منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا نیز 

در زمستان گذشته برابر با ۴.۹ درصد برآورد شده است.

ارمنستان از نظر رشد اقتصادی اول شد
بر اساس این گزارش کشــور ارمنستان بیشترین رشــد اقتصادی در 
سه ماهه چهارم ۲۰۲۲ را داشته اســت. رشد اقتصاد این کشور به ۱۲.۷ 
درصد رسیده که بیشتر از سایر کشــورها بوده است. کشور جنگ زده 
اوکراین نیز کمترین رشــد اقتصادی را داشــته و در واقــع اقتصاد این 

کشور در این دوره ۳۱.۴ درصد کوچک تر شده است.
علاوه بر ارمنستان ۱۳ کشــوری که رشــد اقتصادی بیشتری نسبت 
به ایران داشــته اند عبارت اند از: اندونزی با رشــد ۵ درصدی، مالزی با 
رشــد ۷.۱ درصدی، مغولستان با رشــد ۷.۳ درصدی، فیلیپین با رشد 
۷.۱ درصدی، ویتنام با رشــد ۵.۹ درصدی، بلیز با رشد ۱۰.۶ درصدی، 
گرجستان با رشــد ۹.۷ درصدی، قطر با رشــد ۸ درصدی، عربستان با 
رشــد ۵.۵ درصدی، امارات با رشــد ۵.۵ درصدی، بوتسوانا با رشد ۵.۹ 

درصدی، رواندا با رشد ۷.۲ درصدی و زامبیا با رشد ۵.۶ درصدی.

بازار

با توجه بــه افزوده شــدن اســتانداردهای اجباری و 
اختیاری از تیر ماه، قیمت محصــولات گروه صنعتی 
ایران خودرو مشــمول تغییرات قیمتی شده است؛ بر 
این اساس با تصویب شــورای رقابت نسبت به مصوبه 
افزایــش قیمت فروردیــن ماه، قیمــت ۲۵ محصول 
افزایش یافت، اما قیمت سه محصول این شرکت درب 

کارخانه، کاهش پیدا کرده است.
 جدولی از لیســت جدیــد قیمت محصــولات گروه 
صنعتی ایران خودرو منتشر شــده است که ضمن آن 

اعلام شده است:
“پیوست مصوبه جلسه ۵۷۴ شــورای رقابت تاریخ ۱۶ 

خرداد ۱۴۰۲، با موضوع بررسی قیمت ناشی 
از تغییرات اجباری و اختیاری استانداردها، 
کد کلاس و تغییــرات قیمتی بــر روی این 
محصول اعمــال خواهد شــد  و احتمالا از 
ابتدای تیــر مــاه، محصولات بــا تغییرات 
قیمتی مطابــق جدول زیر عرضــه خواهند 

شد.
بدین ترتیب، از ۲۸ محصول از ســبد محصولات گروه 
صنعتــی ایران خودرو، قیمت ســه محصول دنا پلاس 
رینگ فولادی ۴۳ میلیــون و ۸۶۱ هزار و ۳۹۴ تومان، 
پژو ۲۰۷ موتور TU۳ بالغ بــر ۱۰ میلیون و ۵۶۹ هزار 

تومان و پژو۲۰۷ دســتی شش میلیون و ۳۵ 
هزار و ۲۰۵ تومان ارزان تر شــده؛ اما قیمت 
۲۵ محصول دیگر مشــمول افزایش قیمت 

شده است.
گفتنی است که بر اســاس جدول ارائه شده 
از ســوی دفتر صنایع خودرو وزارت صمت 
در فروردین ماه ســال جــاری، زمانبندی 
اجرای اســتاندارهای ۸۵ گانه بــه تفکیک گروه های 
خودرویی اعلام شد که طبق آن، استانداردهای جدید 
 )M۱ برای گروه خودروهای سواری )گروه خودرویی
تعریف شــده و نهایت زمان اجرایی شدن آن ها تیر ماه 

۱۴۰۲ در نظر گرفته شــده اســت؛ بنابراین ضروری 
اســت که خودروها تا پایان تیر ماه، بتوانند تمام موارد 

استانداردهای ۸۵گانه را پاس کنند.
بنابراین بــا توجه به الــزام تولید تمــام محصولات بر 
اساس استانداردهای اجباری جدید از ابتدای تیرماه، 
اطلاعات و آمار بر اســاس اعمال استانداردهای جدید 
خودرو و  تغییرات فنی خودروهــا بر روی محصولات، 
توســط گروه صنعتی ایران خودرو به شــورای رقابت 
ارسال و اعلام شد؛ با توجه به تصویب تغییرات قیمت، 
از ابتدای تابســتان امســال، تغییرات قیمتی اعمال و 

محصولات با قیمت جدید عرضه خواهند شد.

 مدیر پذیرش شرکت بورس اوراق بهادار تهران با اعلام 
برنامه های این شرکت برای انجام عرضه های اولیه در 
بازار تا پایان ســال ۱۴۰۲، گفت که تا پایان امسال ۱۰ 

عرضه اولیه در بازار انجام می شود.
»محمدامین قهرمانی« به برنامه های شــرکت بورس 
تهران بــرای افزایش ورود شــرکت های جدید به بازار 
اشــاره کرد و افزود: یکــی از راه های هدایت درســت 
نقدینگی جذب منابع به ســمت بازار اولیه اســت؛ با 
توجه به چنین مســاله ای تقویت بازار ســرمایه، یکی 
از اهــداف اصلی فعالیت ما در شــرکت بــورس تلقی 

می شود.
وی به پذیرش شرکت های پروژه محور در بورس تاکید 
کرد و اظهار داشــت: در بورس تهران تمرکز خود را در 

حوزه شــرکت های پروژه محور گذاشته ایم 
که حدود یک ماه گذشــته نخستین شرکت 
را پذیرش کردیم و اکنــون اقدامات آن برای 
اخــذ مجــوز پذیره نویســی و فعالیت های 

مربوط به سازمان بورس در حال انجام است.
قهرمانی اعلام کرد: در حوزه شــرکت پروژه 
برنامه های جدی را در دستور کار قرار دادیم 

و تمرکز خود را در این زمینه گذاشــته ایم. بر اســاس 
برنامه ریزی های انجام شــده قرار شــده تا پایان سال 

تصمیمات دیگری را هم در این زمینه اتخاذ کنیم.
مدیر پذیرش شــرکت بــورس اوراق بهــادار تهران 
ادامه داد: بــرای ســال ۱۴۰۲ برنامه داریــم تا تعداد 
عرضه های اولیه نسبت به سال گذشته بیشتر باشد، اما 

لازمه انجام چنین اقدامی مهیا بودن شرایط 
و فضای حاکم در بازار است.

وی اظهار داشــت: گروه مالی شهر در بورس 
تهران عرضه اولیه خواهد شد، همچنین یک 
تامین ســرمایه را درج نماد کردیم که عرضه 

اولیه آن در هفته های آتی انجام خواهد شد.
قهرمانی در ادامه اظهار داشــت: همچنین 
اکنون یک هلدینگ در حال انجــام اقدامات مربوط به 

عرضه اولیه است و در مرحله ارزش گذاری قرار دارد.
به گفته وی، برنامه شرکت بورس تهران این است که تا 

پایان سال جاری ۱۰ عرضه اولیه در بازار داشته باشد.
مدیر پذیرش شــرکت بورس اوراق بهــادار تهران، به 
سهولت ورود شرکت ها در بورس اشــاره کرد و گفت: 

برای ایجاد ســهولت در عرضه اولیه نمی توان مسائل 
مهــم را نادیده گرفت و فقــط ســرعت را مدنظر قرار 
داد، به هیچ عنوان چنیــن کاری را انجام نمی دهیم و 
سیاست فعالیت شــرکت بورس در حوزه عرضه اولیه 

چنین مساله ای نیست.
وی با تاکید بر اینکه حاضر نیستیم کیفیت کار را فدای 
سرعت کنیم، ادامه داد: زمانی که مدارک و مستندات 
شرکت ها برای عرضه اولیه در بازار مهیا باشد و به موقع 
اقدامات مربوطه را در دســتور کار قرار دهند، روال کار 

سرعت بیشتری به خود می گیرد.
قهرمانی تاکید کرد: با توجه به اینکــه منافع مردم در 
بازار درگیر اســت، هیچ گونه کوتاهــی قابل پذیرش 

نیست.

و خودر

بورس

خریدار  رئیس صنــدوق تثبیــت بازار 
ســرمایه با اشــاره به به اولویت دهی دولت 
ســیزدهم به بازار ســرمایه گفت: با توجه 
به ســطوح فعلــی منابع صنــدوق تثبیت 
بازار سرمایه به آســانی نمی توان رفتارهای 
هیجانی را مدیریت کرد؛ بنابراین باید همه 
سرمایه گذاران و تامین کنندگان منابع این 
صندوق بــه ویژه »صندوق توســعه ملی« 

نسبت به ایفای کامل تعهدات اقدام کنند.
به گزارش ســازمان بــورس، »حبیب رضا 
حدادی ســیاهکلی« اظهار داشت: با توجه 
به اولویت دهی دولت ســیزدهم بــه بازار 
سرمایه، اســتفاده از ظرفیت های صندوق 
تثبیت بازار ســرمایه بیــش از پیش مورد 
توجه قــرار گرفت و در قانون بودجه ســال 
۱۴۰۱ مبلغ پنج هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان 
برای تخصیص به این صنــدوق به تصویب 

رسید.
رئیس صندوق تثبیت بازار سرمایه با اشاره 
به منابع پیش بینی شده در بودجه سنواتی 
کل کشــور، تشریح کرد: ســازمان برنامه و 
بودجه کشور از ردیف بودجه مذکور تزریق 
مبلغ پنج هزار و ۱۳۰ میلیارد تومان را ابلاغ 
کرد که با وجود پیگیری های انجام شــده و 
پس از مکاتبات مکرر نهادهای بالادســتی، 
مبلغ ۲ هزار میلیارد تومــان از این مبلغ در 

سال ۱۴۰۱ به این صندوق پرداخت شد.

حدادی ســیاهکلی با اشــاره بــه اینکه 
ســازمان بورس و اوراق بهادار همواره در 
تخصیص و مدیریت منابع، شــرایط بازار 
ســرمایه را مدنظر قرار داده است، گفت: 
سازمان بورس و اوراق بهادار بر اساس مفاد 
مصرح اساســنامه صندوق، فقط مکلف به 
تخصیص بخشی از کارمزدهای معاملات 

به صورت روزانه به صنــدوق تثبیت بازار 
سرمایه است، اما با این حال در مقاطعی که 
بازار سهام با فشار فروش مواجه بوده، علاوه 
بر تخصیص بخشی از کارمزدهای روزانه، 
مبالغی را نزد این صندوق سرمایه گذاری 

کرده است.
وی اضافه کــرد: ســازمان بــورس تنها در 

بازه یک ســاله، طی ۲ فقره در آبان ۱۴۰۱ 
و اردیبهشــت ۱۴۰۲ مبلــغ ۵۰۰ میلیارد 
تومان در هر مرحله به صندوق تثبیت بازار 

سرمایه اختصاص داد.
حدادی ســیاهکلی توضیح داد: ســازمان 
بــورس و اوراق بهــادار همــواره در بخش 
بودجه ســرمایه این صندوق برخلاف سایر 

تامین کننــدگان، دارای انحراف مســاعد 
تخصیص منابع بوده است.

وی افزود: همه ســرمایه گذاران صندوق 
تثبیت بازارسرمایه در ســنوات گذشته 
همواره علاوه بر عمل بــه تکالیف قانونی 
و مشــارکت موثــر در ارتقــاء کارایــی 
عملیاتی بازار ســرمایه، سود مناسبی نیز 
کســب کرده اند و این در حالــی بوده که 
عدم پرداخــت منابــع از جانب صندوق 
توســعه ملی بر اســاس زمان بندی مقرر 
در قرارداد منعقــده فی مابین، باعث بروز 
چالش هایــی در مدیریت ایــن صندوق 

شد.
رئیس صندوق تثبیت بازار ســرمایه گفت: 
رشــد ارزش بازار بورس و افزایش ســطوح 
ارزش معامــلات خــرد روزانــه، موجب 
جلوگیری از تســری تورش هــای رفتاری 
 )Behavioral Biases( ســرمایه گذاران
می شود، اما با توجه به ســطوح فعلی منابع 
این صندوق به آســانی نمی توان رفتارهای 
هیجانی را مدیریت کرد؛ بنابراین باید همه 
ســرمایه گذاران و تامین کننــدگان منابع 
این صندوق به ویژه صندوق توســعه ملی 
نســبت به ایفای کامل تعهدات اقدام کنند. 
به بیان دیگر با توجه به ســطح فعلی منابع 
این صندوق نمی توان از آن به عنوان بازوی 

حمایتی قوی یاد کرد.

و از ابتدای تابستان قیمت های جدید اعمال می شود؛ تغییرات قیمتی ۲۸ محصول ایران خودر

مدیر پذیرش شرکت بورس اوراق بهادار تهران اعلام کرد؛ برنامه  بورس تهران برای عرضه های اولیه تا پایان سال ۱۴۰۲

سازمانبرنامهوبودجه:

خ تورم ۷۲.۲۴ درصدی، کارشناسی نیست ادعای محاسبه نر
خریدار   سازمان برنامه و بودجه با تاکید بر 
اینکه ادعای محاسبه دقیق نرخ تورم بدون 
دسترســی به داده های خام به لحاظ فنی و 
کارشناســی غیرممکن اســت، اعلام کرد: 
ادعای محاســبه نرخ تورم ۷۲.۲۴ درصدی 
برای اقتصاد ایران، کارشناســی نیســت و 

بیشتر جنبه سیاسی دارد.
سازمان برنامه و بودجه کشور به نقل از مرکز 
آمار ایران در پاســخ به خبر منتشر شده در 
فضای مجازی با عنوان »اســتاد برجســته 
اقتصاد، آمــار دولتی جمهوری اســلامی 
را رد کرد؛ تورم واقعی یــک و نیم برابر رقم 
اعلامی است«، اعلام کرد: قبل از پرداختن 
و تشــریح نکات فنی در مورد خبر منتشــر 
شــده، ذکر این نکته ضروری اســت که بر 
اســاس منشــور اخلاقی مرکز آمار ایران، 
این مرکز در جمع آوری، پردازش و انتشــار 
اطلاعات آماری تکلیف قانونی و اصل حفظ 
محرمانگی اطلاعات فــردی را رعایت کرده 
و به دور از تعصب و با بی طرفــی از هرگونه 
سوءاســتفاده از این اطلاعــات جلوگیری 

می کند.
همچنین ایــن مرکز، لــزوم رعایت قوانین 

و مقــررات، بهره گیــری از روش هــا و 
فناوری هــای نوین، داشــتن رویکردهای 
علمی و کارشناسی و استفاده از توصیه های 
بین المللــی را وظیفــه همیشــگی خود 
می داند و با جدیــت از فعالیت های آماری 
و گزارش های مســتدل و مستند خود دفاع 

می کند.
بــا ایــن رویکــرد، مرکز آمــار ایــران با 
به کارگیری تــوان کارشناســی و علمی 
بالای خود، اقــدام به اجــرای طرح های 
آمارگیری و محاسبه شاخص های اقتصادی 

می کند.
بخــش ذی ربــط مرکز آمــار کــه وظیفه 
سیاســت گذاری، مدیریت و انجام عملیات 
مرتبط با طراحی، برنامه ریزی و هماهنگی 
در تهیه شــاخص قیمت هــا در حوزه های 
مختلف بر عهــده دارد، در اجــرای تمامی 
ایــن فعالیت ها، همواره منشــور اخلاقی را 
مدنظر قــرار می دهد و تمامی محاســبات 
شاخص های اقتصادی توسط این بخش، بر 
اساس آخرین اســتانداردهای بین المللی و 
روش های پیشرفته علمی صورت می گیرد 
که نتایج آن نیز همواره مورد قبول و استناد 

مجامع بین المللی آماری بوده است.
بر اساس توضیحات ذکر شــده، نکات فنی 
ذیل درباره نحوه محاســبه شاخص قیمت 

مصرف کننده به استحضار می رسد:
مرکز آمار ایران برای محاسبه نرخ تورم هر 
ماهه، قیمت ۴۷۵ قلــم کالا و خدمت را در 
نقاط شهری و روســتایی ۳۱ استان کشور 
گردآوری می کنــد، به طوری کــه ماهانه 
بیش از ۴۰۰ هــزار مظنه قیمتــی مبنای 
محاسبات نرخ تورم قرار می گیرد؛ همچنین 
برای به دست آوردن ضرایب اهمیت اقلام، 
طرح های جداگانــه ای با عنــوان هزینه و 
درآمد خانوار در نقاط شــهری و روستایی 

کشور اجرا می شود.
برای محاســبه نرخ تورم ســالانه نیز که بر 
طبق گزارش مرکز آمار ایران در اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۲ به رقم ۴۹.۱ درصد رسیده، نیاز 
به دسترســی به داده های قیمتی ۴۷۵ قلم 
کالا و خدمت مورد نظر در ۲۴ ماه گذشــته 
منتهی به ماه مورد نظر اســت که این امکان 
جز برای مرکز آمار ایران برای دســتگاه و یا 
شــخص دیگری وجود ندارد؛ لــذا ادعای 
محاســبه دقیق نــرخ تورم آن هــم بدون 

دسترســی بــه داده های خــام مظنه های 
قیمتــی و همچنیــن اوزان ایــن کالاها و 
خدمات در ســبد مصرف کننــده، به لحاظ 

فنی و کارشناسی غیر ممکن است.
در مرکــز آمــار ایــران هــم مانند ســایر 
سازمان های آماری دنیا، تمامی فرآیندهای 
گردآوری داده ها تا محاسبه شاخص قیمت 
و نرخ تورم بر اساس اســتانداردهای علمی 

و دســتورالعمل های بین المللــی مــورد 
توافق کشــورها صورت می گیــرد تا امکان 
مقایســه بین المللی نرخ تورم وجود داشته 
باشــد؛ لذا ادعای محاسبه نرخ تورم ۷۲.۲۴ 
درصدی برای اقتصاد ایــران به لحاظ فنی 
و کارشناســی، به هیچ عنوان مــورد تأیید 
نیســت و عدد منتشر شده بیشــتر جنبه 

سیاسی و غیر فنی دارد.

خریــدار   عضو هیات رئیســه شــورای 
ملی زعفــران با اشــاره به اینکــه برخی از 
صادرکنندگان غیر حرفه ای و غیرمتخصص 
وارد عرصه صادرات زعفران شده اند، گفت: 

این صادرکنندگان باعث اشــباع بازارهای 
هدف صادراتی می شــوند که باید اجازه داد 
صادرکننده تخصصی صادرات را انجام  دهد.

علی حسینی، با بیان اینکه صادرات زعفران 

در ابتدای سال نســبت به مدت مشابه سال 
قبل رشد خوبی داشته است، گفت: اگر این 
میزان صادرات در ماه هــای آینده نیز تداوم 
داشته باشد اتفاق بســیار خوبی خواهد بود 

و به نفع کشاورزان و در نهایت اقتصاد کشور 
خواهد شــد.وی ادامه داد: عوامل متعددی 
در رشــد صادرات دخیل اســت. اول اینکه 
منبع تامین ارز برای برخی از وارد کننده ها 

شده اســت. مثلا واردکننده ای می خواهد 
قطعه ای وارد کند اول مقداری زعفران صادر 
می کند و از محل ارز حاصل از صادرات اقدام 

به واردات کالای مورد نظر خود می کند.

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران عنوان کرد؛ رشد صادرات زعفران
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زاکانیعنوانکرد
۴۳ درصد تهرانی ها اجاره نشین هستند

شهردار تهران گفت: امروز با حداقل دستمزد اجاره یک مسکن مناسب 
تبدیل به آرزو و خرید آن به فراتر از آرزو تبدیل شده است.

علیرضا زاکانی در نشســت خبری که با موضوع بررسی کمیسیون ماده 
۵ برگزار شد، گفت: رویه جدیدی شــروع کردیم تا به صورت تخصصی 
هر ســه هفته یکبار جلســه ای را برگزار کنیم و ناظر به حوزه ای خاص 
همانند حمل و نقل، محیط زیست و ... مسائلی را مطرح و باب جدیدی 

برای گفت وگو باز کنیم.
وی افزود: موضوع امروز مربوط به شهرســازی است که در آن موضوع 
مســکن را مورد بحث و گفت وگو قرار می دهیم. موضوع مسکن جنبه 
رفاه و پایه ای برای خانواده ها و مردم محســوب می شود و از سوی دیگر 
نگاه پیشــرانی در اقتصاد دارد. به جهت عبور از مشــکلات اقتصادی و 
ایجاد رونق ابعاد مختلف تولید مســکن و تأمین مســکن حائز اهمیت 

است.
وی ادامه داد: امروز شــرایطی را پشت ســر می گذاریم که در سال ۹۹ 
اجاره نشینی در کشور از ۱۲ درصد گذشــته به ۳۸ درصد رسید و این 
رقم در تهران ۴۸ درصد بود کــه پس از آن نیز کرج بــا ۴۱ درصد قرار 
گرفته است. قیمت اجاره نشینی نیز به صورت سرســام آور بالا رفته و 
امروز با حداقل دســتمزد اجاره یک مسکن مناســب تبدیل به آرزو و 
خرید آن به فراتر از آرزو تبدیل شــده است و بدترین وضعیت مربوط به 

زمان آقای روحانی بوده است.
شهردار تهران تاکید کرد: در ادوار پس از جنگ اگر بررسی انجام دهیم 
در دوره سازندگی با تورم سالانه ۲۲ درصد قیمت مسکن ۳.۹ برابر شده 
و یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد مسکونی به بازار عرضه شده است. البته 
از سال ۶۸ تا ۶۹ آماری وجود نداشته و این آمار مربوط به سال ۷۰ تا ۷۴ 
است. در دوره اصلاحات نیز تورم ســالانه ۱۹ درصد قیمت مسکن ۳.۷ 
برابر رشد پیدا کرد و دو میلیون و ۱۰۰ واحد مسکونی عرضه شد و ۳۱۶ 

درصد رشد قیمت در این دوره را شاهد بودیم.
وی افزود: در دولت آقــای احمدی نژاد دو میلیــون و ۳۰۰ هزار واحد 
مسکونی عرضه شــد و قیمت ۴.۷ برابر شــد. این در حالی بود که تورم 
ســالانه نیز ۲۵ درصد بود و در دولــت تدبیر و امید هم با تورم ســالانه 
۳۳ درصد قیمت مســکن ۸.۷ برابر شــده و بدترین وضعیــت در ادوار 
دولت ها را شاهد بودیم به شکلی که ۶۹۰ درصد رشد قیمت داشته ایم. 
در انتهای این دوره قیمت مســکن به متری ۳۰ میلیون تومان رسید. 
در دولت اخیر نیز ۷۰ درصد رشــد قیمت داریم که علت آن ادامه مسیر 

گذشته و استمرار رکود در این حوزه است.

شهر را باید به سمتی ببریم که مردم از آن سود ببرند
وی ادامه داد: در مدیریت شــهری جدید باید تصمیم گیری می کردیم 
که تهران همانند چهار ســال دوره قبل گران اداره شــود یا تهران را به 
سمت ارزان ســازی ببریم؟ همانند آنچه که در روزهای گذشته اعلام 
شده که اگر قیمت بلیت هواپیما ارزان شود مردمی که از اتوبوس و قطار 
اســتفاده می کردند سوار هواپیما می شــوند که در حقیقت نظر برخی 
است که هواپیما برای بخش خاصی اســت و مورد انتقاد نیز قرار گرفته 

شهر را باید به سمتی ببریم که مردم از آن سود ببرند.

در حوزه مهاجرت اعلام می شــود که تهران یکــی از مهاجرپذیرترین 
استان های کشــور اســت. البته این در حالیســت که شهرستان های 
اســتان تهران مهاجرپذیری زیادی دارد و تفاوت میان شــهر تهران و 

شهرستان های تهران وجود دارد که مورد غفلت قرار می گیرد.

مسیر ما در تهران ارزان سازی بود
وی ادامه داد: در دهه ۷۰ تفکری بود که تهران باید گران شــود تا مردم 
به تهران نیایند. ما دســت به انتخاب زدیم چرا که ایجاد رفاه و خدمت 
به مردم برای ما موضوعیت خاصی دارد. مردم با نــگاه عناصر انقلابی، 
»سالار جامعه« هستند. لذا مسیر ما ارزان ســازی بود که بخشی از آن 

ناظر به حوزه مسکن است.

مهاجرت معکوس افزایش یافته
شــهردار تهران با تاکید بر اینکــه ۴۳ درصد تهرانی ها اجاره نشــین 
هستند، افزود: در ســال های اخیر قیمت اجاره ها بســیار افزایش پیدا 
کرده و مهاجرت معکوس نیز به تبع آن افزایش داشــته است. به شکلی 
که طبق آمار در سال ۱۴۰۰ در شهرســتان کرج بیشترین مهاجرت از 
تهران بوده. لذا ما شکست این سیاســت را در پیش گرفتیم و از طریق 
قرارگاه جهادی مسکن ســالی ۱۸۰ هزار مسکن را می سازیم تا جبران 

گذشته را کنیم.

از سال ۹0 سقوط صدور پروانه ها آغاز شد
وی افزود: تهران ۹۴۰ قطعه اســت که اگر عمر مفید ســاختمان را ۵۰ 
ســال در نظر بگیریم عملا باید ســالانه ۲ درصد این قطعات نوسازی 
شود تا تهران دچار فرسودگی نشــود. یعنی باید سالانه حدود ۲۰ هزار 
پروانه بدهیم تا مسیر نوسازی شهر به صورت دقیق دنبال شود. این در 
حالیست که فاجعه ای از ســال ۹۰ در حوزه سقوط صدور پروانه ها آغاز 

شده که حداقل آن در سال ۱۴۰۰ بوده است.

باید به سمت نوسازی برویم 
به گفته شــهردار تهران،  در ســال ۱۴۰۱ این سیاســت را شکستیم و 
جهت معکوس آن را محقــق کردیم. تهران با چهــار مخاطره جدی از 
جمله زلزله مواجه است که از ســوی دیگر ۱۲ هزار هکتار بافت ناپایدار 
خطر عمده ای را برای مردم این شــهر به وجــود آورده و افرادی که در 
گذشته بودند مســیر فرسودگی شــهر را دنبال کرده بودند که در سال 
۱۴۰۱ مسیر متفاوتی دنبال و شیب معکوسی محقق شد. ما معتقدیم 
باید به سمت نوسازی برویم و خطر را برای شهر و شهروندان به حداقل 

برسانیم.

تاکید جدی برای ساخت و ساز در تهران داریم
وی تاکید کرد: پس از دهه ۹۰ به ســمت رشــد صدور پروانه ها حرکت 
کردیم. ساکنان تهران یک میلیون مسکن کم دارند در حالیکه مسکن 
برای مردم تهران که ۱۶ درصد جمعیت کشور را شکل می دهند امری 
حیاتی است. بر همین اساس تاکید جدی برای ساخت و ساز در تهران 
داریم.زاکانی تاکید کرد: یکی از ابزارهای ما در قرارگاه جهادی مسکن 
کمیسیون ماده ۵ بود که ارزش ذاتی دارد و مبتنی بر آن می توان شرایط 
خوبی را فراهم کرد. برابر قانون شــورای عالی شهرســازی و معماری 
مسئول تایید و تصویب طرح های جامع شهر است و طرح های تفصیلی 
که در قالــب طرح های جامع تدوین می شــود در کمیســیون ماده ۵ 
تصویب می شود. در همه جای کشور متولی کمیسیون ماده ۵ استاندار 
است اما در تهران اســتثنائا دبیرخانه آن در شــهرداری و مسئول آن 

شهردار تهران است.

دیوار

خریدار  جــذب و پذیرش دانشــجویان 
خارجی همــواره از برنامه های وزارت علوم 
و سازمان های تابعه بوده و تاکنون اقدامات 
زیادی به این منظور انجام شــده اســت که 
ازجمله آن می تــوان به اعطــای مجوز به 
موسســات فعال این حوزه، آمــوزش زبان 
فارســی به متقاضیان تحصیــل در ایران، 
راه اندازی سامانه ای برای آشنایی با شرایط 
تحصیل در ایــران و فراهم کــردن زمینه 

اشتغال این دانشجویان اشاره کرد.
 هــم اکنــون بیــش از ۹۴ هــزار و ۳۷۹ 
دانشجوی بین الملل از ۹۳ کشور جهان در 
ایران شاغل به تحصیل هســتند و سازمان 
امــور دانشــجویان زیرنظــر وزارت علوم، 
تحقیقات و فنــاوری در دولت ســیزدهم 
رســاندن تعداد این دانشــجویان به عدد 
۲۵۰ هزار نفر را در یک برنامه ســه ســاله 
هدفگذاری کرده است.هاشــم داداش پور 
رییس این سازمان در گفت وگو با خبرنگار 
گروه علم و آمــوزش ایرنا، تحقــق اهداف 
تعیین شــده در این زمینه را مستلزم تلاش 
تمام دانشگاه ها و دستگاه های تصمیم گیر 
دانســت و گفت: تحقق جــذب ۲۵۰ هزار 
دانشــجوی بین المللی فراینــدی زمان بر 
و نیازمند دســتکم سه ســال فرصت برای 
تکمیل و ایجــاد هماهنگی هــای داخلی 
زیست بوم جذب دانشــجویان خارجی در 
ایران و همچنین ســاماندهی موسســات 

جذب دانشجویان بین المللی است.
وی افــزود: تاکنــون اقدامــات گوناگونی 
برای معرفی ظرفیت آموزش عالی کشــور، 
تدوین و تصویــب آیین نامــه و ضوابط در 
مراکــز تصمیم گیر برای تســهیل پذیرش 
کشــور،  در  بین المللــی  دانشــجویان 
چابک سازی دانشگاه ها، افزایش موسسات 
جذب دانشــجویان بین المللی و همچنین 
فرایندهــا  کوتاه ســازی  و  روان ســازی 
برنامه ریزی و اجرا شــده اســت که منجر 
به افزایش جذب دانشــجویان بین المللی 
از کشــورهای گوناگون جهان می شــود. 
با این وجود هر چند که در مســیر درستی 
قرار داریم اما نبایــد فراموش کرد که بخش 
مهمی از اصلاح این فرایندها نیز به مســائل 
فرهنگی و اجتماعی در کشور مرتبط است 
که رفع این موانع نیازمند عزم ملی اســت و 

پیچیدگی و ظرافت های زیادی دارد.

آیین نامه دانشجویان سرآمد در حال 
تدوین نهایی

رییس سازمان امور دانشجویان درباره ابلاغ 
آیین نامه دانشجویان سرآمد گفت: جلسات 
متعددی در این رابطه گذاشته شده و نظرها 
و دیدگاه های کارشناسان، مدیران آموزش 
عالی در ســطح صف و ستاد اخذ شده است؛ 

در هر حال موضوع دانشــجویان سرآمد از 
جمله موضوعاتی اســت که حساســیت و 
توقعــات فراوانی را ایجاد می کنــد و باید با 
نهایت وســواس و دقت برنامه ریزی شود تا 
به اهداف خود برســد و موجب رقابت های 
ســازنده و رشــد و شــکوفایی بیشــتر 

استعدادهای دانشجویان کشور شود.
وی افــزود: در دو یــا ســه هفتــه آینده 
جلســات تکمیلی برای جمع بندی نسخه 
پیش نویس برگزار و متــن نهایی برای وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری ارســال می شود 
که در صورت تایید نهایی وزیر به دانشــگاه 

های کشور ابلاغ خواهد شد.

 Study in Iran راه اندازی سامانه 
تا چند ماه دیگر

 Study in« داداش پــور درباره ســامانه
Iran« و هــدف از راه انــدازی آن گفت: 
»Study in Iran« ســامانه ای است که 
به منظور آشــنایی متقاضیان تحصیل در 
دانشگاه های جمهوری اســلامی ایران و 
همچنین آشــنایی با شرایط و هزینه های 
زندگی در کشورمان راه اندازی می شود؛ 
البته هم اکنــون به چهار زبان فارســی، 
انگلیســی، عربی و چینــی طراحی و راه 
اندازی اولیه شــده اســت و قصد داریم تا 
چند ماه آینده ســه زبان دیگر شامل زبان 
های روسی، فرانســوی و اسپانیایی را هم 
اضافه کرده و راه اندازی نهایی آن را اعلام 

کنیم.
وی افزود: این سامانه که مشابه آن در بیشتر 
کشــورهای مدعی در جذب دانشــجویان 
بین المللی وجود دارد در واقع نقش واســط 
بین دانشــگاه ها و متقاضیــان تحصیل در 

ایران را ایفا می کند و ما هم در این ســامانه 
دانشگاه های دارای مجوز جذب دانشجویان 
بین المللی را مختصر معرفی کردیم و ضمن 
آن متقاضی از طریــق پیوندهایی )لینک( 
که در آن قرار دادیم، به ســامانه دانشــگاه 

مورد نظر خود متصل می شود.
رییس سازمان امور دانشــجویان ادامه داد: 
این امکان هم در این سامانه برای متقاضیان 
تحصیل در ایران فراهم شده است تا ضمن 
آشــنایی با وضعیت فرهنگی و دانشگاهی 
ایران درخواســت پذیرش را ثبت و ارسال 
کنند و در عین حال با تجربیات دانشجویان 

بین المللی در ایران آشنا شوند.

گسترش و مرجعیت زبان فارسی برای 
ما جنبه راهبردی دارد

داداش پــور درباره برنامه های ســازمان 
امور دانشــجویان در خصوص گسترش 
زبان فارســی نیز توضیح داد: گســترش 
و مرجعیت زبان فارســی بــه عنوان زبان 
علم بــرای ما جنبــه راهبــردی دارد؛ از 
همین رو، فراگیری زبان فارســی از سوی 
دانشجویان بین المللی بسیار مهم است، بر 
این اساس برای متنوع سازی و کیفی سازی 
 آموزش زبان فارسی برنامه  هایی را طراحی

 کرده ایم.
وی گفــت: توجه خاصی بــه اعطای بورس 
تحصیلی در رشــته زبان و ادبیات فارســی 
داریــم و در حال حاضــر ۳۵ مرکز آموزش 
زبان فارسی در سراسر کشور به این منظور 
وجود دارد. درخصوص ساماندهی و بررسی 
وضعیت کیفی و نظارت و ارزیابی این مراکز 
نیز آیین نامه ای طراحی شــده اســت که 

مراحل پایانی تدوین را طی می کند.

برگزاری نمایشگاه جاذبه های 
تحصیل در ایران

رییس ســازمان امور دانشــجویان درباره 
برگــزاری نمایشــگاه بــزرگ جاذبه های 
تحصیــل در ایــران در ۲۳ تــا ۲۷ آبان ماه 
۱۴۰۲ در مصلــی تهــران با حضــور همه 
دانشــگاه ها، مراکز آزفا و موسسات جذب 
دانشجو گفت: این دومین نمایشگاه بزرگ 
جاذبه های تحصیــل در ایران با حضور همه 
کنشــگران جذب دانشــجوی بین المللی 
کشور در محل مصلای بزرگ تهران برگزار 

خواهد شد.
داداش پور افــزود: این نمایشــگاه در پنج 
بخش پیش بینی شــده اســت که شــامل 
بخش توانمندی های دانشــگاه های کشور 
از جمله دانشــگاه ها و موسســات آموزش 
عالی، پژوهشــی و فناوری وابسته به وزارت 
علوم، تحقیقــات و فناوری، دانشــگاه ها و 
مراکز پژوهشی وابسته به وزارت بهداشت، 
دانشگاه آزاد اسلامی، دانشگاه فنی و حرفه 
ای، دانشــگاه جامــع علمــی و کاربردی و 

دانشگاه پیام نور است.
وی ادامــه داد: بخش اول مربــوط به مراکز 
آموزش زبان فارســی، بخــش دوم مربوط 
به موسســات خصوصی جذب دانشجویان 
بین المللی و موسســات اعزام کشــورهای 
هدف، بخش سوم به کنشگرانی اختصاص 
دارد که علاقمنــد به جذب دانشــجویان 
بین المللی به ایران هســتند، بخش چهارم 
مربوط به دســتاوردهای علمــی و فناوری 
پارک های علمی و فناوری و شــرکت های 
دانش بنیان و در نهایت بخش پنجم مربوط 
به نمایشــگاه فرهنگ ملل و آداب و رسوم 

کشورهای خارجی خواهد بود.

داداش پــور دربــاره برنامه های ورزشــی 
دانشجویان در تابستان گفت: در سال جاری 
چند برنامه اساسی در این زمینه برگزار می 
شود. از جمله این برنامه ها، بازی های بومی 
محلی دانشــجویان بین المللی اســت که 
برای نخستین بار در شــهریور ماه امسال به 

میزبانی دانشگاه ارومیه برگزار خواهد شد.
ربیس ســازمان امور دانشــجویان افزود: 
چهارمیــن المپیــاد فرهنگــی ورزشــی 
دانشــجویان شــاهد و ایثارگر دانشگاه ها و 
مراکز آموزش عالی کشور ۱۴۰۲ در بخش 
دختران و پسران به میزبانی دانشگاه بوعلی 
سینا همدان و ششمین المپیاد ورزش های 
همگانی دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی 
کشــور در بخش دختران و پسران در رشته 
های دوچرخه ســواری، فریزبــی، آمادگی 
جسمانی، طناب زنی، هفت سنگ مهارتی، 
پرتــاب دارت، »توپــآب« )هندپلــو( به 
میزبانی دانشگاه های اراک و صنعتی اراک 
نیز از دیگر برنامه های ورزشــی دانشجویان 

در تابستان امسال است.
وی گفــت: همچنین در مرداد ماه امســال 
دانشجویان در یونیورســیاد جهانی ورزش 
دانشــجویان در چنگدوی شرکت خواهیم 
کــرد و در ۲۸ مرداد ماه در جشــنواره بین 
المللــی ورزش های دانشــگاهی روســیه 

حضور خواهیم یافت.
داداش پور با بیان اینکه دو برنامه موثر دیگر 
را امسال در حوزه ورزشــی دنبال خواهیم 
کرد، در مورد آنها توضیــح داد: راه اندازی 
لیگ ورزشی بین دانشگاهی در ایران یکی از 
این برنامه ها است که با هفت رشته ورزشی 
شــروع می شــود و امیدوارم در سال های 
آینده علاوه بر نهادینه کردن این حوزه های 
ورزشی وارد ورزش های موثر دیگر در عرصه 
ورزش دانشــگاهی شــویم و از این طریق 
بتوانیم ورزش دانشــگاهی را به عنوان یکی 
از لایه های اصلی ورزش کشور جا بیاندازیم. 
همچنین به دنبال راه اندازی اولین المپیاد 
ورزش های فناورانه در اواخر امسال خواهیم 
بود.رییس سازمان امور دانشجویان درباره 
شــرایط تحصیل و جــذب دانشــجویان 
خارجی گفت: شــرایط تحصیل و همچنین 
جذب به صورت غیربورســیه در دانشگاه ها 
با یکدیگــر متفــاوت اســت و متقاضیان 
می توانند با مراجعه به تارنمای هر دانشگاه 
از این شرایط آگاهی یابند.داداش پور افزود: 
موسســات خصوصی جذب دانشــجویان 
بین المللی از سال گذشــته راه اندازی شده 
اند و در تارنمای این موسســات نیز شرایط 
تحصیــل و نحــوه تقاضــای تحصیل در 
دانشــگاه های ایران آمده است و متقاضیان 
را راهنمایی و کمک می کند تــا بتوانند در 

دانشگاه مدنظر راه پیدا کنند.

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف و

وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک منطقه دو قم تصرفــات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشــکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اســاس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
1-رای شــماره 140260330002002441 پرونــده کلاســه 1401114430002000840 
ســلیمان گنج خانلو فرزند فتحعلی، سه دانگ مشــاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شــده به مساحت 86/35 مترمربع در قســمتی از پلاک شماره فرعی از 2269/1/52 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 

7158 – 1400 . )م الف 17205 (
2-رای شــماره 140260330002002444 پرونــده کلاســه 1401114430002000843 
محبوبه فهیمی فرزند عباس، ســه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مســاحت 86/35 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2269/1/52 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 7159 

– 1400 . )م الف 17206 (
3-رای شماره 140260330002002480 پرونده کلاسه 1397114430002002930 سبحان 
اله خطی فرزند مســیب، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 109/63 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره 4 فرعی از 1846 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سکینه موسوی حرمی )م الف 17207 (
4-رای شــماره 140260330002002377 پرونده کلاســه 1400114430002002194 علی 
اقبال زیدی تبار فرزند علی افضل، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 58/63 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره 88 فرعی از 1895 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از عصمت یزدی فیروز آبادی . )م الف 17208 (
5-رای شــماره 140260330002001781 پرونده کلاســه 1401114430002001955 زینب 
قربانی فرزند داود، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 86/85 مترمربع در 
قسمتی از پلاک شماره 174 فرعی از 1941 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ورثه بیاض علی عالی رضا صفحه 421 دفتر 346 . )م الف 17209 (

6-رای شماره 140260330002002575 پرونده کلاسه 1401114430002001689 عمران 
حیدری فرزند اســداله، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 96 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1951 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

و خریداری مع الواسطه از فاطمه احسانی احدی از ورثه ابوالفضل. )م الف 17210 (
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد مقرر سند 
مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی تا چنانچه اشــخاص ذینفع اعتراضی داشــته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح اســت که صدور ســند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/21
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/04/05

عباس پور حسنی حجت آبادی – رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 

و وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشــکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
1-رای شماره 140260330001000512 پرونده کلاسه 1401114430001001581 
احمد حفیظی فرزند محمود در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 255/51 مترمربع 
پلاک شماره 10275 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی 

شماره 18690 مورخ 1390/12/27 دفترخانه 46 قم. )م الف 17219 (
-2رای شماره 140260330001000932 پرونده کلاسه 1401114430001001810 
شــرکت با مسئولیت محدود کارو گستر باربد روناک به شناسه ملی 14008293533 در 
ششــدانگ یک باب ساختمان به مســاحت 51/60 مترمربع پلاک شماره 6561 و 6562 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ســند رسمی شماره 148056 

مورخ 1399/07/13 دفترخانه 7 قم. )م الف 17218 (
کلاســه  پرونــده  و   140160330001014100 شــماره  3-رای 
1401114430001001032 ابراهیم محمدزاده اصل فرزند اکبر در ششــدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 132/75 مترمربع پلاک شماره 10816 مکرر اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 10801 مورخ 1401/04/20 

دفترخانه 76 قم . )م الف 17217 (
4-رای شماره 140160330001013923 پرونده کلاسه 1400114430001001105 
ســعید فلســفی نژاد فرزند علی نقی در ششدانگ یک باب ســاختمان به مساحت 119 
مترمربع پلاک شــماره فرعــی از 10480 اصلی واقع در قم بخش یــک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواســطه از علینقی فلسفی نژاد سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر 61 صفحه 34 خریداری به موجب ســند رســمی شــماره 36129 مورخ 

1377/12/24 دفترخانه 14 قم . )م الف 17216 (
5-رای شماره 140260330001000208 پرونده کلاسه 1401114430001001266 
کرار انصاری منش فرزند علی در ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت 170 مترمربع 
پلاک شــماره 10659/2 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

رسمی شماره 32502 مورخ 1401/08/07 دفترخانه 39 قم . )م الف 17215 (
6-رای شماره 140260330001000270 پرونده کلاسه 1401114430001001263 
منال مومن فرزند حســن در ششدانگ یک باب ســاختمان به مساحت 123/22 مترمربع 
پلاک شماره 10586 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی 

شماره 25819 مورخ 1398/10/24 دفترخانه 39 قم . )م الف 17214 (
7-رای شماره 140260330001000271 پرونده کلاسه 1401114430001001265 
محمدصادق ســیبویه فرزند حســین در ششدانگ یک باب ســاختمان به مساحت 187 
مترمربــع پلاک شــماره 10634 اصلی واقع در قم بخش یک حــوزه ثبت ملک اداره یک 
قم ســند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 412 صفحه 95 خریداری به موجب سند رسمی 

شماره 44960 مورخ 1385/05/22 دفترخانه 21 قم . )م الف 17213 (
8-رای شماره 140260330001000301 پرونده کلاسه 1401114430001001311 
وحید بیگدلی فرزند جواد علی در ســه دانگ مشــاع از ششــدانگ یک باب ساختمان به 
مســاحت ششدانگ 112/60 مترمربع پلاک شماره 11244 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد طاهری احدی از ورثه 

مرحومه جلیله فاطمی. )م الف 17212 (
9-رای شماره 140260330001000294 پرونده کلاسه 1401114430001001296 
جواد علی بیگدلی فرزند حســینعلی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به 
مســاحت ششدانگ 112/60 مترمربع پلاک شماره 11244 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد طاهری احدی از ورثه 

مرحومه جلیله فاطمی. )م الف 17211(
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد 
مقرر ســند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تســلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/03/21
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/04/05

مهرداد میرشکرائی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی مزایده
بدینوســیله به اطلاع می رســاند اداره اوقاف و 
امور خیریه بسطام و متولی موقوفه در نظر دارند 
سردرختی موجود در باغ موقوفه ملامحمد ملک مجن 
شامل گیلاس و آلبالو و زردآلو واقع در مجن را از 
طریق نشریه مزایده  به شماره 1402/229383 
مورخ 1402/03/16 برگزار نماید لذا جهت کسب 
اطلاعات بیشــتر بــه اداره اوقــاف و امور خیریه 
بســطام مراجعه و یا با شماره 023-32524420 

تماس حاصل شود. 
محمد رضا بخشی -رئیس اداره اوقاف و امور 
خیریه شهرستان بسطام استان سمنان

آگهی مزایده
بدینوســیله به اطلاع می رســاند اداره اوقاف و 
امور خیریه بســطام در نظر دارند برای نوبت دوم 
یک باب مغازه واقع در شــهر مجــن و از موقوفه 
کربلائــی اکبر خلف مرحوم حــاج محمد را از طریق 
نشــریه مزایده به شماره 1402/229402 مورخ 
1402/03/16 به اجــاره واگذار نماید لذا جهت 
کسب اطلاعات بیشتر به اداره اوقاف و امور خیریه 
بســطام مراجعه و یا با شماره 023-32524420 

تماس حاصل شود. 
محمد رضا بخشی -رئیس اداره اوقاف و امور 
خیریه شهرستان بسطام استان سمنان

پزشکی

 پزشکی از راه دور یا همان دوراپزشکی، یکی از خدمات سلامت در حوزه 
IT است که در کشور ما هنوز به درستی جا نیفتاده است.

معاینه از راه دور به کمک ارسال تصاویر رادیولوژی، ارسال سیگنال های 
حیاتی و گزارش های متنی و صوتی شــرح حال بیمار از یک ســو و ارائه 
دستورات به صورت متن یا صوت و یا در مواردی خاص همچون جراحی 
از راه دور به صورت فرامین مکانیکی توســط پزشک، چرخه یک عملیات 

پزشکی از راه دور را تشکیل می دهد.
آنچه امروزه به عنوان پزشــکی از راه دور یا تله مدیســن می شناسیم، از 
دهه ۱۹۵۰ آغاز شد. زمانی که چند سیستم بیمارستانی و مرکز درمانی 
دانشگاهی شــروع به یافتن راه هایی برای به اشتراک گذاشتن اطلاعات 
و تصاویر از طریق تلفن داشــتند. در یکی از اولیــن موفقیت ها، دو مرکز 
درمانی در پنسیلوانیا توانستند تصاویر رادیولوژی را از طریق تلفن ارسال 

کنند.
در آغاز، پزشکی از راه دور بیشتر برای ارتباط پزشکان و متخصصان در دو 
مکان متفاوت استفاده می شد. در طول چندین دهه بعد، تجهیزات لازم 
برای انجام ویزیت های از راه دور گران قیمت و پیچیــده بودند، بنابراین 

استفاده از این روش، گرچه در حال رشد بود، اما محدود بود.
اجرای طرح دوراپزشکی از اواخر ســال گذشته به صورت پایلوت در چند 
استان کشور کلید خورد و قرار شــد بعد از ارزیابی های نقاط ضعف و قوت 

طرح، دوراپزشکی در نظام سلامت کشور اجرایی شود.
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، با این شــیوه قرار است بیمار ابتدا توسط 
پزشــک مرکز مورد بررســی قرار گیرد و در صورتی که لازم بود پزشک 
متخصص مشــورت دهد، آنــگاه از طریق دســتگاه هایی که در بســتر 
الکترونیک در اختیار متخصصین قرار دارد، پزشــک سطح یک با پزشک 

سطوح بالاتر به شکل برخط ارتباط گرفته و مشاوره لازم را دریافت کند.
این طرح در مناطق صعب العبور و نقاطی که فاصله زیادی با مراکز درمانی 
بزرگ تر دارند اجرا می شود، البته در مواقع زمانی خاص مانند شب ها که 
ممکن است پزشــک عمومی )در مراکزی که بیتوته پزشک دارند( و یا در 
زمان دهگردشی نیاز به مشورت پزشک متخصص و فوق تخصص داشته 
باشد و ضرورتی هم نداشته باشد که بیمار به بیمارستان ارجاع شود نیز از 

طرح دوراپزشکی استفاده شود.
در همین راستا، سعید کریمی معاون درمان وزارت بهداشت، به اهمیت 
اجرای طرح دوراپزشکی در حوزه درمان اشــاره کرد و گفت: در معاونت 
درمان روی بحث دوراپزشــکی تاکید داریم، چرا که می تواند بسیاری از 
مشکلات را رفع کند. به عنوان مثال در بسیاری از موارد در مناطق محروم 
نیاز نیست که پزشک مستقر باشد. زیرا ممکن است تعداد موارد مراجعه 
آنقدر کم باشد که به صلاح و صرفه نباشد که پزشک مستقر شود. بنابراین 
با مراجعه بیمار، پزشــک می تواند از طریق دوراپزشــکی ویزیت را انجام 

دهد و اگر نیاز به اقدام درمانی بود، اعزام انجام شود.
وی با بیان اینکه اجرای دوراپزشکی در برخی رشته های پزشکی راحت تر 
است، گفت: مانند حوزه روانپزشکی و حوزه هایی که مصاحبه محور است، 
اما در حوزه هایی که معاینه لازم است یا بر اساس دستگاه تشخیص انجام 

می شود، نیاز به زیرساخت های بیشتری در این حوزه است.

جایگاه دوراپزشکی در نظام سلامت ایران
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»جعبه سرگرمی ها« در انگلستان باز می شود
کمپانی رویال شکســپیر قصد دارد در زمســتان ســال ۲۰۲۳ برای 

مخاطبان خود فصل »سرگرمی ها« را شامل ۶ اثر نمایشی اجرا کند.
 به نقل از ســایت کمپانی رویال شکسپیر انگلســتان، کمپانی رویال 
شکسپیر قصد دارد در زمســتان ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ فصل جدید اجراهای 
خود را با عنوان »سرگرمی ها« روی صحنه ببرد. در این فصل قرار است 

۲ نمایش جدید و ۴ نمایش از تولیدات قبلی کمپانی اجرا شوند.
نمایش »جعبه ســرگرمی ها« برگرفته از داســتان کلاسیک معروف 
جان مســفیلد برای کودکان با کارگردانی جاســتین آدی برت یکی از 
جدیدترین آثار کمپانی است که در زمستان میلادی سال جاری روی 

صحنه می رود.
همچنین نمایش »خدمتکار زیبای غربی« نوشته ایزابل مک آرتور که 
برنده جایزه نمایشنامه نویسی اولیویه را از آن خود کرده است، با اولین 
تجربه کارگردانی مک آرتــور در »Swan Theatre« کمپانی در فصل 

»سرگرمی های« زمستانی اجرا می شود.
نمایش »رویای نیمه شب تابســتان« اثر ویلیام شکسپیر با کارگردانی 

النور رووده دیگر اثر اجرایی این فصل از کمپانی است.
»بن و ایمو« نمایشنامه نوشــته شــده مارک راونهیل نیز قرار است با 
کارگردانی اریکا وایمــن در »Swan Theatre« کمپانی روی صحنه 

می رود.
قرار است در فصل »ســرگرمی ها« کمپانی رویال شکسپیر علاوه بر ۴ 
اجرای ذکر شــده، نمایش های »تاجر ونیزی« و »رومئو و ژولیت« نیز 

به صحنه می روند.

برگزاریدوبزرگداشت
وسکی تشریح شد جزییات جشنواره تئاتر عر

نشســت نوزدهمین جشــنواره بین المللی نمایش عروســکی تهران 
مبارک با حضور هادی حجازی فر دبیر جشــنواره در ســالن کنفرانس 

دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد.
 نشست رسانه ای نوزدهمین جشــنواره بین المللی نمایش عروسکی 
تهران مبارک صبح امروز شــنبه ۲۰ خرداد با حضور هادی حجازی فر 
دبیر جشنواره در سالن کنفرانس دفتر موســیقی معاونت امور هنری 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد.
در این نشست حسن دادشکر و هما جدیکار از چهره های شناخته شده 

تئاتر و تئاتر عروسکی نیز حضور داشتند.

در ابتدای این نشســت حجازی فر در ســخنانی گفــت: بالاخره این 
جشنواره می خواهد برگزار شود. تدارک ویژه ای دیده بودیم ولی در آن 
مقطع زمانی احســاس کردیم نتایجی که می خواهیم حاصل نمی شود 

و در نهایت با حضور ۵۸ گروه داخلی و خارجی در تیر برگزار می شود.
وی ادامه داد: در این دوره ۲ بزرگداشت برای آقای حسن دادشکر و هما 

جدیکار خواهیم داشت.
در ادامه با حضور دادشــکر و جدیکار پوستر جشنواره نوزدهم رونمایی 

شد.

رفت و برگشت »فوتبال ۱۲۰« در آنتن تلویزیون
شبکه ورزش ســیما در حالی که تیم تولید »فوتبال ۱۲۰« خداحافظی 
کردند اعلام کرد: برنامه فوتبال ۱۲۰ از اواخر مرداد به روال ســال های 

گذشته و بدون هیچ خللی از شبکه ورزش سیما پخش خواهد شد.
 با پایان یافتن رقابت های فوتبال باشــگاهی در اروپا، یک فصل دیگر از 
برنامه فوتبال ۱۲۰ که هر هفته پنجشنبه شــب ها به روی آنتن شبکه 

ورزش سیما می رفت، به پایان رسید.
حمید محمدی مجری این برنامه در آخرین قســمت فصل گذشــته 
اعلام کرد کــه این آخریــن برنامه »فوتبــال ۱۲۰« با اجــرای من و 

تهیه کنندگی عادل فردوسی پور است.
تیم تولید این برنامه هم در فضای مجازی خداحافظی کردند تا در ذهن 
مخاطب »فوتبال ۱۲۰« به پایان راهش رســیده باشــد، اما بعد از این 
اتفاقات روابط عمومی شبکه ورزش در خبری اعلام کرد که این برنامه 
ادامه خواهد داشت.بر اســاس خبر اعلامی فصل جدید برنامه فوتبال 
۱۲۰ ، که به تحلیــل و پرداختن به رویدادها و حواشــی فوتبال جهان 
اختصاص دارد با شــروع مجدد لیگ های معتبر فوتبــال جهان و داغ 

شدن تب فوتبال در قاره اروپا از اواخر مرداد ماه آغاز خواهد شد.
روابط عمومی شــبکه ورزش ســیما اعلام کرد: به ایــن ترتیب برنامه 
فوتبال ۱۲۰ از اواخر مرداد به روال سال های گذشته و بدون هیچ خللی 

از شبکه ورزش سیما پخش خواهد شد.
شــنیده ها حاکی از آن اســت که احتمــال حضور مهــدی توتونچی 
مجری فعلی برنامه »شــب های فوتبالی« در جایــگاه تهیه کنندگی 
»فوتبــال۱۲۰« در صورت عدم حضور فردوســی پــور وجود خواهد 

داشت.
روزنامه فرهیختگان در این باره نوشــته اســت: »آنکه خــود را فرزند 
رســانه ملی نامیده بود، با پای خــودش از تلویزیون رفــت؛ به عنوان 

تسویه حساب و قهر.«

 استقبال ۲۰ هزار مخاطب از نمایش های عمارت
 نوفل لوشاتو

عمارت نوفل لوشاتو از ابتدای امســال تاکنون میزبان ۱۰ نمایش بوده که ۲۰ 
هزار مخاطب به دیدن این نمایش ها رفتند.

به گزارش روابط عمومی عمارت نوفل لوشــاتو، این تماشاخانه از ابتدای امسال 
تاکنون میزبان ۱۰ نمایش بوده است که هم اکنون چهار نمایش »ساپو«، »برف 

شادی«، »غلط« و »نیست« روی صحنه هستند.
براســاس آمار نمایش »چند مــرد و چند زن« به کارگردانــی حنیف مظفری 
از ســوم فروردین تا ســوم اردیبهشــت  ماه با ۲۱ اجرا و نمایش »حضور آدم ها 
ممنوع« به کارگردانی حنیف مظفری که از سوم فروردین تا هشتم اردیبهشت 

 ماه با ۳۰ اجرا، میزبان هفت هزار تماشاگر بوده اند.
در ادامه دو نمایش »ژرژ مخوف« به کارگردانــی مهران مکاری از ۲۶ فروردین 
ماه تا نهم اردیبهشت ماه با ۱۵ اجرا و نمایش »مرگ در زمستان« به کارگردانی 
حامد شــیخی نیز از ۱۱ تا ۲۸ اردیبهشــت  ماه با ۱۷ اجرا، ســه هــزار و ۵۰۰ 
تماشــاگر داشــته اند.همچنین نمایش »رومئو و ژولیت« به کارگردانی سیما 
تیرانداز از ۱۰ اردیبهشــت ماه  تا ۱۲ خرداد  ماه با ۳۰ اجرا  از چهار هزار و ۵۰۰ 

تماشاگر میزبانی کرده است.
نمایش »چخفته« به کارگردانی اشکان پیر دل زنده نیز از نهم اردیبهشت ماه تا 

پنجم خرداد  ماه با ۲۴ اجرا، میزبان چهار هزار تماشاگر بوده است.
هم اکنون نمایش های »ســاپو«، »برف شــادی«، »غلط« و »نیست« نیز روی 
صحنه هستند که بر اســاس آمار تا تاریخ ۱۹ خردادماه، نمایش »برف شادی« 
با میزبانی از هزار و پانصد تماشــاگر پیشتاز آثاری است که این روزها در عمارت 

نوفل لو شاتو روی صحنه هستند.

قاب

محمدرضا شفیعی تهیه کننده سینما و تلویزیون گفت: 
رفتار قانونی و ضابطه مند ســاترا باعث شده است رفتار 
سلیقه ای کنار برود و مرجعیت ساترا حفظ شود و حتی 

ارتقاء پیدا کند.
محمدرضا شــفیعی تهیه کننده ســینما و تلویزیون 
درباره ســاترا و فضای شــبکه نمایش خانگی صحبت 
کرد. شفیعی درخصوص ملاحظات قانونی تولید اثر در 
قالب های مختلف به خصوص نمایش خانگی گفت: تا 
پیش از ورودِ سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و 
تصویر فراگیر در فضای مجازی، برخی از دســتگاه ها 
برای این رفتار های سلیقه ای، توجیه هایی می آوردند 
که این محتوا هرچنــد مورد تأیید جریــان فرهنگی 
انقلاب اسلامی نیســت، اما اصطلاحاً »از آن ورِ آبی ها« 

بهتر اســت. حتی با این توجیه هــا، از برخی 
پلتفرم ها و حتی بعضاً جریانات سینمایی که 
مورد تأیید انقلاب اســلامی نیست، حمایت 

شده است.
شــفیعی در ادامــه بیــان کرد: یکســری 
خلأ های قانونی وجود دارد که شــنیده ام در 
مجلس پیگیری می شــود و به زودی مصوب 

می شوند. همین رفتار قانونی و ضابطه مند ساترا باعث 
شده است رفتار ســلیقه ای کنار برود و مرجعیت ساتر ا 

حفظ شود و حتی ارتقاء پیدا کند.
وی افــزود: زیــر ســوال بــردن عملکــرد ســاترا و 
هجمه پراکنی علیه آن اشــتباه اســت. البته مخالفان 

ساترا می خواهند فضای مجازی رها باشد.

تهیه کننده سریال »وضعیت سفید« درمورد 
شــرایط کنونی ساخت ســریال و برنامه در 
شــبکه نمایش خانگی خاطرنشــان کرد: با 
وجود اینکه چنــد پلتفرم تولیــد محتوای 
اختصاصــی دارند و با هم رقابــت می کنند، 
امــا معتقدم به لحــاظ اقتصــادی و جایگاه 
رســانه ای، بــازار نمایش خانگــی در ایران 
در ابتدای راه خود اســت. فضای کار برای پلتفرم های 
جدید، بســیار باز است و ســه چهار پلتفرم شاخص تر 
روی هم ســه میلیون بیننده پیگیر و رسمی دارند. در 
حالی که حداقل بــازاری که باید بــرای این پلتفرم ها 

متصور هستیم، ۲۵ میلیون نفر است.
وی در پایان به موضوع تولیــد و هدایت گری محتوای 

درســت پرداخت و عنوان کرد: نکتــه ای که در دنیای 
تکثر رسانه ها و جنگ رســانه ای، رسانه ها را به جایگاه 
بالا و مرجعیت می رساند، تولید و هدایت گری محتوای 
درست اســت. یعنی اصلًا این طور نیست بگوییم من، 
چون چند صد هزار یوزر دارم یا چنــد میلیون بیننده 
دارم مخاطــب مرا نــگاه می کنــد. این روز هــا دیگر 
مخاطب به دنبال این اســت که چه کســی محتوای 
تکنیکی تــر و جذاب تری تولیــد می کنــد و بیننده 
همان محتوا می شود. این رســانه می تواند شبکه های 
تلویزیونی یــا نمایش خانگی یا ســینما و حتی صفحه 
اینستاگرام باشد! بنابراین آن چیزی که الان مرجعیت 
رســانه ای، ایجاد می کند، تولید محتوای درســت تر 

است.

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی خراسان جنوبی 
گفت: جشنواره ملی سواد رســانه که یک رویداد ملی 

است به میزبانی خراسان جنوبی برگزار می شود.
 علی فرخنــده مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 

خراســان جنوبی در جلســه شــورای اطلاع رسانی 
انتخابات خراســان جنوبی با بیان اینکه جشنواره ملی 
ســواد رســانه  جایزه پرفســور معتمدنژاد به میزبانی 
خراســان جنوبــی برگزار می شــود، اظهار داشــت: 

مهمتریــن اصل در اجــرای ماموریــت صحیح در هر 
چیزی تعیین چشــم انداز و هدف است.وی گفت: باید 
ســند جامع برای اطلاع رســانی در انتخابات داشته 
باشــیم. اگر ســند جامع در حوزه اطلاع رسانی برای 

انتخابات ترسیم شود کمک بیشتری می کند تا در ریل 
هدف گذاری حرکت کنیم.مدیرکل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی خراســان جنوبی امنیت، سلامت، مشارکت و 

رقابت را چهار مطالبه رهبری دانست.

ساترا

جشنواره

زهرا منصوری  مهران مهدویان کارگردان 
فیلم سینمایی  »پروا« با بازی زنده یاد حسام 
محمودی که بعد از چهار سال این روزها در 
گــروه هنروتجربه در حال اکران اســت، به 

ارائه توضیحاتی درباره این فیلم پرداخت.
مهران مهدویان نویسنده و کارگردان فیلم 
ســینمایی »پــروا« از آثار در حــال اکران 
در گــروه ســینمایی »هنروتجربه« درباره 
شــرایط اکران این فیلم توضیــح داد: فیلم 
ســینمایی »پروا« محصول ســال ۱۳۹۸ 
اســت و بعد از فیلم »اگزما« کــه آن هم در 
گروه هنروتجربه اکران شــده بود، دومین 
فیلم بلند من محســوب می شود. »پروا« به 
تازگی در گــروه هنروتجربه اکران شــده و 
نمی توان نظر قطعی درباره میزان استقبال 
از آن داد اما خودمان بازخوردهای خوبی از 

آن گرفته ایم.
وی دربــاره دلیــل اکران فیلم هــای خود 
در گــروه هنروتجربه هم گفــت: به نظرم 
گــروه »هنروتجربه« به دلیــل ماهیتی که 
دارد بــرای اکــران فیلم های مســتقلی از 
جنس »پروا« بســتر مناسب تری محسوب 
می شــود. از ابتدای تصمیم مــا برای اکران 
فیلم در هنروتجربه بود. فیلم در عین اینکه 
قصه گوســت اما به نوعی فیلــم تجربی هم 
محســوب می شــود و به همین دلیل فکر 
می کنم این گروه ســینمایی فضای بهتری 

برای اکران آن است.
مهدویان افزود: اولیــن فیلمم »اگزما« هم 
همین شــرایط را داشــت و از ابتدا به دنبال 
اکران آن در گــروه هنروتجربه بودیم. برای 
»پروا« شاید از ابتدا تصمیم دیگری داشتیم 
اما هر چه کار تولید پیش تر رفت و با توجه به 
بازخوردهایی که پیش تر از مخاطبان فیلم 
قبلی ام گرفته بودم، بازهم به این جمع بندی 
رســیدم که هنروتجربه می توانــد جایگاه 
مناسب تری برای ارتباط فیلمم با مخاطبان 

خاص خود باشد.

در هنروتجربه راحت تر مخاطب 
فیلم هایم را پیدا می کنم

این کارگــردان ادامــه داد: مخاطبان گروه 
هنروتجربه غالباً از نظر ســواد ســینمایی 
متفاوت از مخاطبان سینمای بدنه هستند 
و از این منظر احســاس می کنم فیلم های 
من در قالب این گروه ســینمایی راحت تر 
می توانــد مخاطبان خــودش را پیدا کند. 
گروه هنروتجربــه به ویــژه در دوره جدید 
مدیریتی خود بار دیگر دارد مســیر درست 
خــودش را پیدا می کنــد. شــاید پیش از 
این در مقاطعــی لغزش هایــی در فعالیت 
این گروه رخ داده باشــد امــا فکر می کنم 
سیاســت گذاران ایــن گروه هــم مانند ما 
فیلمســازان در حال آزمون و خطا هستند 
و می خواهند به جایگاه واقعی خود برسند. 
منکر این نیســتم که هنوز به نقطه ایده آل 
نرســیده اســت و هنوز جا دارد کــه برای 

رسیدن به این هدف تلاش شود.
وی افزود: گله ای که می تــوان مطرح کرد، 
مربوط به خود گروه هنروتجربه نیست بلکه 
مربوط به سازمان ســینمایی و یا هر ارگان 
دیگری می شــود که می توانند سالن های 
سینمایی بیشــتری را در اختیار این گروه 
قرار دهند. تعداد ســالن های سینمایی این 
گروه، به شدت کم است و به تبع سانس های 
کمی هم به اکران فیلم هــا اختصاص پیدا 
می کند. فیلــم خود ما در هــر روز در چهار 
ســینما تنها یــک ســانس دارد! ادامه این 
شرایط باعث می شود که هنروتجربه همواره 
در همین ســطح باقی بمانــد و عموم مردم 
خیلی با چنین گروهــی و فیلم هایی که در 
این گروه اکران می شــوند، آشــنایی پیدا 

نکنند.
کارگردان فیلم ســینمایی »پــروا« درباره 
نقش آفرینی زنده یاد حســام محمودی در 

این فیلم و ضعف اطلاع رســانی درباره این 
حضور تا پیش از درگذشــت این بازیگر هم 
گفت: ما اتفاقاً تا پیش از اکران فیلم در چند 
جشنواره بین المللی حضور داشتیم و برای 
همه آن ها هم اطلاع رســانی صورت گرفته 
اســت اما در عین حــال از آنجایی که یک 
پروژه مستقل هســتیم، به اندازه وسع مان 
توان اطلاع رســانی هم داشتیم. درخواست 
اکران این فیلم را هم بهمن ماه سال گذشته 
به گروه هنروتجربه ارائه کردیم و اکران آن 
در این مقطع ارتباطی با خبر درگذشت این 

هنرمند نداشت.

هنوز هم در شوک درگذشت حسام 
محمودی هستیم

مهدویان ادامه داد: متأسفم که نشد حسام 
محمــودی نقش آفرینی خــودش در این 
فیلــم را روی پرده ببیند. امیدوارم حســام 

محمودی مــا را حلال کند کــه اینقدر دیر 
و بعــد از ۴ ســال داریم فیلمــش را اکران 
می کنیم! حیف که فرصت نشــد این فیلم 
را روی پرده ببینــد. تجربه همکاری در این 
فیلم با حســام برایم بســیار ارزشمند بود و 
این دومین همکاری ما هم بــود. او در فیلم 
»اگزما« هم حضور داشت و در آن فیلم هم 
واقعاً در حــق من رفاقت کرد و توانســتیم 
فیلم را جلــو ببریم. همه آن هــا که رفاقتی 
با حســام محمودی داشــتند می دانند که 
چقدر بازیگر خوش انرژی ای بود و هیچ گاه 
تجربه تلخی از هم نشــینی و هم صحبتی با 
او نداشتیم. همین شرایط هم باعث شد که 

ما همچنان در شوک در گذشت او هستیم.
وی افزود: با درگذشت حسام واقعاً شیرینی 
اکران »پروا« از ما گرفته شــد و تنها به این 
دلیل که پیش تر فرم درخواست را پر کرده 
بودیــم و برنامه ریــزی آن از ســوی گروه 
هنروتجربــه صورت گرفته بــود، مجبور به 
اکران فیلم شــدیم. وگرنه می دانم که بعد از 
درگذشت حسام، این مقطع زمان مناسبی 

برای اکران فیلم نبود.
کارگردان »پروا« دربــاره موضوع این فیلم 
هم توضیــح داد: فیلم یک قصــه اجتماعی 
دارد و بــه آدم هایی می پــردازد که مجبور 
می شوند سراغ شغل های کاذب بروند. این 
آدم ها مجبورند از هر طریقی برای کســب 
درآمد اقدام کنند و همین شــرایط موجب 
بــروز بحران هایــی در زندگی ایــن آدم ها 
می شود. سوال فیلم هم این است که اساساً 
چرا باید شــغل کاذب وجود داشته باشد و 
چرا آدم ها نمی توانند براســاس تحصیل و 
تخصصی که دارند شــغل آبرومندی داشته 
باشند؟ در قصه فیلم و در دل تمام سختی ها 
و تلخی ها، ســراغ نقاط روشن هم رفته ایم و 
مثلًا درباره عشق هم صحبت کرده ایم. این 
جنبه مثبتی اســت که معتقدم باعث شده 

فیلم زنده تر باشد.

ود  رفتار قانونی ساترا باعث شد رفتار های سلیقه ای کنار بر

 جشنواره ملی سواد رسانه به میزبانی خراسان جنوبی برگزار می شود

معاونفرهنگیوزارتفرهنگوارشاداسلامی:

وشان تغییر می کند نوع تعامل ناشران و کتاب فر
خریدار  معاون فرهنگــی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی با اعلام اینکه نوع تعامل 
ناشران و کتاب فروشــان تغییر خواهدکرد، 
توضیح داد: یکی از راه هایی که کمک می کند 
ناشران حمایت بیشــتری از کتاب فروشان 
داشــته باشــند، کوتاه کردن مدت برگشت 
سرمایه  و چک هایی است که کتاب فروشان 
به ناشــران یا شــرکت های پخش پرداخت 
می کنند.یاسر احمدوند در ارزیابی عملکرد 
کتاب فروشان در ســی وچهارمین نمایشگاه 
بین المللــی کتاب تهران، توضیــح داد: این 
دوره نخستین ســالی بود که کتاب فروشان 
می توانســتند در بخش مجازی نمایشــگاه 
بین المللی کتاب تهران فعال باشند. به نظرم 
شــروع خوبی بود، البته نقاط ضعف هم دارد 
که باید رفع شود. کتاب فروشان باید آشنایی 
بیشــتری برای فعالیت در بخــش مجازی 

نمایشگاه کتاب داشته باشند.
معاون فرهنگــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی با اعلام اینکه نوع تعامل ناشــران 
و کتاب فروشــان در آینده تغییــر خواهد 
کــرد، توضیــح داد: یکــی از راه هایی که 
کمک می کند ناشــران حمایت بیشتری از 
کتاب فروشان داشته باشــند، کوتاه کردن 
مدت برگشت سرمایه ها و چک هایی است 
که کتاب فروشــان به ناشران یا شرکت های 
پخش پرداخت می کنند. برای رســیدن به 

این هدف، احتیاج بــه همفکری و همکاری 
صنفی است.او ادامه داد: شــاید الگویی که 
مطبوعات برای فروش در برخی از کشورها 
دارند، یــا الگویی که برای کتــاب در برخی 
از کشــورهای بزرگ اســتفاده می شــود، 
بتواند به کاهش مدت برگشــت ســرمایه 
از کتاب فروشــی به ناشــران کمــک کند. 
اینگونه که ناشــر کتاب را بــه صورت امانی 
در اختیار کتاب فروشــی ها قرار بدهد و در 
فواصل معینی کتاب فروش رفته تســویه 
شود. اگر چنین شــیوه ای را بخش عمده ای 
از صنف پیش بگیرند به کاهش مشــکلات 
صنف کمک خواهد کــرد. البته اجرای این 
طرح نیاز به لوازمی دارد و مســاله مرجوعی 
و شمارگان کتاب منتشر شده مسائلی است 
که در ایــن روش، قیمت کتــاب را تعیین 
می کند.احمدوند در ارزیابی فعالیت سامانه 
خرید از کتاب فروشی بیان کرد: تعدادی از 
کتاب فروشی ها به این سامانه پیوسته اند و 
استقبال خوب بوده است. حدود ۴۰ درصد 
کتاب فروشی ها عضو این ســامانه هستند 
و امیدوارم تا پایان ســال کتاب فروشــان 
بیشتری به این سامانه بپیوندند و طرح های 
حمایتی را از این ســامانه و کتاب فروشان 

پیوسته به این سامانه اجرا خواهیم کرد.
معاون فرهنگــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی درباره تعطیلی چند کتاب فروشی 

در ماه هــای اخیر بیــان کرد: بایــد توجه 
داشــت، خبــر تعطیلی کتاب فروشــی ها 
منتشــر می شــود امــا بــه خبــر افتتاح 
کتاب فروشــی ها چندان توجه نمی شــود. 
در دو ســال گذشــته متراژ قابــل توجهی 
کتاب فروشــی در تهران و دیگر شــهرها به 
متراژ کتاب فروشــی های کل کشور اضافه 
شده اســت. همچنین بر اساس اخباری که 
امســال دارم، افتتاح کتاب فروشی ها بیش 
از تعداد تعطیلی ها است.احمدوند تعطیلی 
کتاب فروشــی ها را اتفاقی غم انگیز دانست 
و ادامه داد: شــهروندان با کتاب فروشی ها 
به خصوص کتاب فروشــی های با ســابقه، 
خاطــره دارند، بــه همین دلیــل تعطیلی 
کتاب فروشــی ها غم انگیز اســت. دوست 
داریم که کتاب فروشــی ها به فعالیت خود 
ادامــه بدهنــد. تعطیلی هر فروشــگاهی 
تصمیم شخص و ممکن اســت به هر دلیل 
افراد بخواهند فعالیــت خود را تغییر دهند، 
این قابل احترام اســت. اگر کمکی از طرف 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ممکن باشد 

آن را انجام خواهیم داد.
معاون فرهنگــی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی درباره تعطیلی کتاب فروشی هایی 
که فقــط کتــاب می فروشــند و جایگزین 
شــدن آن ها با فروشــگاه هایی کــه همراه 
کتاب صنایع دســتی، لوازم التحریر و دیگر 

وسایل را به فروش می رســانند، بیان کرد: 
پیش بینی می شــود، کتاب فروشــی های 
کوچک پاســخگوی مقــدار تولیــد کتاب 
سالانه نباشــد؛ زیرا بیش از ۱۰ هزار عنوان 
کتاب در ســال تولید می شــود. تعداد قابل 
توجهــی از ایــن کتاب ها عمومی اســت، 
کتاب های حوزه کــودک و نوجوان، ادبیات، 
دین، علوم اجتماعی، فلســفه، هنر و تاریخ 
کتاب هایی هســتند که عموم مردم از آن ها 
اســتفاده می کننــد و آنهــا را می خوانند.

احمدوند با تاکید بر اینکه هر کتاب فروشی 
باید گنجایــش بین ۴۰ تا ۵۰ هــزار عنوان 

کتاب را داشــته باشــد، ادامه داد: تنها در 
این صورت کتاب فروشــی می تواند ســهم 
خوبی از کتاب های بــازار را ارائه کند. حتی 
اگر کتاب فروش بخواهد از هر کتاب دو تا سه 
نسخه داشته باشد، به متراژ قابل توجهی نیاز 
دارد. همچنین مردم تمایل دارند خریدهای 
فرهنگی را مترکز و از یک محل انجام بدهند.
او ادامه داد: خریــد لوازم التحریر و مواردی 
که می تواند در کتاب فروشــی ارائه شــود 
به اقتصاد کتاب فروشــی کمــک می کند و 
مردم می توانند خریدهای خود را به صورت 

متمرکز انجام بدهند. 
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میدان

 مربی تیم ملی وزنه برداری بانوان گفت: دختران مرداد 
ماه به مســابقات قهرمانــی نوجوانان و جوانان آســیا 

می روند و از کسب مدال در قاره کهن ناامید نیستیم.
مه ســیما بابایی درباره برنامه های پیش روی تیم ملی 
وزنه برداری بانوان، اظهار داشت: اردوی تیم ملی زنان 
از ششم خرداد ماه در کمپ تیم های ملی وزنه برداری 
در ورزشگاه آزادی در حال برگزاری است. در این اردو 
چهار وزنه بردار در رده سنی بزرگســال شامل، سیده 
الهام حسینی، پریسا نورعلی، الهه رزاقی و زینب شیخ 

اربــاب و در رده جوانان ســید غزاله و غزل حســینی، 
ریحانه کریمی، عسل کدخدایی و زهرا حسینی حضور 
دارند.وی با اشاره به اینکه ۶ وزنه بردار دیگر هم به اردو 
اضافه می شوند، گفت: فاطمه کشاورز، هانیه شریفی، 
ســیده زهرا حســینی، لعیا کریمی، کیژن مقصودی 
و آنیتــا فیضی بعــد از امتحانــات مدرســه وارد اردو 
می شــوند. وزنه برداران نوجوان و جوان ما خود را برای 
مســابقات قهرمانی آســیا آماده می کنند. مسابقاتی 
که از ششــم تا چهاردهم مرداد به میزبانی هند برگزار 

می شــود.مربی تیم ملی وزنه برداری زنان عنوان کرد: 
همچنین ۶ نفــر از وزنه برداران به صــورت ادواری از 
استان های مختلف به اردو دعوت شدند. رکوردگیری 
در تمامی رده های سنی اهمیت دارد و ما رکوردگیری 
را انجام می دهیم و طبق آن و در صورت جلب نظر کادر 
فنی، دختران را به آسیا اعزام می کنیم.وی خاطرنشان 
کــرد: وزنه بــرداران با حضــور در اردوهای مســتمر 
توانســتند رکوردهای خود را ارتقا بخشــند. از کسب 
مدال در آسیا ناامید نیســتیم و امیدوارم وزنه برداران 

ارتقای رکورد هم داشته باشند. در این مدت بانوان در 
وزنه برداری خوب درخشیدند و آهســته این مسیر را 
پیش می روند و امیدوارم همین رونــد را ادامه دهند و 
به مدال های خوبی برســیم.بابایی درباره شرایط الهام 
حســینی گفت: او وضعیت خوبی دارد و در مسابقات 
قهرمانی آسیا رقبای سختی داشــت اما ۱۰ کیلوگرم 
رکورد خود را افزایش داد و این موضوع برای کادر فنی 
رضایت بخش بــود و امیدوارم تمریناتــش را به خوبی 

پیش ببرد و شرایط وی هم بهتر شود.

 وزنه برداری

خریــدار  ۴۳ بازیکــن خارجــی حاضر 
در لیگ بیســت ودوم عملکرد پر نوســانی 
داشــتند و برخی از بازیکنان برای تیمشان 

تاثیرگذار و برخی دیگر بی اثر بودند.
 لیــگ بیســت ودوم در حالی بــا قهرمانی 
پرســپولیس به پایان رســید که عملکرد 
برخی از بازیکنــان خارجی مورد انتقاد قرار 
گرفــت. در عین حال حضــور چند بازیکن 
خارجی در لیگ ایران بســیار تاثیرگذار بود 
و این بازیکنان مهره کلیدی تیم هایشــان 
بودند. تراکتور، استقلال، فولاد، آلومینیوم 
و مس رفســنجان پنج تیمــی بودند که از 
بازیکنــان خارجی خود به بهترین شــکل 
بهره بردند و توانستند نتایج قابل قبولی در 

لیگ برتر کسب کنند.
از فصل پیش رو ســهمیه بازیکنان خارجی 
تیم هــا از ۳+۱ بــه ۶+۱ افزایــش خواهد 
داشــت و تیم ها می تواننــد از خارجی های 
بیشتری اســتفاده کنند. نگاهی به عملکرد 
بازیکنان خارجی در فصل گذشته می تواند 
پاسخی به این سوال باشــد که آیا قرار است 
خارجی ها به کیفیت فوتبــال ایران اضافه 

کنند یا خیر؟
۴۳ بازیکن خارجی در ۱۳ باشــگاه در لیگ 
بیست ودوم توپ زدند و سه باشگاه هوادار، 
نفت مسجدسلیمان و ملوان در تیم خود از 
بازیکنان خارجی استفاده نکردند. در ادامه 
عملکرد بازیکنان خارجی لیگ بیست ودوم 

را می خوانید.

تراکتور: گوستاوو واگنین، ریکاردو 
آلوس، صفا هادی و خایمه رومرو

سه بازیکن از چهار بازیکن خارجی تراکتور 
از مهره های اصلی این تیم تبریزی در فصل 
گذشــته بودند. آلوز پرتغالــی در ۲۷ بازی 
برای تراکتور به میدان رفت و موفق به ثبت 
۱۳ پاس گل شــد و عنوان آقای گلی لیگ 
بیســت ودوم را به دســت آورد. او به اذعان 
اغلب کارشناســان و پیشکسوتان فوتبال از 

باکیفیت ترین بازیکنان لیگ بود.
میانه زمین تراکتــور با حضور گوســتاوو 
واگنین و صفا هادی عملکرد خوبی داشــت 
و ایــن دو بازیکن تاثیر بســیار زیادی روی 
کســب نتایج قابل قبول تراکتور داشــتند. 
صفا هادی عراقی در پســت هافبک دفاعی 
در این فصل ۲۶ بازی برای تیمش انجام داد 
و یک گل به ثمر رساند.گوســتاوو واگنین، 
دیگر بازیکن خارجی تراکتور است که ملیت 
برزیلی - ایتالیایی دارد و در این فصل برای 
تراکتور درخشان ظاهر شد. او توانست سه 
گل و سه پاس گل دهد و نشان دهد بازیکن 
باکیفیتی است. گوســتاوو در این فصل ۳۰ 

بازی برای تراکتور انجام داد.
برخلاف این ســه بازیکن تاثیرگذار خایمه 
روبرو که سابقه بازی در لالیگا را در کارنامه 
داشــت نتوانســت در تراکتور موفق عمل 
کند. او تنهــا ۴ بار در ترکیب قــرار گرفت و 

نتوانست گلی را به ثمر برساند.

استقلال: رافائل سیلوا، کوین یامگا 
و عزیزبک آمانوف

به جــز آمانوف کــه در این فصل تنها ســه 
دقیقه برای آبی پوشــان به میدان رفت و در 
ادامه از این تیم جدا شــد، دو بازیکن دیگر 
استقلال عملکرد قابل قبولی را در تیمشان 
به ثبت رساندند. یامگا و سیلوا دو مهره ثابت 

ساپینتو در طول فصل بودند.
رافائل ســیلوا، مدافــع برزیلی اســتقلال 
که دومین ســال حضورش در ایــن تیم را 
سپری می کرد، امســال نیز در ترکیب ثابت 
آبی پوشان قرار داشــت و بازیکن تاثیرگذار 
تیم ســاپینتو بود. او در ۳۳ بــازی در خط 
دفاعی اســتقلال به بازی گرفته شد و آمار 

یک پاس گل نیز به نام او ثبت شد.
کوین یامگا، دیگر مهره کلیدی اســتقلال 
بود و آبی پوشــان با حضور او همــواره تیم 
خطرناکی نشــان می داد. او در اواخر فصل 
مصدوم شد و نتوانســت تیمش را همراهی 
کند اما در مجموع ۲۹ بازی برای تیمش به 
میدان رفت و ۹ گل به ثمر رســاند و ۳ پاس 

گل به نام او ثبت شد.

فولاد: روبرتو تورس، کنت، کولیبالی، 
پاتوسی، سوگیتا و الکس آلگریا

فولادی ها در فصلی که گذشــت در بخش 

جــذب بازیکن خارجــی فعالیــت زیادی 
داشــت و شــش بازیکن خارجی در طول 
فصل در ایــن تیم به میــدان رفتند. روبرتو 
تورس باکیفیت ترین بازیکــن خارجی در 
میان بازیکنــان خارجی این تیــم بود. او از 
اوساسونا به فولاد آمد و یکی از جذاب ترین 
نقل وانتقالات لیگ بیســت ودوم را رقم زد. 
تورس در ۱۳ بازی که برای فولاد به میدان 
رفــت، دو گل و دو پاس گل ثبــت کرد و از 
همان ابتدا جایگاه ثابتــی در ترکیب فولاد 

داشت.
کنت ۳۲ ســاله از ســپاهان به فولاد آمد و 
دروازه بان شــماره یک این تیم لقب گرفت. 
او ۳۰ بازی در ترکیب فولاد حضور داشــت 
و عملکرد قابل قبولی در لیــگ برتر و لیگ 
قهرمانان آسیا داشت. کنت در این فصل ۱۳ 
کلین شیت ثبت کرد و از نظر ثبت بیشترین 
کلین شــیت در میان پنــج دروازه بان برتر 

لیگ جای گرفت.
کولیبالی و پاتوسی مورد نظر کادرفنی وقت 
فولاد قرار نداشتند و با تصمیم جواد نکونام 
پــس از نیم فصــل از این تیم جدا شــدند. 
پاتوسی ۱۰ بازی برای فولاد به میدان رفت 
و یک گل به ثمر رساند و کولیبالی ۱۳ بازی 

انجام داد و ۳ گل به ثمر رساند.
در نیم فصل دوم ســوگیتا و آلگریا به جای 
کولیبالی و پاتوسی به فولاد اضافه شدند که 
عملکرد ضعیفی از خود به جای گذاشــتند. 
ســوگیتا یک بار برای فولاد به میدان رفت و 
آلگریا در ۷ بازی با پیراهن فولاد یک گل به 

نام خود ثبت کرد.

پرسپولیس: گولسیانی، لوکادیا، 
وحدت هنانوف، دیاباته و لئاردو پریرا

پرســپولیس در جذب بازیکنــان خارجی 
در فصل هــای اخیــر چنــدان موفق عمل 
نکرده بود و بازیکنان خارجــی این تیم در 
این فصل نیز عملکرد پر نوســانی داشتند. 
گولســیانی بهتریــن عملکــرد را در میان 
بازیکنان خارجی پرســپولیس داشــت و 
لوکادیا در مدت کوتاهی که در پرسپولیس 
بود، درخشــان ظاهر شد. شــیخ دیاباته با 
وجود گلزنی در چند دیدار، در بیشتر فصل 
مصدوم بود و پریرا هم عملکرد خوبی از خود 
به نمایش نگذاشــتند. تمیروف در ابتدای 
فصــل از پرســپولیس جدا شــد و وحدت 
هنانــوف، مدافع پرســپولیس در بیشــتر 

بازی ها نیمکت نشین بود.
گولسیانی، مدافع گرجستانی پرسپولیس 
پس از عملکــرد خوبش در پایــان فصل به 
تیم ملی گرجســتان نیز دعوت شــد. او در 
مجموع ۳۳ بازی برای پرســپولیس ۱۰ بار 
دروازه حریفــان را باز کرد تــا گلزن ترین 
مدافــع فصــل لقــب بگیــرد. همچنین 
لوکادیــای هلندی در ۹ دیــداری که برای 
پرسپولیس به میدان رفت، ۶ بار گلزنی کرد 
و به صدرجدول گلزنان رفــت اما در نهایت 
از این تیم جدا شــد تا سرخپوشان در خط 
حمله دچار ضعف شوند. شیخ دیاباته  دیگر 
مهاجم پرســپولیس نیز کمک چندانی به 
خط حمله سرخپوشان نکرد و بارها مصدوم 
شد تا گل محمدی قید این بازیکنان را بزند. 

دیاباته البته در ۹ بازی ۳ گل به ثمر رساند.
لئونــاردو پریرا بــرای ترمیم خــط حمله 
پرسپولیس به جمع شاگردان گل محمدی 

اضافه شــد اما عملکرد این بازیکن برزیلی 
نیز قابل قبول نبود و تنها یک بار توانســت 
برای سرخپوشــان گلزنی کنــد. او البته با 
پرسپولیس قرارداد دارد اما وضعیتش هنوز 

مشخص نیست.
وحــدت هنانــوف، مدافع تاجیکســتانی 
پرســپولیس که در فصل گذشــته بیشتر 
مــورد اســتفاده قــرار گرفــت و در این 
فصل کمتر به بازی گرفته شــد و بیشــتر 
نیمکت نشــین بود. با این حال او به همراه 
پرسپولیس توانست جام حذفی و لیگ برتر 

را فتح کند.

مس کرمان: ران تونگیک و بورا نوگیرا
مس کرمان در نیم فصــل برای ترمیم نقاط 
ضعف تیمش دو بازیکن خارجی به خدمت 
گرفت. بازیکنانی که در طول این نیم فصل 
نتوانســتند به مس کمک کنند و در نهایت 
این تیم به لیگ دســته یک ســقوط کرد. 
ران تونگیک، مدافع ۲۶ ســاله استرالیایی 
در ۱۰ دیدار به زمین رفــت و یک گل نیز به 
ثمر رســاند و بورا نوگیرا، هافبک اهل گینه 
بیســائو ۱۸ بازی برای مســی ها به میدان 
رفت. در نهایت عملکرد این دو بازیکن مورد 

انتقاد زیادی قرار گرفت.

ذوب آهن: احسان پنجشنبه
 و دراکو بیدوف

بیدوف صربســتانی که پیش از این سابقه 
بازی در ذوب آهن را در کارنامه داشــت، به 
اصفهان برگشت تا مشکل گلزنی ذوب آهن 
را حل کنــد. او تنها در یک بــازی و پانزده 
دقیقه فرصت حضور در زمیــن را پیدا کرد 
و آمــاده نبودنش باعث شــد تــا کادرفنی 

سبزپوشان قید حضور این بازیکن را بزند.
بازیکــن  دیگــر  پنجشــنبه  احســان 
تاجیکستانی بود که فرصت حضور در لیگ 
ایران را پیدا کرد اما با اتفاقی مشابه بیدوف 
روبرو شــد و تنها پنج بار فرصت بازی پیدا 
کرد و در نهایت از این تیم جدا شد. عملکرد 
دو بازیکن ذوب آهن آنقــدر ضعیف بود که 
مربیان این تیم علاقــه ای به ادامه همکاری 

با آن ها را نداشتند.

سپاهان: مانوئل فرناندس، کامسوبا، 
کاتاتائو، رناتو داسیلویرا و نیلسون 

جونیور
سپاهان برخلاف سال های گذشته بازیکنان 
خارجی موثری جذب نکرد. فرناندز شناخته 
شــده ترین بازیکنی بــود که به ســپاهان 
پیوست. او در مدت زمان حضورش در زمین 
توانست برای تیمش موثر باشد اما به دلیل 
سن بالایش در چند مقطع دچار مصدومیت 
شــد و نتوانســت تیمش را همراهی کند. 
فرنانــدس پرتغالی که دوران درخشــانی 
را پیــش از این در فوتبال اروپــا گذراند، در 
مجمــوع ۱۴ بازی و ۷۱۶ دقیقــه در زمین 

حضور پیدا کرد و یک گل به ثمر رساند.
الویس کامسوبا و ایگور کاتاتائو دو بازیکنی 
بودند کــه در خط هافبک بــازی کردند اما 
نتوانســتند عملکرد قابل توجهی از خود به 
نمایش بگذارند. کامســوبا از سپاهان جدا 
شــد اما هنوز تکلیف ادامه یا قطع همکاری 
کاتاتائو مشــخص نشــده اســت. کاتاتائو 
برزیلــی در ۱۲ بازی یــک گل و یک پاس 

گل داد و کامسوبا ۱۵ بار در ترکیب سپاهان 
قرار گرفت که دو پاس گل را به ثبت رساند. 
نکته عجیب درباره کاتاتائو اینکه فدراسیون 
فوتبــال این کشــور او را به علــت تبانی به 

صورت مادام العمر محروم کرد!
رناتو داسیلویرا و نیلسون جونیور دو مدافع 
برزیلی سپاهان در این فصل بودند. رناتو در 
۱۳ دیدار از نیم فصــل اول به میدان رفت و 
پس از آن نیمکت نشین شد. او نیز عملکرد 
خوبی در ســپاهان ثبت نکرد و در نهایت از 
جمع طلایی پوشان جدا شد. نیلسون دیگر 
بازیکن برزیلی ســپاهان پــس از حضور در 
این تیم بــه ترکیب ثابت رســید و برخلاف 
داسیلویرا در بیشــتر بازی های سپاهان در 
ترکیب ثابت قرار گرفــت. او با وجود این که 
دیرتر از بازیکنان به ســپاهان اضافه شد اما 
در ۲۳ بازی در ترکیب این تیم جای گرفت. 
نیلســون یک گل نیز در این فصــل به ثمر 

رساند.

نساجی: آداما نیان
مهاجم سابق شــارلوا و اوســتنده بلژیک و 
سوشو فرانســه برای حل مشــکل گلزنی 
نساجی به این تیم پیوست. او آنقدر عملکرد 
ضعیفــی را از خود به نمایش گذاشــت که 
مورد انتقاد بسیاری از هواداران این تیم قرار 
گرفت. نیان تنها بازیکن خارجی نســاجی 
بود. او به عنــوان مهاجم هــدف ۲۶ بازی 
برای نســاجی انجام داد و تنها یک پاس گل 
ثبت کرد. نیان در لیســت بازیکنان ضعیف 

خارجی لیگ بیست ودوم قرار دارد.

آلومینیوم: هانسل زاپاتا 
و والنتیل یوئل

آلومینیوم در نقل و انتقالات ابتدای فصل دو 
بازیکن خارجی به خدمــت گرفت که مورد 
تمجید بسیاری قرار گرفتند. اراکی ها نتایج 
قابل قبولی کسب کردند و در پایان لیگ در 
رده هشــتم لیگ قرار گرفتند. زوج هانسل 
زاپاتا و محمدرضــا آزادی در نیم فصل دوم 
به هماهنگی رســیده بود، مدافعان حریف 

مقابل آن ها به زحمت افتادند.
زاپاتــا ۲۸ ســاله و کلمبیایــی از شــریف 
مولداوی به اراک آمــد و در ۳۱ بازی ۴ گل 
زد و ۴ بــار پــاس گل داد. او بارهــا در تیم 
منتخب هفته قرار گرفت و از باکیفیت ترین 
بازیکنان آلومینیوم در فصل گذشــته بود. 
دیگر بازیکن آلومینیــوم والنتین یوئل بود 
که با تصمیم باشگاه آلومینیوم، این بازیکن 
در نیم فصل دوم به ام صلال قطر قرض داده 
شد. یوئل که اهل اســترالیا بود در این فصل 

۱۲ بار برای آلومینیوم به میدان رفت.

صنعت نفت: موخیدینوف، پیریز، 
فریدون، محمد جلیل مزهر و بوبوئف

صنعت نفت در لیگ بیست ودوم با احتساب 
یک بازیکن دو رگــه ایرانی- قطــری از ۵ 
بازیکن خارجی استفاده کرد که هیچکدام 
نتوانســتند به این تیم کمک کنند. صنعت 
نفت در ایــن فصل تا هفته آخــر کاندیدای 
سقوط به لیگ دســته یک بود و در نهایت 
در لیگ برتر باقی ماند. آن هــا برای ترمیم 
تیم شان از بازیکنان آســیایی و یک بازیکن 
اهل اروگوئه  استفاده کردند اما آمار کیفیت 
پایین ایــن بازیکنان باعث شــد تا عبدالله 

ویسی در هفته های پایانی از آن ها استفاده 
نکند.

شــردین بوبوئف تنهــا بازیکنــی بود که 
بین این بازیکنان توانســت بــرای تیمش 
در یک بازی گلزنی کند و مثمرثمر باشــد 
و پس از آن مصدوم شــد. دیگــر بازیکنان 
طلایی پوشــان آبادانی نتوانستند عملکرد 

خوبی را از خود به نمایش بگذارند.

مس رفسنجان: لوسیانو پریرا، 
گادوین منشا و جفرسون باهیا

بازیکنان خارجی مس کرمان در این فصل 
عملکرد پر فراز و نشیبی را به ثبت رساندند. 
دو مهاجم خارجــی این تیم هــر کدام در 
مقطع های مختلــف برای تیمشــان موثر 
ظاهر شــدند و در مقابل مدافع برزیلی این 
تیم یکی از بازیکنان ثابــت و تاثیرگذار این 

تیم بود.
لوســیانو پریرا ۳۹ ســاله، مهاجم باتجربه 
و برزیلی مــس در این فصل ۲۷ بــار برای 
نارنجی پوشان به میدان رفت، چهار گل به 
ثمر رساند و ســه بار پاس گل داد. گادوین 
منشا، دیگر مهاجم این تیم که اهل نیجریه 
اســت نیز ۲۲ بار در این فصل برای تیمش 
بازی کرد و آمار سه گل و یک پاس گل را به 

ثبت رساند.
جفرســون باهیــا، مدافــع برزیلــی مس 
رفسنجان که از »سری بی« برزیل به جمع 
شاگردان ربیعی اضافه شده بود و با عملکرد 
خوب به مهره ثابت تیمش تبدیل شــد و در 
این فصل ۳۲ بازی برای رفسنجانی ها انجام 
داد. او توانســت دو گل نیز به ثمر برساند و 
خط دفاع مســتحکمی را به همــراه دیگر 
بازیکنان این تیم بســازد. مس رفســنجان 
در این فصل ۱۵ گل دریافت کــرد و از نظر 
گل خورده در میــان بهترین های فصل قرار 

گرفت.

پیکان: تیتو اوکلو و شرزود تمیروف
پیکان در ایــن فصل دو بازیکــن خارجی 
جذب کرد اما عملکرد موفقی از خود نشان 
ندادند. تیتــو اوکلو، مهاجم اهل ســودان 
جنوبی از ۱۵ بازی که برای پیکان به میدان 
رفت بدون گل و پاس گل لیگ بیست ودوم 
را به پایان رساند. او البته یک بار به تیم ملی 
کشورش دعوت شــد و برای این تیم گلزنی 

کرد اما در ایران نتوانست موفق عمل کند.
شرزود تمیروف، بازیکن ازبکستانی پیکان 
که فصل گذشــته بــه پرســپولیس اضافه 
شــده بود، ابتدای لیگ در دو بــازی برای 
پرسپولیس به میدان رفت و عملکرد ضعیف 
این بازیکن باعث شد تا از این تیم جدا شود 
و در ادامه به پیکان اضافه شود. تمیروف این 
فصل ۲۵ بازی برای پیــکان به میدان رفت 

اما تنها دو بار دروازه حریفان را باز کرد.

گل گهر: وسلی، اریک بایناما 
و کی روش استنلی

ســیرجانی ها این فصــل از ســه بازیکن 
خارجی اســتفاده کردند امــا عملکرد این 
بازیکنان مورد رضایت مدیران گل گهر قرار 

نگرفت.
وسلی و کی روش استنلی دو بازیکن برزیلی 
این تیم بودند. کی روش پیش از این سابقه 
بازی در لیگ برتر ایران را در کارنامه داشت 
اما وســلی اولین فصل حضورش را در ایران 
تجربه کرد. وسلی در مجموع ۱۶ بازی برای 
گل گهر به میدان رفــت و تنها یک پاس گل 
داد. همچنین کی روش اســتنلی ۲۷ بار در 
خط حمله گل گهر به کار گرفته شد و ۲ گل 

زده و ۳ پاس گل را به ثبت رساند.
اریک بایناما، بازیکن اهل گابن گل گهر که 
در پست مهاجم هدف بازی می کند، در این 
فصل ۲۲ بار برای تیمش به میدان رفت و دو 
بار توانســت برای تیمش گلزنی کند و یک 

پاس گل بدهد.
 اگر چه کیفیت بازیکنان خارجی به نسبت 
به دهه هشــتاد و نود بهتر شــده و تیم های 
استفاده بهتری از داشــته های خود انجام 
می دهد امــا همچنــان می توانــد ردپای 
خریدهای بی کیفیت را در برخی از تیم ها از 
جمله در صنعت نفت، مس کرمان، پیکان، 
نســاجی و حتی در تیم هایی مانند سپاهان 
و فولاد هم مشــاهده کرد که با وجود اسم و 

رسم خوب، نتوانستند موفق ظاهر شوند.

مربی وزنه برداری بانوان: از کسب مدال در جوانان آسیا ناامید نیستیم

تلاشاستقلالبینتیجهماند؟
محمد محبی در آستانه انتقال به امارات

محمد محبی بازیکن تیم فوتبال اســتقلال در آســتانه انتقال به تیم 
العین امارات قرار دارد. در شــرایطی که باشگاه استقلال در تلاش برای 
حفظ محمد محبی و خرید قطعی این بازیکن از باشــگاه ســانتاکلارا 
پرتغال بود، رسانه های اماراتی به نقل از وب سایت ترانسفر مارکت خبر 

دادند محبی در آستانه توافق با باشگاه العین است.
محبی یکــی از نفرات کلیدی تیم اســتقلال در فصل گذشــته بود اما 
به گفته حجت کریمی سرپرســت باشگاه اســتقلال خرید قطعی او از 

سانتاکلارا، نیاز به ۶۰۰ هزار دلار داشت.
کریمی قرار بود سه شــنبه هفته گذشته جلسه ای با مدیر برنامه محبی 

داشته باشد اما بعد از آن خبری در این مورد اعلام نشد.

پسازانتشاررسیدپرداخت
 مشکل جدید مدافع برزیلی برای دریافت

 ۱۰۰ هزار دلار استقلال
مدافع برزیلی و سابق تیم فوتبال استقلال نیاز به مدارکی برای گرفتن 
پول پرداختی باشــگاه ایرانی دارد. باشگاه اســتقلال در پی بالا گرفتن 
گمانه زنی ها از پرداخت مطالبات »لئونــاردو پادوانی« مدافع برزیلی 
و سابق خود، رســید پرداخت ۱۰۰ هزار دلاری به این بازیکن را منتشر 
کرد.پادوانی که زمانی در استقلال بازی می کرد، در این تیم ایرانی دچار 
آسیب دیدگی شــدید و ضایعه نخاعی شد و ســپس بعد از بازگشت به 
برزیل، با شــکایت به فیفا و دادگاه عالی ورزش برای گرفتن مطالباتش 

اقدام کرد.
پادوانی در نهایت موفق شد باشگاه ایرانی را تنها به پرداخت ۱۰۰ هزار 
دلار محکوم کند که تاخیرهایی هم در این پرداخت صورت گرفت اما در 
نهایت انجام شد.این مدافع برزیلی بعد از انتشار رسید پرداختی باشگاه 
استقلال، آن را تایید کرد و در گفتگویی کوتاه با خبرنگار مهر اعلام کرد 
که آزاد کردن این پول، نیاز به ارائه مدارکی بــه بانک دارد که این کار را 

انجام خواهد داد.

وز  مجامع استقلال و پرسپولیس  امر
 برگزار می شود

سرپرســت دفتــر شــرکت ها و آماده ســازی بنگاه هــای ســازمان 
خصوصی ســازی در مورد دلیل تعویــق برگزاری مجامع دو باشــگاه 

استقلال و پرسپولیس توضیحاتی ارائه کرد.
حسین امیررحیمی  با اشــاره به برگزاری مجامع باشگاه های استقلال 
و پرسپولیس اظهار کرد: مجامع دو باشــگاه در روز سه شنبه ۱۶ خرداد 
ماه تشکیل شد، اما از آنجایی که جمع بندی نهایی افرادی که قرار است 
اعضای هیات مدیره باشگاه باشــند انجام نشده است، برگزاری مجامع 

به امروز یکشنبه ۲۱ خردادماه موکول شد.

وی ادامــه داد: بر این اســاس مجمع اســتقلال ۱۰ صبــح  و مجمع 
پرسپولیس ساعت دو ظهر  یکشنبه برگزار خواهد شد. اما اینکه در روز 
یکشنبه به نتیجه برسد یا خیر از سطوح کارشناسی خارج شده است و 

در اختیار وزارت ورزش و  سازمان خصوصی سازی است.
بر اساس این گزارش، مجامع دو باشــگاه استقلال و پرسپولیس در روز 
سه شنبه برگزار شد اما به نتیجه نرسید. بر این اساس حسین قربان زاده 
- رئیس سازمان خصوصی ســازی - اعلام کرد که امروز صبح در مجمع 
باشــگاه اســتقلال حضور پیدا کردم و علیرغم فوریت لازم در تعیین 
تکلیف مدیریت باشگاه ها و آمادگی برای انتخاب هیات مدیره جدید بر 
اساس نتیجه عملکرد کمیته نظارت مشترک که حاصل بررسی رزومه 
و انجام مصاحبه با ۲۸ نامزد عضویت هیات مدیره بود، به درخواســت 
وزیر ورزش و جوانان جهت بررســی و اظهارنظر نهایی ایشــان، تا ۱۰ 

صبح روز یکشنبه تنفس اعلام شد.

ناکامی تنیسورهای ایرانی از راه یافتن به مرحله 
نیمه نهایی تور جهانی

 تنیســورهای برتر راه یافته به مرحله نیمه نهایی تور جهانی مردان در 
حالی مشخص شــدند که تنها نماینده کشــورمان در آخرین لحظات 
شکســت خورد و از ادامه مســابقه جا ماند.در ادامه  برگزاری مسابقات 
تور جهانی تنیس مردان، تنیســورها برای صعود به نیمه نهایی بخش 
انفرادی و فینال بخش دونفره به مصاف حریفان خود رفتند که در پایان 

نفرات برتر مشخص شدند. این نفرات به شرح زیر هستند:
لورنزو بوچی از ایتالیا – سینا مقیمی از ایران ) ۳-۶، ۷-۶ و ۳-۶ بوچی(
گابریل پنافورتی از ایتالیا - کاران سینگ از هند) ۴-۶ و ۵-۷ سینگ(

الکساندر استاتر از امریکا - الکساندر چپیک از آفریقای جنوبی ) ۶-۷ و 
۲-۶ استاتر(

هاضم نو از سوریه - لوکا فانتینی از ایتالیا ) ۶-۷ و ۲-۶ هاضم نو(
در بخش دونفره این مســابقات نیز تیمی از قزاقستان و روسیه به فینال 
رســیدند. این مســابقات امروز با انجام ۲ دیدار نیمــه نهایی انفرادی 
و یک دیدار دونفره پیگیری می شــود.در جدول اصلــی این رقابت ها 
تنیسورهایی از کشــورهای ایران، آفریقای جنوبی، قزاقستان، فرانسه، 
ایتالیا، روسیه، هند، برزیل، ترکیه، صربستان، آمریکا، الجزایر، بلاروس 
و سوریه حضور دارند.پرونده هفته نخست این مسابقات امروزیکشنبه 
با معرفی نفرات برتر بسته خواهد شد، هفته دوم بازی ها نیز عصر امروز 

قرعه کشی می شود.

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف و

وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک منطقه دو قم تصرفــات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشــکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اســاس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
1-رای شــماره 140260330002002441 پرونــده کلاســه 1401114430002000840 
ســلیمان گنج خانلو فرزند فتحعلی، سه دانگ مشــاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شــده به مساحت 86/35 مترمربع در قســمتی از پلاک شماره فرعی از 2269/1/52 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 

7158 – 1400 . )م الف 17205 (
2-رای شــماره 140260330002002444 پرونــده کلاســه 1401114430002000843 
محبوبه فهیمی فرزند عباس، ســه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مســاحت 86/35 مترمربع در قسمتی از پلاک شماره فرعی از 2269/1/52 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 7159 

– 1400 . )م الف 17206 (
3-رای شماره 140260330002002480 پرونده کلاسه 1397114430002002930 سبحان 
اله خطی فرزند مســیب، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 109/63 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره 4 فرعی از 1846 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سکینه موسوی حرمی )م الف 17207 (
4-رای شــماره 140260330002002377 پرونده کلاســه 1400114430002002194 علی 
اقبال زیدی تبار فرزند علی افضل، ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 58/63 
مترمربع در قسمتی از پلاک شماره 88 فرعی از 1895 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از عصمت یزدی فیروز آبادی . )م الف 17208 (
5-رای شــماره 140260330002001781 پرونده کلاســه 1401114430002001955 زینب 
قربانی فرزند داود، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 86/85 مترمربع در 
قسمتی از پلاک شماره 174 فرعی از 1941 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ورثه بیاض علی عالی رضا صفحه 421 دفتر 346 . )م الف 17209 (
6-رای شماره 140260330002002575 پرونده کلاسه 1401114430002001689 عمران 
حیدری فرزند اســداله، ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 96 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1951 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

و خریداری مع الواسطه از فاطمه احسانی احدی از ورثه ابوالفضل. )م الف 17210 (
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد مقرر سند 
مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی تا چنانچه اشــخاص ذینفع اعتراضی داشــته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح اســت که صدور ســند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/21
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/04/05

عباس پور حسنی حجت آبادی – رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 

و وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
هیات حل اختلاف مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشــکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید نموده اند.
1-رای شماره 140260330001000512 پرونده کلاسه 1401114430001001581 
احمد حفیظی فرزند محمود در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 255/51 مترمربع 
پلاک شماره 10275 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی 

شماره 18690 مورخ 1390/12/27 دفترخانه 46 قم. )م الف 17219 (
-2رای شماره 140260330001000932 پرونده کلاسه 1401114430001001810 
شــرکت با مسئولیت محدود کارو گستر باربد روناک به شناسه ملی 14008293533 در 
ششــدانگ یک باب ساختمان به مســاحت 51/60 مترمربع پلاک شماره 6561 و 6562 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم ســند رسمی شماره 148056 

مورخ 1399/07/13 دفترخانه 7 قم. )م الف 17218 (
کلاســه  پرونــده  و   140160330001014100 شــماره  3-رای 
1401114430001001032 ابراهیم محمدزاده اصل فرزند اکبر در ششــدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 132/75 مترمربع پلاک شماره 10816 مکرر اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 10801 مورخ 1401/04/20 

دفترخانه 76 قم . )م الف 17217 (
4-رای شماره 140160330001013923 پرونده کلاسه 1400114430001001105 
ســعید فلســفی نژاد فرزند علی نقی در ششدانگ یک باب ســاختمان به مساحت 119 
مترمربع پلاک شــماره فرعــی از 10480 اصلی واقع در قم بخش یــک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواســطه از علینقی فلسفی نژاد سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر 61 صفحه 34 خریداری به موجب ســند رســمی شــماره 36129 مورخ 

1377/12/24 دفترخانه 14 قم . )م الف 17216 (
5-رای شماره 140260330001000208 پرونده کلاسه 1401114430001001266 
کرار انصاری منش فرزند علی در ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت 170 مترمربع 
پلاک شــماره 10659/2 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

رسمی شماره 32502 مورخ 1401/08/07 دفترخانه 39 قم . )م الف 17215 (
6-رای شماره 140260330001000270 پرونده کلاسه 1401114430001001263 
منال مومن فرزند حســن در ششدانگ یک باب ســاختمان به مساحت 123/22 مترمربع 
پلاک شماره 10586 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی 

شماره 25819 مورخ 1398/10/24 دفترخانه 39 قم . )م الف 17214 (
7-رای شماره 140260330001000271 پرونده کلاسه 1401114430001001265 
محمدصادق ســیبویه فرزند حســین در ششدانگ یک باب ســاختمان به مساحت 187 
مترمربــع پلاک شــماره 10634 اصلی واقع در قم بخش یک حــوزه ثبت ملک اداره یک 
قم ســند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 412 صفحه 95 خریداری به موجب سند رسمی 

شماره 44960 مورخ 1385/05/22 دفترخانه 21 قم . )م الف 17213 (
8-رای شماره 140260330001000301 پرونده کلاسه 1401114430001001311 
وحید بیگدلی فرزند جواد علی در ســه دانگ مشــاع از ششــدانگ یک باب ساختمان به 
مســاحت ششدانگ 112/60 مترمربع پلاک شماره 11244 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد طاهری احدی از ورثه 

مرحومه جلیله فاطمی. )م الف 17212 (
9-رای شماره 140260330001000294 پرونده کلاسه 1401114430001001296 
جواد علی بیگدلی فرزند حســینعلی در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به 
مســاحت ششدانگ 112/60 مترمربع پلاک شماره 11244 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد طاهری احدی از ورثه 

مرحومه جلیله فاطمی. )م الف 17211(
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای مورد 
مقرر ســند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تســلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/03/21
تاریخ انتشار نوبت دوم :1402/04/05

مهرداد میرشکرائی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی مزایده
بدینوســیله به اطلاع می رســاند اداره اوقاف و 
امور خیریه بسطام و متولی موقوفه در نظر دارند 
سردرختی موجود در باغ موقوفه ملامحمد ملک مجن 
شامل گیلاس و آلبالو و زردآلو واقع در مجن را از 
طریق نشریه مزایده  به شماره 1402/229383 
مورخ 1402/03/16 برگزار نماید لذا جهت کسب 
اطلاعات بیشــتر بــه اداره اوقــاف و امور خیریه 
بســطام مراجعه و یا با شماره 023-32524420 

تماس حاصل شود. 
محمد رضا بخشی -رئیس اداره اوقاف و امور 
خیریه شهرستان بسطام استان سمنان

آگهی مزایده
بدینوســیله به اطلاع می رســاند اداره اوقاف و 
امور خیریه بســطام در نظر دارند برای نوبت دوم 
یک باب مغازه واقع در شــهر مجــن و از موقوفه 
کربلائــی اکبر خلف مرحوم حــاج محمد را از طریق 
نشــریه مزایده به شماره 1402/229402 مورخ 
1402/03/16 به اجــاره واگذار نماید لذا جهت 
کسب اطلاعات بیشتر به اداره اوقاف و امور خیریه 
بســطام مراجعه و یا با شماره 023-32524420 

تماس حاصل شود. 
محمد رضا بخشی -رئیس اداره اوقاف و امور 
خیریه شهرستان بسطام استان سمنان



البرز-مظفری پروژه های شهرداری نظرآباد 
که شامل افتتاح بزرگترین بوستان بانوان ، پیاده 
راه ســامت ، میدان مادر ، باز پیرایی پارکهای 
شهر ، فاز اول کتابخانه مرکزی شهر ، مجتمع 
فرهنگی هنری)فرهنگسرای( امام علی)ع( و 
دیگر پروژه های شــهرداری با حضور استاندار 
استان ، مدیر کل اطاعات استان ، امام جمعه 
، نماینده محترم مجلــس ، فرماندار ، مدیر کل 
امور بانوان استانداری، اعضای محترم شورای 
اسامی شهر و شهردار نظرآباد به بهره برداری 

رسید .
علی صفری شهردار نظرآباد در این مراسم گفت 
: 20 ماه از فعالیت بنده در شهرداری می گذرد 
که در این مدت تمام تاش خود رادر راســتای 
خدمت رسانی به شهروندان فهیم بکار گرفته ام و 
به دور از هر حاشیه و مسایل تفرقه افکنی در کنار 
مدیران خدوم و پرتاش به ویژه شورای تامین 
شهرستان پروژه های عمرانی و رضایتمندی 

شهروندان را در دستور کار خود داشته باشیم .
وی تصریح کرد : با تمام قوا در تاش هستیم که 
در دوره فعالیت ما شهروندان از خدمات شهری 

ناسبی برخوردار باشند .
شهردار افزود : شهرداری یک دستگاه خدماتی 

و عمرانی نیســت یک ســازمان و نهاد بزرگ 
اجتماعی و فرهنگی است که علی رقم تاش 
های صورت گرفته تا رسیدن به مقصود راه مانده 

است .
وی تاکید کرد : شهرداری ویترین خدمات نظام 
جمهوری اسامی به شهروندان است ، کار کردن 
در شهرداری میتواند رضایتمندی شهروندان 

که سرمایه اجتماعی هستند را افزایش دهد
صفری خاطرنشــان کرد : از بدو ورد بنده هفت 
برنامه را در حوزه خدمات شهری ، ترافیک حمل 
و نقل سیما منظر شهری ، سامت ، هوشمند 
سازی و بهبود عبور و مرور شهری در برنامه کاری 
شهرداری قرار دادم که با حمایت و پشتیبانی 
استاندار محترم بخشی از پروژه ها به بهره برداری 
رســید و بخشــی نیز در حال احداث است که 
انشالله در هفته دولت و دهه مبارک فجر به بهره 

برداری خواهد رسید .
صفــری در خصوص بزرگترین پــارک بانوان 
نظرآباد گفت : بوســتان بانوان شــهر نظرآباد 
با مســاحتی بالغ بر ۷ و نیم هکتــار به عنوان 
بزرگترین بوستان با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد 
تومان به بهره برداری رسید که امیدواریم بانوان 
محترم با خاطری آسوده با فرزندان خود از این 

فضا استفاده نمایند .
وی افزود : شهریور ۱400 شهرداری را با بودجه 
39 میلیــارد تومان تحویل گرفتــم و در حال 
حاظر در سال ۱402 بودجه شهرداری به 400 
میلیارد تومان افزایش یافت که از این اعتبار ۷0 

درصد صرف خدمات عمرانی شهر می شود .
صفری با اشــاره به پروژه های شهرداری افزود: 
گذرگاه ســامت با اعتبار ۵0 میلیــارد ریال ، 

احیا و نهال کاری ۸ هکتاری بــاغ گردو) هزار 
اصله درخــت ( یک میلیارد ریــال، باز پیرایی 
بوستان و پارک های شــهر ۵0 میلیارد ریال، 
روشنایی پارک های شهر ۵0 میلیارد ریال، فاز 
اول کتابخانه امام صادق)ع( ۸0 میلیارد ریال، 
میدان مادر دو میلیارد ریــال ، فاز اول مجتمع 
فرهنگی هنری)فرهنگسرا( امام علی )ع( ۱۷0 
میلیارد ریال، مرکز نگهداری موضوع ماده ۱۶ ) 

کمپ (۵0 میلیارد ریال، کلنگ زنی فاز دوم گذر 
سامت یکصد میلیارد ریال، ساختمان حمل و 
نقل 40 میلیارد ریال و عاوه بر پروژه های فوق 
آســفالت ، جدولگذاری به مبلغ 200 میلیارد 
ریال در شهر و محات هدف جهت بازآفرینی 
انجام شده است.که مجموع اعتبارات این پروژه 
مبلغ یکهزار و 342 میلیارد ریال از پروژه های 

مهمی هستند که امروز به بهره برداری رسید

. فرهاد زیویار در بازدید از پروژه تقاطع غیر همسطح دانشگاه  خرم آباد-هداوند
لرستان و ورزشگاه ۱۵ هزار نفری خرم آباد اظهار کرد: این 2 پروژه عمرانی و ورزشی 
راکد شده بود اما رویکرد دولت ســیزدهم شروع و آغاز پروژه جدید نیست چرا که 

۱00 هزار میلیارد تومان برای این پروژه ها هزینه شده است.
وی بیان کرد: برخی پروژه ها عملیات اجرایی آنان از 2 دهه قبل آغاز شده و تا کنون 
راکد مانده که ورزشــگاه ۱۵ هزار نفری خرم آباد و تقاطع غیر همسطح دانشگاه 

لرستان از این قبیل طرح ها است.
استاندار لرستان افزود: طرح تقاطع غیرهمسطح دانشگاه لرستان برای استفاده از 
خروجی شهر همچنین دوربرگردان و ورود به این دانشگاه مورد استفاده قرار خواهد 
گرفت که عملیات اجرایی آن از سال 9۷ آغاز و به دلایلی همچون سیل 9۸ راکد 

مانده بود و پس از آن موارد منفی آن اصاح شد.
وی ادامه داد: در سفر رییس جمهور به لرستان ۱۸ میلیارد تومان اعتبار به این طرح 
اختصاص یافت همچنین مشکاتی با پیمانکار قبلی وجود داشت که با پیمانکار 

جدید برطرف و این پروژه ظرف 2 ماه آینده به بهره برداری می رسد.
استاندار لرستان با اشاره به طرح ورزشگاه ۱۵ هزار نفری خرم آباد گفت: عملیات 
اجرایی این طرح ســال ۸۸ آغاز و در سفر رییس جمهور ۸0 میلیارد تومان اعتبار 

اختصاص یافته و امیدواریم در شهریورماه امسال به بهره برداری برسد.
زیویار افزود: ورزشگاه ۱۵ هزار نفری خرم آباد با پیشرفت فیزیکی ۸۷ درصد نواقصی 
دارد اما نمی تواند مانع اســتفاده ورزشکاران شــود، این نواقص به مرور زمان و با 

تخصیص اعتبار برطرف خواهد شد.
وی ادامه داد: ایــن طرح در دهکده المپیک با مســاحت 200 هــزار متر مربع، 
ساختمان مرکزی چهار هزار و 200 متر مربع و گیشه بلیط فروشی ۸3۸ مترمربع، 

۸۷ پارکینگ اتوبوس و 40۸ پارکینگ خودرو سواری است.
وی بیان کرد: در دور دوم سفر رییس جمهور اعتباراتی دیگر به طرح های عمرانی تعلق 
خواهد گرفت و به دنبال جذب اعتبارات خواهیم بود چرا که برای تکمیل این ورزشگاه 

۱00 میلیارد تومان اعتبار نیاز است و تاکنون ۱۱۷ میلیارد تومان هزینه شده است.
وی با اشاره به اینکه راه دسترسی ورزشگاه ۱۵ هزار نفری خرم آباد از کمربندی با 
اقدامات راهداری در حال انجام است، اظهار کرد: دولت باید زیرساخت ها را فراهم 

کند اما حضور بخش خصوصی هم می تواند در تکمیل پروژه ها موثر باشد. 

امسال شهریورماه  تا  خرم آباد  نفری  هزار   ۱۵ ورزشگاه  از  بهره برداری 

اهواز-محمدمجــدم  مدیرعامل شــرکت برق 
منطقه ای خوزســتان گفت: با تعویض هادی خط 230 
کیلوولت پست اهواز 2 به سپیدار و پست صنایع، ظرفیت 
شبکه خطوط برق کانشهر اهواز برای انتقال بار افزایش 

پیدا کرده است.
 »محمود دشت بزرگ« بیان کرد: عملیات تعویض هادی 
)سیم( فاز اول خط 230 کیلوولت پست اهواز 2 به سپیدار 

به طول ۱2 کیلومتر مدار به پایان رسید و برق دار شد.
وی افزود: در پروژه تعویض هادی دیگری در اهواز، هادی 
خط 230 کیلوولت اهواز 2 به صنایع به طول ۱2 کیلومتر 

مدار به پایان رسید و مورد بهره برداری قرار گرفت.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزســتان با بیان 
اینکه ارزش ســرمایه گذاری این دو پروژه 3۸0 میلیارد 
ریال بوده است، تصریح کرد: افزایش امکان ترانزیت توان، 
افزایش امکان مانور در شبکه انتقال منطقه، بهبود قابلیت 
اطمینان شبکه ناحیه شــرق اهواز و افزایش پایداری و 
تامین برق مشترکان خانگی و صنعتی از مهمترین اهداف 

بهره برداری پروژه های مذکور است.
به گفته محمود دشــت بزرگ، از مهرماه ســال ۱40۱ 
تاکنون 33.۵ کیلومتر مدار خــط و ۵۷ کیلومتر هادی 
پرظرفیت به بخــش انتقال و فوق توزیع شــبکه تحت 
نظارت این شرکت در دو استان خوزستان و کهگیلویه و 

بویراحمد اضافه شده است.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در دو 

استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

شیراز-چراغی  رویــداد فرهنگی نمایشگاه عکس 
شــیراز در شــهر خواهرخوانده پچ مجارستان با حضور 
مقامات دیپلماتیک و فرهنگی دو کشــور و همچنین 
مقامات ارشــد شهری و شهروندان این شــهر اروپایی و 
جمعی از دانشجویان ایرانی دانشگاه پچ با همت و پیگیری 
اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری شیراز برگزار 
شــد. پیتر هوپال نماینده پارلمان مجارستان و رئیس 
انجمن دوستی پارلمانی مجارســتان و ایران و ژولت پاوا 
شهردار سابق این شهر نیز از حاضران در آیین افتتاحیه این 

رویداد فرهنگی بودند.
قبل از این رویداد فرهنگی، شهرداران دو شهر در حضور 
سفیر و نماینده مجلس با اهدا و تقدیم گل در کنار سردیس 

حافظ، به مقام این شاعر بزرگ فارسی ادای احترام کردند
سفیر جمهوری اســامی ایران در مجارســتان در این 
آیین فرهنگی با بیان اینکه روز مهمی در تقویم دوجانبه 
رابطه خواهرخواندگی شیراز و پچ است، اظهار کرد: ما در 
شهر زیبا و دوست داشتنی و تاریخی پچ جمع شده ایم تا 

نمایشگاه عکس شیراز، با اعتبارترین و برجسته ترین شهر 
کشورم در طول هزاره های گذشته را افتتاح کنیم.

به گفته حمید عارفی؛ شیراز مهد تمدن ایران بوده است و 
رویداد امروز نشانگر قصد مشترکمان و مسیر پرباری است 

که متعهدانه در آن گام برمی داریم.
سفیر ایران در مجارستان با تقدیر از این اقدام فرهنگی ابراز 
امیدواری کرد: روابط صمیمی و گرم بین دو شهر ادامه یابد 

و نمایشگاه عکس پچ نیز به زودی در شیراز برگزار شود

خوزستان فارس

خوزستان

افزایش ظرفیت انتقال بار خطوط فوق توزیع کلانشهر اهواز نمایش شکوه شیراز در پایتخت فرهنگی مجارستان

با حضور استاندار البرز انجام شد

افتتاح بزرگترین پارک بانوان در شهرستان نظرآباد

فرمانده انتظامی شهرستان برُخوار اعلام کرد؛
کلاهبرداری ۴۴ میلیارد ریالی  با ترفند شراکت 

وش رمز ارز در خرید و فر
اصفهان-مریم مومنی  فرمانده انتظامی شهرستان برُخوار از دستگیری 
فردی که به بهانه شراکت در خرید و فروش رمز ارز و پرداخت 3 میلیارد ریال 
سود ماهیانه مبلغ 44 میلیارد ریال از یک شهروند کاهبرداری کرده بود در 

عملیات کارشناسان پلیس فتا این فرماندهی خبر داد.
ســرهنگ” نعمت خلیلی” در گفت و گو با خبرنگار پایــگاه خبری پلیس 
بیان داشت: در پی شکایت یکی از شهروندان به پلیس فضای تولید و تبادل 
اطاعات فرماندهی انتظامی شهرستان برُخوار مبنی بر کاهبرداری فردی 
ناشناس از وی با ترفند شراکت در خرید و فروش مرز ارز ها و پرداخت 3 میلیارد 
ریال سود ماهیانه موضوع به صورت ویژه در دستور کار کارشناسان این پلیس 

قرار گرفت.
وی افزود: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد متهم در یکی از شبکه 
های اجتماعی با مال باخته آشنا شده و به او پیشنهاد شراکت در خرید و فروش 
رمز ارز را داده و با بیان اینکه قادر به پرداخت ماهیانه 3 میلیارد ریال ســود به 
شاکی است کیف پولی را برای او طراحی کرده و پس از اینکه توانست با وعده 
های کذب و امیدوار کننده اعتماد شاکی را به خود جلب کند طی چندین مرحله 

مبلغ 44 میلیارد ریال وجه نقد را از کیف پول مال باخته برداشت می کند.
فرمانده انتظامی شهرستان برُخوار اظهار داشت: ماموران پلیس فتا فرماندهی 
انتظامی شهرستان برُخوار سرانجام با رصد هوشمندانه متهم، وی را در حالی 
که قصد انجام کاهبرداری از یک شهروند دیگر داشت شناسایی و دستگیر 

می کنند.

مدیرکل بنیاد مسکن استان اعلام کرد؛
آغازاحداث ۱۳ هزار و ۹۴۴ خانه توسط

 بنیاد مسکن فارس

شیراز-چراغی   مدیرکل بنیاد مسکن فارس اعام کرد که این سازمان 
در راستای حمایت از محرومان، تاکنون احداث بالغ بر ۱3 هزار و 944 واحد 
مسکونی را در قالب طرح نهضت ملی جهش مسکن، عهده دار شده و فرآیند 

آن را شروع کرده است.
سید علیرضا حمیدی  با بیان اینکه در زمینه مسکن شهری، احداث واحدهای 
مسکونی ویژه محرومان را بنیاد مسکن عهده دار شــده است، گفت: عمده 
طرح های ساخت و ساز واحدهای مسکونی در مناطق شهری، در قالب طرح 

نهضت ملی جهش مسکن قرار دارد.
حمیدی با اشاره به اینکه مجموعا ساخت ۱3 هزار و 944 واحد مسکونی در 
قالب طرح نهضت ملی در فارس توسط بنیادمسکن دنبال می شود، گفت: از 
این تعداد؛ ۵۵0۵ واحد مسکونی بنیادساز است و ۸429 واحد، با مشارکت 

مردم احداث می شود.
مدیرکل بنیاد مســکن فارس افزود: از مجموع واحدهای بنیادساز، 3۱۵2 
واحد در شــهرجدید صدرا، ۷00 واحد در ســلطان آباد، ۱4۷ واحد در طرح 

نشاط شیراز، ۷00 واحد در داراب، 4۱9 واحد در خُنج قرار دارد.
حمیدی با تاکید براینکه کیفیت بنا و حفظ جان مردم خط قرمز بنیاد مسکن 
در اجرای پروژه هاست، افزود: ساخت و ساز با کیفیت و رعایت استاندارهای 
لازم از اولویت های اصلی این نهاد در اجــرای پروژه های عمرانی بوده و بر این 
اعتقاد هســتیم که با ارتقاء کیفیت، می توان گامی بلند در راستای اصاح 

ساختارهای اقتصادی و عمرانی برداشت.
او، شاخص های تامین مسکن شهری در اســتان را فراتر از متوسط کشوری 
دانســت و با بیان اینکه بافت جمعیتی فارس از روستایی به شهری در حال 
تغییر است، گفت: نسبت 2۵ درصد جمعیت روستایی به ۷۵ درصد جمعیت 
شــهری بیانگر تغییرات جمعیتی و هشــداری برای افزایش مهاجرت به 

شهرهاست.

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان:
اراضی کشاورزان حیدرآباد باید تعیین تکلیف شود

اصفهان-مریم مومنی  عضو شورای اسامی شــهر اصفهان با اشاره به 
ضرورت رفع مشکل اراضی کشاورزان در حیدرآباد گفت: تاکنون بیش از ۱00 
جلسه در طول دو سال گذشته برای رفع مشکل فاضاب ارغوانیه برگزار شده 

است که امیدواریم هرچه سریع تر شاهد رفع آن باشیم.
احمد شــریعتی در دیدار چهره به چهره و صمیمی شهردار اصفهان با اهالی 
منطقه ۱۵ شهرداری این کان شهر که در مســجد القائم )عج( برگزار شد، 
اظهار کرد: در منطقه ۱۵ شهرداری اصفهان مردمی نجیب، مؤمن، متعهد 
و انقابی داریم اما حق آنها هنوز آنگونه که شایسته بوده، ادا نشده است، زیرا 

مسیر بعضی مشکات شهر از این منطقه است.
عضو شورای اسامی شهر اصفهان با بیان اینکه مشکاتی به دلایل متعدد 
مشکاتی در منطقه ۱۵ وجود دارد، تصریح کرد: این سوال مطرح است که به 
راستی تاکنون چقدر تاش شده است که نخاله های ساختمانی از این منطقه 

برود.
وی با بیان اینکه یکی از مشکات شهر اصفهان لوله های قدیمی و فرسوده آب 
است، گفت: از دیگر موضوعات قابل اشــاره این است که سه هزار دانشجو در 
دانشگاه آزاد اسامی واحد خوراسگان تحصیل می کنند؛ در اقدامی شایسته 
بی آرتی به منطقه ۱۵ آمد اما این امکان حمل ونقلی باید به میدان بزرگمهر 

متصل شود تا ساکنان خوراسگان و ارغوانیه مشکل تردد نداشته باشند.
شریعتی با اشاره به اینکه در منطقه حیدرآباد اراضی کشاورزان باید تعیین 
تکلیف شود، ادامه داد: بیشترین محات شهر اصفهان در منطقه ۱۵ قرار گرفته 
اما خدمات به خوبی ارائه نشده است، لذا تاکید داریم که با انجام اقدامات لازم، 

اهالی منطقه ۱۵ باید شیرینی پیوستگی اصفهان و خوراسگان را بچشند.
وی خاطرنشان کرد: در شــورای اسامی شــهر برای رفع مشکات مردم 
کمیته های نظارتی تشکیل شــده اســت و من به عنوان نماینده مردم در 
کمیته نظارتی مناطق 4، ۱0 و ۱۵ حضــور دارم تا همراه با »علی صالحی« و 
»محمدرضا فاح« از دیگر اعضای شورای اسامی شهر در این کمیته، تا حد 

توان به مشکات شهروندان رسیدگی کنیم.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کردستان
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

۱۰ درصد مشترکان برق خانگی در کردستان پرمصرف هستند
سنندج –فاطمه ملایی  مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق کردستان گفت: 
براساس بررسی های انجام شده، از ۵4۶ هزار و ۷۵۷ مشترک بخش خانگی در استان، 

۱0 درصد آنان پرمصرف هستند.
هیوا لهونیــان در گفت و گو با خبرنــگاران اظهار کرد: بر این اســاس، 4۱.4 درصد 
مشترکان برق در استان کم مصرف و 43.4 درصد خوش مصرف هستند و ۵.2 درصد 

مشترکان نیز تقریبا مصرفشان صفر است.
وی افزود: مشترکان بخش خانگی کشورمان پنج برابر اروپایی ها انرژی از جمله برق 
مصرف می کنند و متوسط رشد مصرف انرژی در جهان 3.۷ درصد و در ایران هشت 

درصد است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق کردستان یادآور شد: در بحث مصرف انرژی، مردم 
بدمصرفی هستیم و در زمینه برق و گاز سه برابر استانداردهای جهانی مصرف می کنیم.

لهونیان ادامه داد: امسال پیش بینی شده اوج مصرف، ۷4 هزار مگاوات برق مصرف 
شود در حالیکه تولید نیروگاه ها ۶2 هزار مگاوات است و این کمبود باید مدیریت شود 

تا دچار خاموشی در بخش خانگی نباشیم.
وی تغییر ساعات کاری ادارات را از جمله راهکارهای کاهش مصرف برق در فصل گرما 
دانست و اظهار کرد: تنظیم کولر گازی روی درجه 24 یا 2۵ و کولر آبی روی دور کند 
در زمان پیک مصرف )۱۱ تا ۱۷ و 20 تا 24( تاثیر بســیار زیادی در مدیریت مصرف 

برق دارد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق کردســتان گفت: طبق مصوبه هیات وزیران، 
ادارات موظف هستند در طول ســاعات کاری از ۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریور 30 درصد 
و غیرســاعات اداری تا ۶0 درصد مصرف خود را نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

کاهش دهند.
لهونیان افزود: به صورت هفتگی مصــرف بــرق ادارات و ارگان های مختلف رصد 
می شود و در صورت عدم رعایت الگوی مصرف، برق دستگاه بدمصرف قطع خواهد 

شد.
در حال حاضر ۷20 هزار مشــترک در بخش های مختلف خانگی، اداری، صنعتی و 

کشاورزی از خدمات شرکت برق کردستان بهره مند است.

لرستان

بزرگراه ســردار شــهید بیژن گُــرد )گذر سرتل به  بوشهر –رضا حیدری 
تنگک( مزین به نام شهید بیژن گرد با ۷۶0 میلیارد ریال اعتبار و به طول 3.3 
کیلومتر در حضور معاون امور اقتصادی و توســعه منطقه ای وزارت کشــور و 
شماری از مسئولان استانی در بوشهر به بهره برداری رسید.این آیین با حضور 
همشریان بوشهری به ویژه شهروندان محات جنوبی و مسئولان همراه شده 
بود تا این حضور پررنگ به نحوی بیانگر اهمیت و جایگاه ویژه گذر ســرتل – 

تنگک برای شهروندان باشد .
شهردار بوشــهر در آیین یاد شده، اظهار کرد: براســاس تعهدی که با رویکرد 
حرکتی جهادی و انقابی با تمرکز بر تحــول و دکرگونی به مردم دادم، اکنون 
با همت شورای جدید و مجموعه شــهرداری شاهد تحولات چشمگیر در تمام 

نقاط شهر بوشهر هستیم.
حســین حیدری بیان کرد: اکنــون اجــرای پروژه های مختلــف عمرانی، 

فرهنگی، شهرسازی و همچنین تملک و بازگشــایی معابر در جای جای شهر 
بوشهر محقق شده که این روند همچنان با جدیت تداوم می یابد.

شهردار بوشهر تصریح کرد: در فضای مسموم رسانه های معاند، وظیفه ماست 
که با جهاد تبیین اقدامات ارزشمند انجام شــده در کوتاه مدت اطاع رسانی 
شــود هر چند که خود مردم نیز از فعالیت های انجام شده اطاع لازم و کافی 

دارند.
حیدری یادآور شــد: در دوران دفــاع مقدس، امام راحل حضــور در جبهه را 
واجب کفایی دانســتند ولی اکنون رهبــر معظم انقاب جهــاد تبیین را به 
واسطه تهاجم گســترده دشــمن و همچنین ایجاد ناامیدی به عنوان واجب 

عینی معرفی کردند.
وی افزود: در دوران دفاع مقدس اصولگرا و اصاح طلبی نبود و همه با اتحاد و 

همدلی توانستد موفقیت های ارزشمندی را رقم بزنند.

شــهردار بوشــهر در بخش دیگری از صحبت های خود اظهار کرد: شهرداری 
بوشهر در 2 ســال گذشــته ده ها پروژه را به بهره برداری رســانده و در اکثر 
پروژه ها براســاس مدت پیمــان عمل شــد و چنانچه تاخیــری رخ داده نیز 

ناخواسته بوده است.
وی همچنین با تقدیر از مشــارکت نیروگاه اتمی بوشــهر در اجرای پروژه یاد 
شده اظهار کرد: بزرگراه سرتل – تنگک از حیث پدافند غیرعامل و کاهش بار 
ترافیک محات جنوبی بســیار حائز اهمیت است. امید اســت نیروگاه اتمی 
بوشهر در احداث پارک ۱۵3 هکتاری نیز کمک کند تا آن را به عنوان پروژه ای 

شاخص در حوزه گردشگری به مردم هدیه کنیم.
وی یادآور شد: در احداث گذر تحقیقات در بوشهر حدفاصل پارک دانشجو تا 
بیمارستان سلمان فارسی زیرســاخت آن احداث و پیش بینی شده در آینده 

نزدیک به بهره  برداری برسد.

بزرگراه مزین به نام شهید بیژن گرد افتتاح شد
بوشهر



 پایان سلطه دلار نزدیک است
مدیرعامل یکی از بزرگ ترین بانک های روســیه طــی مصاحبه ای با 
رویترز اعلام کرد که متعاقب ظهور یوآن چین، و تلاش های ناکام غرب 
برای به زانو درآوردن روسیه، پایان ســلطه دلار در بازار جهانی نزدیک 

است.
به نقل از رویترز، آندری کاســتین، مدیرعامل بانک VTB روسیه 
که دومین بانک بزرگ این کشــور به شــمار مــی رود، اعلام کرد: 
همزمان با گســترش اســتفاده از یــوآن چیــن و درک مخاطرات 
اقدامات شکست خورده غرب برای به زانو درآوردن روسیه از سوی 
دیگر کشــورها، ســلطه دلار در حال نزدیک شــدن به پایان خود 

است.
وی تأکید کرد: با توجه به بحران های پیش آمده شــاهد تغییرات جدی 
در اقتصاد جهانی خواهیم بــود و یکی از دلایل آن هــم ظهور چین به 

عنوان پیشران اقتصاد جهانی است.
این بانکدار روس در پاســخ به این سوال که آیا جهان در یک جنگ سرد 
جدید قرار دارد، گفت: شــرایط کنونی یک جنگ نرم و از جنگ ســرد 

خطرناک تر است.
به گفته این مقام روس؛ آمریکا و اتحادیه اروپا از مسدودســازی صدها 
میلیارد دلار از دارایی های روســیه ضرر خواهند کرد؛ چراکه به خاطر 
این اقدام دیگر کشورها به ســمت انجام تراکنش های پرداخت خود به 
ارزهایی غیر از دلار و یورو خواهند رفت و از طرف دیگر چین هم در حال 

برداشتن محدودیت های موجود در استفاده از یوآن است.
کاستین ۶۶ ســاله گفت: تاریخ طولانی ســلطه دلار آمریکا در حال به 

پایان رسیدن است.
وی می گوید: چین فهمیده که اگر محدودیت های موجود در مبادلات 
یوآن را حذف نکنــد، نمی تواند به قدرت اقتصــادی برتر جهان تبدیل 
شــود. از ســوی دیگر ســرمایه گذاری چین در دارایی های دلاری نیز 

خطرناک به نظر می رسد.
از اوایل قرن بیستم که دلار آمریکا با پشت ســر گذاشتن پوند انگلیس 
به بزرگ ترین ارز مورد استفاده در حساب ذخیره ارزی کشورها تبدیل 
شــد، اما حالا بانک جی پی مورگان آمریکا اعلام کرده که نشــانه های 

حذف دلار در اقتصاد جهانی در حال نمایان شدن است.
مدیرعامل بانک VTB همچنین گفت: این بانک در حال مذاکره برای 

استفاده از یوآن چین در مبادله با کشورهای ثالث است.

ح کارمزد تراکنش خرید به تیرماه  اجرای طر
موکول شد

 طرح کارمــزد تراکنش خرید کارتــی، که پیش از این قــرار بود از ۲۱ 
خردادماه اجرا شود، به دلیل آماده نبودن زیرساخت ها به چهارم تیرماه 

موکول شد.
در شــیوه جدید نظام کارمزد که با هدف برقراری تعادل و تناسب میان 
خدمات دریافت شده و تقبل هزینه های گسترش و پایداری زیرساخت 

شبکه پرداخت الکترونیکی تنظیم شده است.
همچنین در این روش همــه ذینفعان یک تراکنش که شــامل بانک 
صادرکننده کارت، بانــک پذیرنده و پذیرنده یا فروشــگاهی که از این 
خدمت بهره مند می شود، کارمزد پرداخت می کنند. بر اساس این طرح 

دارنده کارت یا خریدار از این کارمزد معاف هستند.

اصلاح نظام کارمزد پذیرندگان به صورت مرحله ای اجرا خواهد شــد 
و تراکنش های با مبالغ بالا در اولویت اجرا هســتند. همچنین تا اطلاع 
ثانــوی پذیرندگان صنف نانوایــی و ســوپرمارکت از پرداخت کارمزد 
مستثنی شــده  و ســهم این صنوف همچنان توســط بانک پذیرنده 

پرداخت خواهد شد.
منافع حاصل از اخذ کارمزد، صرف نوســازی زیرســاخت و تجهیزات 
شــبکه پرداخت می شــود تا خدمات ارائه شــده، تداوم داشته باشد و 

نورآوری های جدید در اختیار مردم قرار گیرد.
 همچنین بــا اجرای ایــن اصلاحات از شکســت تراکنش هــا و بروز 
تراکنش های ناموفق، شکل گیری رقابت های ناسالم و مخرب در فضای 
کسب و کاری شرکت های پرداخت و بروز تخلفاتی مانند تراکنش های 

صوری جلوگیری می شود.

خ سود بین بانکی متوقف شد رشد نر
 روند رشــد نرخ ســود بین بانکی در هفته منتهی به چهارشــنبه )۱۷ 

خردادماه( متوقف شد و به رقم ۲۳.۴۴ درصد رسید.
 

نرخ ســود بین بانکی یکی از انواع نرخ های بهره در بازار پول است که به 
نرخ های سود یا بهره در سایر بازارها جهت می دهد.

در بازار بیــن بانکی، بانک ها و موسســات اعتباری بــرای تامین مالی 
کوتاه مدت و ایجاد تعادل در وضعیــت نقدینگی خود با یکدیگر معامله 
می کنند و در فاصله زمانی کوتاه و با نرخ ســودی معلــوم بازپرداخت 

کنند.
در این بازار، بانک هایی که دارای مازاد منابع هستند به بانک های دچار 
کســری قرض می دهند تا بتواننــد از طرف دیگر نرخ ســود را در بازار 

مدیریت کنند.
همچنین این بــازار کمک می کند تــا بانک ها بــرای تامین نقدینگی 
به بانک مرکزی مراجعــه نکنند. در نتیجه از انبســاط حجم نقدینگی 

جلوگیری می شود.
نرخ بین بانکی در دو ماه نخست ســال گذشته روند فزاینده ای داشت و 
تا ۱۹.۹ درصد رسید اما دوباره در خردادماه رشد این شاخص متوقف و 

اواسط تیرماه برابر ۱۷.۹۴ درصد بود.
رشد نرخ ســود بین بانکی در مهرماه ۱۴۰۱ شروع شد و تا پایان سال به 

۲۳.۱۴ درصد رسید. 
این روند در ســال جاری ادامه داشت و ســوم خردادماه به ۲۳.۷۵ 
درصد رسید اما این شــرایط پایدار نبود و دو هفته بعد )۱۷ خردادماه( 
رشد نرخ ســود بین بانکی متوقف و عقبگرد داشــت و به رقم ۲۳.۴۴ 

درصد رسید.

وزیرنفتخبرداد
ح نیمه تمام و جدید   بهره برداری از ۶۴ طر

به ارزش ۱۴.۵ میلیارد دلار در صنعت نفت
 وزیر نفــت از بهره برداری از ۶۴ طــرح نیمه تمام و جدیــد اولویت دار 
صنعت نفت به ارزش ۱۴.۵ میلیارد دلار و شــروع عملیات اجرایی ۱۵ 
طرح جدید به ارزش ۱۴.۳ میلیارد دلار در سال جاری خبر داد و گفت: 
مجموع ارزش ســرمایه گذاری این ۷۹ طرح و پــروژه به ۲۸.۸ میلیارد 
دلار می رسد.»جواد اوجی« در حاشیه دیدار با جمعی از مدیران ارشد 
وزارت نفت اظهار داشــت: وزارت نفت با وجود شرایط سخت تحریم ها 
و مشکلات ناشی از آن ها از جمله دشــواری های مربوط به تأمین مالی 
یا تأمین بعضی تجهیزات حســاس و پیچیده، از سرمایه گذاری در این 

صنعت راهبردی و پیشران اقتصاد ملی غافل نبوده است.
وی افزود: بر این اســاس امســال ۶۴ طــرح نیمه تمام راکــد و جدید 

اولویت دار به ارزش ۱۴.۵ میلیارد دلار به بهره برداری می رسد.
وزیر نفت تأکید کرد: روند ســرمایه گذاری در صنعــت نفت باید بدون 
وقفه دنبال شود و همان طور که پیشــتر نیز بارها گفته ام، صنعت نفت 
به ســرمایه گذاری کلانی نیاز دارد و نباید از یــاد ببریم که بازدهی این 
ســرمایه گذاری ها در صنعت نفت برای اقتصاد ملی از دیگر بخش های 
اقتصادی با فاصله زیادی بیشــتر اســت.اوجی ادامه داد: بر این اساس 
شــروع عملیــات اجرایی ۱۵ طــرح جدید نیز در ســال جــاری رقم 
خواهد خورد که ارزش ســرمایه گذاری آنها در مجموع ۱۴.۳ میلیارد 
دلار خواهد بود.وی گفت: مجموع ارزش ســرمایه گذاری پروژه هایی 
که امســال به بهره برداری می رســند یا عملیات اجرایی آن ها شروع 
می شود به ۲۸.۸ میلیارد دلار بالغ می شود.وزیر نفت اضافه کرد: صنعت 
پتروشــیمی با ۲۰ پروژه کوچک و بزرگ، بیشــترین تعداد پروژه های 
قابل بهره برداری در ســال جاری را دارد و شــرکت ملی نفت ایران نیز 
بیشــترین تعداد پروژه هایی را که عملیات اجرایی آنها در سال جدید 
آغاز می شود به خود اختصاص داده اســت.وی خاطرنشان کرد: البته از 
نظر ارزش سرمایه گذاری وضع متفاوت است و به ترتیب بالاترین ارزش 
پروژه های قابل بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی به شرکت ملی نفت 
ایران و شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی اختصاص دارد.
اوجی یادآور شد این پروژه ها با هدف افزایش تولید نفت و گاز، افزایش 
ظرفیت پالایشی کشور، افزایش ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی 

و فرآورده های نفتی اجرا می شوند.

سهم بالای بخش نفت در رشد اقتصادی سال گذشته
وی با اشاره به رشد اقتصادی ۱۵.۴ درصدی بخش نفت در پاییز ۱۴۰۱ 
که در عمل بخش مهمی از بار رشد اقتصادی کشور را به تنهایی به دوش 
کشیده اســت، تصریح کرد: همان طور که سرمایه گذاری در پروژه های 
صنعت نفت بالاترین بازدهی را برای اقتصــاد ملی دارد و بخش مهمی 
از رشد اقتصادی مثبت ســال گذشته ناشی از رشــد بخش نفت بوده 
است، عدم ســرمایه گذاری در این بخش هم به طور قطع به کُند شدن 
رشــد اقتصادی و ایجاد چالش های مهمی منجر خواهد شد و به همین 
دلیل همه دستگاه های مسوول در کشــور باید در جهت تسهیل گری 

سرمایه گذاری در این بخش گام های جدی بردارند و کمک کنند.

بهینه سازی مصرف سوخت با توسعه خطوط 
لوله انتقال فرآورده های نفتی

مدیرعامل شــرکت بهینه ســازی مصرف سوخت با اشــاره به اینکه با 
توســعه خطوط لوله انتقال فرآورده هــای نفتی در کشــور و کاهش 
حمل ونقــل جاده ای در این بخش، مصرف ســوخت بهینه می شــود، 
گفت: اکنون پروژه های خوبی برای ســاخت خطوط لوله جدید انتقال 
فرآورده های نفتی در جریان اســت.به گزارش وزارت نفت، حســین 
آبنیکی با بیان اینکه اســتفاده از حمل ونقل ریلــی به جای حمل ونقل 
جاده ای برای جابه جایی فرآورده های نفتی به کاهش مصرف ســوخت 
منجر خواهد شــد، اظهار کرد: حرکت به ســمت اســتفاده از خطوط 
لوله عــلاوه بر صرفــه اقتصادی بــا کاهش مصرف ســوخت، آلودگی 

زیست محیطی کمتری را نیز به دنبال دارد.

وی افزود: اکنون پروژه های متعددی در این حوزه تعریف شده است که 
البته کافی نیست و باید توسعه بیشتری یابد.

مدیرعامل شرکت بهینه ســازی مصرف ســوخت با تأکید بر اینکه در 
زمینه سوخت رســانی به نیروگاه ها و صنایع عمده نیز احداث خطوط 
لوله باید مورد توجه قرار گیرد، ادامه داد: هم اکنون بخش قابل توجهی 
از ســوخت مایع مورد نیاز نیروگاه هــا و صنایع از طریــق حمل ونقل 
جاده ای تأمین می شــود که علاوه بــر ایمنی پایین و ایجــاد آلودگی 
زیست محیطی، هزینه های بالای اقتصادی نیز دارد.آبنیکی گفت: این 
در حالی است که با اســتفاده از خطوط لوله و با هزینه بسیار پایین تری 
می توانیم ســوخت مایع و انواع فرآورده های نفتی را در کشور جابه جا 
کنیم و مصرف ســوخت نیز کاهش یابد.وی با اشــاره به اینکه توسعه 
خطوط لوله انتقال فرآورده های نفتی در دولت سیزدهم جدی تر دنبال 
می شــود، افزود: وزارت نفت اخیراً پروژه هایی تعریف کرده است و باید 
تلاش کنیم انتقال تمامی فرآورده های نفتی را به سمت خط لوله ببریم 
تا هم صرفه جویی سوخت داشته باشیم و هم کار ساده تر و روان تر انجام 
شود.مدیرعامل شرکت بهینه ســازی مصرف سوخت ادامه داد: در این 
زمینه با اســتفاده از منابع حاصل از صرفه جویی در مصرف سوخت در 
قالب ماده ۱۲ طرح هایی تعریف شــده بود. هم اکنــون نیز طرح هایی 
در دست اقدام است تا بتوانیم از محل ســوخت صرفه جویی شده برای 

ساخت خطوط لوله جدید استفاده کنیم.
آبنیکی تأکید کرد: البته برای اســتفاده از منابع حاصل از صرفه جویی 

مصرف سوخت باید مصوبه شورای اقتصاد اخذ و این مصوبه ابلاغ شود.

آبفایتهراناعلامکرد
خ داده است کاهش فشار آب در مناطق ر

با افزایش دمــا مصرف آب هم به همان تناســب افزایش پیدا می کند و 
این روز ها خبرهایی مبنی بر قطعی آب در رسانه های اجتماعی منتشر 
می شود.این روزها در آســتانه گرم ترین روزهای سال برخی از کاربران 
فضای مجازی ادعای قطعی گســترده آب در سطح تهران را داشند و از 
این مساله گلایه مند بودند. با پیگیری های خبرنگار مهر از آبفای تهران 
مشخص شد که قطعی آب در تهران وجود نداشــته و مشکل به وجود 

آمده ناشی از کاهش فشار آب در مناطق مختلف تهران بوده است.
این طور که به نظر می رسد پیش از شروع تابستان مصرف آب در اقصی 
نقاط ایران افزایش پیدا کرده و در صورتی که این روند ادامه دار باشــد 
این احتمال وجود دارد که افت فشــار آب به صورت مســتمر باشد. به 
همین دلیل در این شــرایط مصرف بهینه آب یکی از مواردی است که 

نباید از آن غافل شد.
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بخشمسکندربرنامههفتمتوسعهچهمیگوید؟

شکست انحصار زمین و تغییر ساختار شهرداری 
در برنامه هفتم توسعه

محمدحســین مقدم  طبق متن منتشر شده، 
برنامه هفتــم تمرکز خود را در حوزه مســکن بر 
شکســت انحصارزمین و تأمین مسکن برای قشر 

نیازمند قرار داده است.
 برنامه هفتم توســعه که طبق قانون باید ۱۴ ماه 
پیش به تصویب مجلس می رســید، بالاخره متن 
آن منتشر شــد. باتوجه به اینکه حوزه مسکن به 
دلیل انجام نشدن تعهدات دولت قبل، در شرایط 
بحرانی به سر می برد، نیازمند به سیاستگذاری و 

ریل گذاری دقیق است.
اگرچه عملکرد دســتگاه های اجرایی در محقق 
نشــدن اهداف برنامه ششم توســعه مؤثر بوده 
اما در ســال های اخیر، تورم بــالا و بی ثباتی در 
متغیرهــای کلان اقتصــادی، مهم ترین مانع در 
پیش برد سیاست گذاری هاســت. طبق آخرین 
نتایج بررســی مرکز پژوهش های مجلس، عامل 
اصلی در ایجاد و تشــدید بحران مســکن اجرا و 
اصرار بر سیاســتگذاری های اشتباه در این حوزه 
اســت. بنابراین سیاســت های حوزه مسکن در 
برنامه هفتم توسعه که سیاســت های کلی نظام 
را درحوزهای گوناگون از جمله مسکن مشخص 
می کند، در این مقطع زمانــی می تواند از اهمیت 

علی حده ای برخوردار باشد.

محورهای اصلی برنامه هفتم توسعه 
در بخش مسکن

ایجاد رشد ۹ درصدی در بخش مسکن را می توان 
ازجمله هدف گذاری های برنامه هفتم توســعه 
نام برد. به منظور تحقق هدف ذکرشــده، تمرکز 
سیاســتی برنامه هفتم توســعه، بــر محورهای 
تأمین مســکن قشــر محروم با واگذاری زمین 
توسط وزارت راه و شهرســازی و تغییر ساختاری 
در کمیسیون ۱۰۰ و ماده ۵ شهرداری قرارگرفته 
اســت. به طور کلی می توان سه محور اصلی برای 

این برنامه در حوزه مسکن درنظر گرفت:
۱- تفویض اختیار واگذاری زمیــن به وزارت راه 
وشهرســازی، به منظور تأمین منابع مالی مورد 

نیاز برای طرح های حمایتی ساخت مسکن
۲- ایجاد تغییرات ساختاری در ماده ۱۰۰ و ماده ۵

۳- توجه به بازسازی بافت فرسوده
واگذاری زمین به بانک ها با رعایت نکات

طبق ماده ۱۱۷ برنامه هفتم توسعه، وزارت و شهر 
ســازی مجاز به انتقال مالکیت اراضی و املاک در 
اختیارش، به بانک مسکن اســت. در این زمینه، 
امیرحســین خواجه وند، کارشناس اقتصادی در 
گفت وگو با مســکن نیوز ضمن بیان مثبت بودن 
این اقدام، گفت: »اگر دارایی های واگذاری شــده 
زمین هایــی غیر از زمین های خود طرح باشــد و 
در آن قید شــود که اعطای زمین، منوط به اتمام 
پروژه های طرح باشد، اقدام خوبی است. البته این 

شرط در نوع قراردادهای غیر از خودمالکی جواب 
می دهد، اما در مــورد خودمالکی، بانک فقط باید 

به تأمین مالی و اعطا تسهیلات اقدام کند.«
خواجه ونــد، درباره نفــس واگــذاری زمین به 
بانک ها، گفت: »این مســاله حائز دو نکته است: 
اول آنکــه در مــاده ۱۱۷ برنامــه توســعه بیان 
شــده، بانک باید بعد از سه ســال این دارایی ها را 
مولدســازی کند، بنابراین نمی تواند زمین را نگه 
دارد و ثانیاً دارایی های واگذاری شده نباید همان 
زمین های طرح باشد، چراکه این همسانی باعث 
می شــود بانک به دنبال طولانی شدن طرح بوده 
تا به واســطه تورم موجود از افزایش قیمت زمین 

منفعت بیشتری ببرد.«

تغییر ساختاری در کمیسیون ماده
 100 و ماده ۵

انتقال دبیرخانه کمیسیون ماده ۵ به وزارت خانه 
راه وشهرسازی و حضور نماینده ای از وزارت خانه 
در جلســات کمیســیون ۱۰۰ از دیگر تغییرات 
پیشــنهادی در برنامه هفتم توسعه است. فرشید 
ایلاتی، کارشناس مسکن، ضمن مصبت دانستن 
این تغییــرات گفت دلیــل آنکه جلســات ماده 
۵ تنها با حضــور نمایندگان شــهرداری برگزار 
می شــود و با توجه به ذی نفع بودن شــهرداری و 
عدم حضور دســتگاه های دیگر در جلسات ماده 
۵، عملًا شــهرداری تهران صفر تا صــد کارها را 
انجام می دهد. از طرفی چون منافع شهرداری ها 
در تراکم فروشــی اســت غالباً پروژه هایی که در 
این جلسه مطرح می شــوند با آنها موافقت شده و 
نهایتاً در نقاط مختلف شهر تهران، بارگزاری های 

سنگین تجاری و مسکونی رخ می دهد.
وجــود نماینــده ای از وزارت راه وشهرســازی 
درکمیســیون مــاده ۱۰۰ نیز تغییر مناســبی 
است. اینکه وزارت راه وشهرسازی نظارت خود را 
بیشــتر کند و در مقابل شهرداری ها هم مسؤلیت 
تصمیمات خــود را برعهــده بگیرنــد می تواند 

وضعیت ساخت وساز را بهبود ببخشد.

جای خالی سه محور: مالیات، درآمد پایدار 
شهرداری و جزئیات عرضه زمین

برنامه هفتم توســعه در بخش مســکن با وجود 
مثبت اما از جامعیت کافی برخوردار نیســت. در 
این زمینه با صالح شــکوهی عضــو هیئت علمی 
دانشگاه علم و صنعت گفت و گو کردیم، شکوهی 
با تاکید بر اینکه رونوشت منتشــر شده از برنامه 
هفتم توسعه، هنوز نهایی نشده و ظرفیت تکمیل 
شــدن را دارد، بیان کرد: در متن رونمایی شده، 
نکاتی وجود دارد که با دیده شــدن و پرداختن به 

آن می توان به بحث مذکور کمک کرد.
وی افزود: »نظر می رســد بحث زمین و عرضه آن 

در متن برنامه هفتم، نیاز به شــفافیت بیشــتری 
دارد. اینکه زمین دقیقاً در کجــا و با چه تراکمی 
قابل عرضه اســت و تاکید براینکه چه مساحتی 
مورد نیاز اســت، از جمله مواردی است که با بیان 
دقیق تر آن، به بهتر شــدن بحث کمک می شود. 
برای مثال می توان بندی در خصوص مســاحت 
مورد نیاز برای ساخت یک میلیون واحد مسکونی 
در ســال را اضافه کرد. به این ترتیب که، با استناد 
به ســند آمایــش ســرزمینی، در زمین های با 
اولویت های یک تا ســه، با تراکم جمعیت ۶۰ نفر 

بر هکتار این مقدار زمین عرضه گردد.«
وی گفت: »به مســأله ی مالیات ها در این قانون 
کمتر توجــه شده اســت. به خصــوص مالیات 
بر ارزش زمیــن و مالیات بر زمیــن بایر، در این 
لایحه چیزی مشخص نشده است. مخصوصاً که 
در رابطه با اجرایی شــدن نهضت ملی مسکن و 
تأمین زمین برای آن، مساله الحاق به محدوده، 
رخ خواهد داد، لذا طرح قانــون مالیات بر زمین 
باید بــه صورت جدی مــورد توجه قــرار گیرد. 
اجرایی شــدن ایــن مالیات هم بــه این صورت 
باشــد که زمین هایی که در این برنامــه به افراد 
داده شــده ولی در یــک بازه زمانی مشــخص 
ساخته نمی شوند و مورد احتکار قرار می گیرند، 

مشمول مالیات خواهند شد.«
شکوهی افزود: »درآمد شــهرداری ها همچنان 
عمدتاً وابســته به ســاخت و ســاز اســت. که با 
نام های مختلفی از جمله تراکم فروشی و عوارض 
ســاختمان از آن یاد می شــود. اما در هرصورت 
در آمد شــهرداری از قبل ساخت و ســاز تأمین 
می شود. می توان پیشــنهادهایی در اصلاح این 
مســاله داد؛ برای مثال هر شــهرداری که درآمد 
حاصل از ساخت و ســاز آن یعنی تخلفات ساخت 
و ساز، نسبت به ســال پیش بیشتر بشود باید این 
افزایش مبلغ را به حســاب خزانه کشــور بریزد، 
به عبارتی این کار باعث می شــود که شهرداری 
دیگر به دنبال افزایش درآمد از قبل ساخت و ساز 
نباشد. هم چنین توجه به درآمد پایدار شهرداری، 
از عوارض شــهری به صــورت معنادارتری اتفاق 

بیافتد.«
در نهایت با توجه بــه این که مســکن تبدیل به 
ابرچالش اقتصادی و اجتماعی شده انتظار می رود 
که سیاســت گذاران درکنار تمرکز بر ســاخت 
مســکن به بخش های نظارتی در بازار مســکن و 
نقش بانک ها در این زمینه توجه بیشتری داشته 

باشند.
باید دیــد روند بررســی برنامه هفتــم در صحن 
مجلس بــه چه ســمتی پیش خواهــد رفت. آیا 
نمایندگان می تواننــد با رفع نواقــص و تکمیل 
لایحه، برای مســئله ی مســکن راه حل مناسبی 

پیدا کنند؟

دلار

در هفته های گذشته روند ثبات 
و سپس کاهش قیمت دلار ادامه 
دار بوده اســت؛ به گونه ای که در 
آخریــن قیمت هفته گذشــته 
و ســاعات اولیه امــروز در بازار 
غیررسمی ارز، هر دلار آمریکا به 
کف کانال ۴۹ هزار تومانی رسید 
و در ســاعاتی به پایین تر از آن و 
محدوده ۴۸ هزار هــزار تومانی 

هم رسیده است.
عوامل بســیاری بــرای کاهش 
قیمــت ارز در بــازار می تــوان 
برشــمرد که برخــی از آن ها به 
عنــوان اقدامات بانــک مرکزی 
نقشــی پررنگ تر در ایــن اتفاق 
داشــته اند. کاهش فشــار تقاضا 
بر منابــع ارزی بانــک مرکزی، 
امکان دسترســی سریع به منابع 

پایــدار جدیــد ارزی، 
کوچک شدن بازارهای 
حاشیه ای و کوچ تقاضا 
بــه بازارهای رســمی 
باعث شــده تــا قدرت 
بانــک مرکــزی برای 
حضور در بازار ارز ایران 

بیشــتر شــود و  بتواند با اختیار 
در بازارها مداخله کرده و افســار 

قیمت را در دست گیرد.
در حال حاضر بــا وجود کاهش 
حاشــیه ای  بازارهای  قیمت ها، 
همچنان کم رمق بوده و تقاضای 
آنچنانی در بــازار ارز وجود ندارد 
چرا که نقطه مقابل آن در در بازار 
رسمی دیده می شــود و عرضه و 
تقاضای ارز در بخــش خدماتی 
و تولیدی رونق دارد. آمار نشــان 

می دهــد از زمانی که 
بازارســاز برای سامان 
بخشــی به معاملات و 
ایجاد یک بازار رسمی 
مرجعیت  تعیین  برای 
قیمت انــواع ارز و طلا، 
مرکــز مبادلــه را راه 
اندازی کرده اســت، بــه تدریج 
تمامی تبادلات ارزی به این بازار 
آمده و تقاضا از سایر بازارها کوچ 

کرده است.
از ســوی دیگر مرکــز مبادله در 
ابتدا خــود را به عنــوان مرجع 
رسمی کشــف قیمت ها معرفی 
کرد و از آنجــا که تامیــن انواع 
نیــاز ارزی در این مرکــز انجام 
شــد، انگیزه ورود تقاضا از سایر 
بازارهــا از بین رفــت. همچنین 

الزام بازگشــایی حســاب ارزی 
بــرای متقاضیان دریافــت ارز با 
کارت ملی ابتکاری از سوی بانک 
مرکزی بود که سبب شد دلالان 
نتوانند با اجاره کارت ملی ســایر 

افراد، بازار را ملتهب نشان دهند.
این موارد در کنار دســتاوردهای 
اخیــر بانک مرکــزی و ایجاد راه 
های جدید ضــد تحریمی برای 
مبادلات پولــی و مالی بازرگانان 
ایرانی باعث شــد تا انتظارات نیز 
در خصوص بهبود شــرایط آتی 
اقتصاد و تقویــت ارزش پول ملی 
ایران در برابر ارزهــای خارجی 
مثبت قلمداد شده و این موضوع 
نیز بر ریســک ســرمایه گذاری 
در افزایــش بیشــتر قیمت دلار 

می افزود.

دلار چطور کوتاه آمد؟
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